
DIARI DE SESSIONS DEL

PLE
DEL PARLAMENT DE LES ILLES BALEARS

DL. PM. 770-1987 Fq.Con.núm. 33/27 XI legislatura Any 2024 Núm. 36

 

Presidència
del Sr. Gabriel Le Senne i Presedo

Sessió celebrada dia 14 de maig de 2024 

Lloc de celebració: Seu del Parlament

SUMARI

I. PREGUNTES:

1) RGE núm. 6398/24, presentada per la diputada Sra. Maria Pilar Carbonero i Sánchez, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
lluita contra el populisme agrari. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1863

2) RGE núm. 6391/24, presentada pel diputat Sr. Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a accés a
l’habitatge.. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1864

3) RGE núm. 6396/24 (rectificada amb l’escrit RGE núm. 6505/24), presentada pel diputat Sr. Àlex Pitaluga i Ivorra, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a implementació dels llits elevables. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1865

4) RGE núm. 6394/24, presentada per la diputada Sra. Malena Riudavets i Suárez, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a producte
local als establiments turístics. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1867

5) RGE núm. 6395/24, presentada per la diputada Sra. Carol Marquès i Portella, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a aplicar
polítiques que millorin la vida dels ciutadans.. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1868

6) RGE núm. 6397/24, presentada pel diputat Sr. Ares Fernández i Lombardo, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a solució a
la saturació de la xarxa viària. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1870

7) RGE núm. 6518/24, presentada, en substitució de la pregunta RGE núm. 6408/24, per la diputada Sra. Patricia de las Heras i
Fernández, del Grup Parlamentari VOX, relativa a negativa al 25% en castellà. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1878

 



1862 DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 36 / 14 de maig de 2024 

8) RGE núm. 6406/24, presentada per la diputada Sra. María José Verdú i Torres, del Grup Parlamentari VOX, relativa a iniciatives
per promoure i preservar el ric patrimoni cultural de les Illes Balears. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1871

9) RGE núm. 6399/24, presentada pel diputat Sr. Llorenç Pou i Garcias, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a modificació de
la llei d’excessos.. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1872

10) RGE núm. 6400/24, presentada per la diputada Sra. Amanda Fernández i Rubí, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
compromisos amb famílies i comunitat educativa. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1874

11) RGE núm. 6407/24, presentada pel diputat Sr. Sergio Rodríguez i Farré, del Grup Parlamentari VOX, relativa a manifestacions
contra la massificació turística. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1875

12) RGE núm. 6401/24, presentada per la diputada Sra. Mercedes Garrido i Rodríguez, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a
oferta il·legal. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1877

13) RGE núm. 6402/24, presentada pel diputat Sr. Marc Pons i Pons, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a límits a l’excés de
pressió. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1879

14) RGE núm. 6410/24, presentada pel diputat Sr. Josep Castells i Baró, del Grup Parlamentari Mixt, relativa a ampliació de l’aeroport
de Menorca.. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1881

15) RGE núm. 6390/24, presentada per la diputada Sra. Cristina Gómez i Estévez, del Grup Parlamentari Mixt, relativa a habitatge
i lloguer. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1882

16) RGE núm. 6392/24, presentada pel diputat Sr. Lluís Enric Apesteguia i Ripoll, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa
a decreixement de places turístiques. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1883

17) RGE núm. 6428/24, presentada per la diputada Sra. Manuela Cañadas i Pinilla, del Grup Parlamentari VOX, relativa a valoració
de les sessions de control que es fan al Govern balear. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1885

18) RGE núm. 6403/24, presentada pel diputat Sr. Iago Negueruela i Vázquez, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a sostenibilitat
del nostre territori. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1886

II. INTERPEL·LACIÓ RGE núm. 5098/24, del Grup Parlamentari Socialista, relativa a política general en matèria de memòria
democràtica. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1888

III. MOCIÓ RGE núm. 6269/24, presentada pel Grup Parlamentari VOX, relativa a política general en perspectiva de família, derivada
del debat de la Interpel·lació RGE núm. 3729/24. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1893

IV. PROPOSICIONS NO DE LLEI:

1) RGE núm. 2032/24, del Grup Parlamentari Popular, relativa a la defensa de la supressió de l’impost de successions. . . . . . 1899

2) RGE núm. 2469/24, presentada pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a pla de xoc per promoure un major ús de la llengua
catalana als centres educatius. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1904

V. Compareixença de la consellera d’Habitatge, Territori i Mobilitat, per tal de donar compliment del punt tercer de la Moció RGE
núm. 5887/23, relativa a política del Govern en matèria d’habitatge (escrit RGE núm. 6002/24, del Grup Parlamentari Mixt). . 1910

 



DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 36 / 14 de maig de 2024 1863

EL SR. PRESIDENT:

Bon dia a tothom. Buenos días, señores y señoras
diputados, miembros del Govern.

Vamos a empezar por el primer punto del orden del día, son
las preguntas de respuesta oral ante el Pleno.

I.1) Pregunta RGE núm. 6398/24, presentada per la
diputada Sra. Maria Pilar Carbonero i Sánchez, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a lluita contra el
populisme agrari.

La primera pregunta es la RGE núm. 6398/24, que formula
Pilar Carbonero, del Grupo Socialista, tiene la palabra.

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

Moltes gràcies, president. Bon dia, Sr. Conseller. Divendres
passat es va reunir amb el ministre d’Agricultura, Pesca i
Alimentació del Govern d’Espanya, supòs que va aprofitar
l’ocasió per donar-li l’enhorabona per l’impuls de les 43
mesures que donen resposta a les demandes del sector, algunes
de les quals li he de dir que són molt beneficioses per a les Illes
Balears.

Estic segura que sí que ho va fer, de fet, el seu director
general d’Agricultura ja havia lloat públicament les mesures del
ministre Planas a diversos articles en afirmar que són molt
ambicioses i molt potents, tot sense comprometre els consensos
climàtics, que són necessaris per garantir el futur del sector.
Però, mentrestant, el Govern de la Sra. Marga Prohens fa un
pacte amb VOX que constantment demanen denunciar el Pacte
Verd i, curiosament, el Partit Popular no el vota en contra.

Per tant, nosaltres li demanam: com es lluita contra el
populisme agrari?

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Simonet, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’AGRICULTURA, PESCA I
MEDI NATURAL (Joan Simonet i Pons):

Moltes gràcies, Sr. President. Moltes gràcies, Sra.
Carbonero. A veure, no només el meu director general ha lloat
les 43 mesures, jo mateix les he lloades a les conferències
sectorials que hem tengut i, efectivament, hi ha mesures que
són coses que es varen demanar des de Balears i les tenim
actualment.

Miri, el populisme agrari és un moviment, no sabem molt bé
què, però jo no el tenia dins les premisses d'aquesta conselleria
per lluitar-hi en contra, perquè crec que aquí a Balears no
existeix o no hi ha hagut aquest moviment de populisme agrari.
En tot cas, crec que la lluita contra tots els populismes,
qualsevol tipus de populisme té una recepta semblant, almenys

per part de les administracions: intercanvi d'opinió continua,
intercanvi d'idees, intercanvi de projectes, posada en comú de
les solucions, en una paraula, escoltar i anar de la mà del sector
agrari, en el nostre cas concret i sempre amb les seves entitats
representatives, les organitzacions professionals i les
cooperatives.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Carbonero, té la paraula 

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

Moltes gràcies, president. Així és, Sr. Conseller, els
populismes es combaten amb coherència i evitant dobles
discursos, i vostè a l'àmbit europeu, a la política agrària
comuna, si diu que està d'acord -ho ha dit aquí en seu
parlamentària-, que està d'acord amb la política agrària
comuna, que està d'acord amb el Pacte Verd i està d'acord amb
Europa, doncs digui al seu grup parlamentari, el PP, que tingui
un altre discurs aquí, en seu parlamentària, que diu justament
el contrari. 

(Alguns aplaudiments)

Si vostè lloa el ministeri i, en conseqüència, el Govern
Sánchez, digui-ho també al seu grup parlamentari, que sàpiga
donar també les raons al ministre Planas i, per tant, al Govern
Sánchez. Però, curiosament, és tot el contrari.

Miri, jo li diré que hi ha tres estaments per donar resposta
al sector: Europa, el  ministre i la seva conselleria; Europa i el
ministeri ja han fet els deures, ja han posat en marxa aquestes
mesures que donen resposta. I vostè què ha fet?

Miri, va venir aquí, al Govern -no, no, no em faci així,
perquè no s’ha de mesclar-, vostè va venir aquí a dir, a l'any
2022, en nom d'ASAJA, i va posar damunt la taula un pacte per
al sector agrari. Han passat dos anys d’açò, i ara vostè és
conseller. I també a una reunió que va tenir a la seva conselleria
amb els sectors agraris, ens va dir que impulsaria aquest pacte.

Han passat tres mesos, Sr. Conseller,...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

..., ni una paraula, ni una paraula. Açò és el pacte? Açò és el
diàleg? Estam esperant que sigui menys populista i que faci i
que compleixi les seves promeses.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)
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EL SR. PRESIDENT:

Sr. Simonet, té la paraula.

EL SR. CONSELLER D’AGRICULTURA, PESCA I
MEDI NATURAL (Joan Simonet i Pons):

Per pregunta populista, crec que la seva, eh?, perquè aquí,
vaja!

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

El mateix ministeri, el mateix ministeri reconeix que el
Pacte Verd tal vegada s'hauria de revisar. Aquí és la política
que duem, quan 10 milions de pagesos de tota Europa surten,
qualque cosa amb el tema del Pacte Verd s'ha fet malament.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

Perquè aquí també hi ha una cosa que se’n diu “populisme
ambiental”, que és aquells que diuen que menjar carn
contamina, que els regadius agrícoles destrueixen els nostres
aqüífers, que l'activitat agrícola, tota, és responsable del canvi
climàtic i que els ramaders són uns maltractadors d'animals i
d’altres coses que podríem treure...

(Alguns aplaudiments)

Això tampoc no ajuda massa.

Respecte del que vostè em demana del pacte estratègic,
efectivament, hi hem fet feina, però volem fer un document
seriós, i ja tenim els primers esborranys, però entendrà, primer,
que això es fa amb el sector, que és el que evitarà el populisme,
fer feina amb ells.

Jo li vull dir directament que minorar la càrrega
administrativa no és populisme agrari, flexibilitzar les normes
no és populisme agrari, fer feina perquè la PAC s'adapti a les
Illes Balears no és populisme, reconèixer la insularitat no és
populisme, potenciar les produccions locals no és populisme,
exigir clàusules mirall no és populisme, reduir els terminis de
resolució i pagament de les ajudes no és populisme, fer feina
per aconseguir el relleu generacional no és populisme,
aconseguir fer rendible l'activitat agrària primària no és
populisme i estar devora el sector per fer arribar les seves
reivindicacions a Madrid o a Brussel·les no és populisme, i
això és el que fem des de la conselleria.

Moltes gràcies. 

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

I.2) Pregunta RGE núm. 6391/24, presentada pel
diputat Sr. Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari
MÉS per Mallorca, relativa a accés a l’habitatge.

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Pasamos a la segunda pregunta, RGE núm.
6391/24, que formula Ferran Rosa, del Grupo MÉS per
Mallorca, té la paraula.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltes gràcies, Sr. President. Molt bon dia, Sra. Vidal. A
vostè li hem sentit dir nombroses vegades que fa falta una
amnistia urbanística en rústic, que la pobra gent que hi viu
necessita poder arreglar ca seva i que, com que tanmateix no es
pot restituir la legalitat, hem de fer qualque cosa.

Després de 10 mesos donant peu a la insurrecció
urbanística, anuncien que els xalets amnistiats podran fer
lloguer turístic. I a tot això vostè hi afegeix que no es
preocupin, que és molt difícil controlar el lloguer turístic
il·legal. Qui tengui orelles que escolti, perquè el missatge és
clar: el Govern te legalitza el xalet en rústic perquè el puguis
llogar a “guiris”, amb llicència o sense, què més és, si
tanmateix no es pot controlar!

La gent que hi viu i que els preocupava tant desapareix de
l’equació i ara tornam al model dual que vostè defensava a
principis de legislatura, aquella Mallorca amb dos mercats
immobiliaris: un per a “guiris” i un per a residents que no
competeixen.

Per això li demanam, Sra. Vidal: creu que es pot resoldre
l'accés a l'habitatge en impulsar els usos turístics a l'habitatge?
 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Vidal, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

Gràcies, bon dia a tothom. Sr. Rosa, òbviament, no, no
m'haurà sentit ni una vegada parlar d’amnistia urbanística,
perquè no es farà cap amnistia urbanística, les amnisties es fan
a Madrid.

Per altra banda, tampoc no m'haurà sentit mai que es podran
destinar els habitatges regularitzats a través del procés
d'incorporació a la legalitat per destinar-se a lloguer turístic,
perquè no serà així.

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Rosa, té la paraula.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Sra. Vidal, vostè n’és conscient del que s'entén quan vostè
diu que no es pot controlar el lloguer turístic, just després
d'anunciar que aquelles cases il·legals que s’amnistiaran i que
passaran a la legalitat podran fer ús turístic? Vostè n'és
conscient? Perquè el que diu és que aquella gent que ja s’ha
botat la norma urbanística, ara no passa res si es bota la norma
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turística, és el que diu vostè amb les seves paraules, el que diu
vostè.

I m'és igual que després surti el conseller, el portaveu del
Govern a matisar i dir que, bé, que algunes cases no es podran
aplicar, aquelles que siguin completament il·legals no podran
fer ús turístic. Home!, gràcies, vull dir, només faltaria, només
faltaria!

Però el que diu vostè estimula els usos turístics de
l'habitatge. I sap què passa? Que a Balears tenim 203.000
habitatges, el 30% dels habitatges construïts, que són per a usos
turístics, ja siguin a turisme residencial o a lloguer turístic.

I quan vostè diu que tenim un mercat dual i que els “guiris”
i els mallorquins no competim, el que està dient és que no farà
res, absolutament res, per fer que cap ni un d'aquests 203.000
habitatges passin al mercat de l'habitatge per a residents. Això
és el que s'entén amb les seves paraules.

I per això, quan nosaltres els fem esmenes i demanam
incentius per donar de baixa pisos turístics i que entrin en el
mercat de lloguer, vostès hi voten en contra, perquè creuen que
ni competeixen ni han de competir.

Sra. Vidal, de la seva feina en depèn que el mercat s’orienti
i els usos lucratius, o el dret a l'habitatge. Nosaltres li demanam
que impulsi una lluita contra l'oferta il·legal, que doni de baixa
pisos turístics i els posi al mercat de lloguer. Si fa això, ens hi
tendrà devora, si no, ens hi tendrà de front.

Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Vidal, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

Moltes gràcies. Sap que som una dona de consens i, per
tant, m'alegra moltíssim que digui tot això, perquè tot el que
fem és precisament perquè tots aquests habitatges que es
destinen il·legalment a lloguer turístic passin, s'incorporin al
mercat residencial, exactament el contrari del que va fomentar
el Govern del pacte, que, precisament, va canviar el model
tradicional, que només permetia lloguer turístic en unifamiliars
aïllades, a un moment on hi havia les plataformes, i ho va
passar potencialment -potencialment- a totes les tipologies i a
totes les zones. Això va provocar un increment de 115.000
places turístiques, és a dir, més del 25%...

(Remor de veus)

... i una fugida dels pisos de l'ús residencial, que els és propi, a
l'ús turístic, que no els és propi i contra el qual nosaltres sí
lluitarem, amb mesures valentes i decidides.

(Alguns aplaudiments)

Per la nostra banda, sí que fem polítiques per evitar aquesta
situació, per començar, amb la nostra Llei de mesures urgents
en matèria d'habitatge, tots els habitatges que es generin no es
poden destinar a lloguer turístic, i només són per als residents
de les Illes Balears. Igual que impulsam el programa de
Lloguer Segur, precisament per fomentar que tots aquests
habitatges que, o bé estan tancats per inseguretat jurídica, o bé
estan destinats il·legalment al lloguer turístic, surtin d'aquest
mercat i tornin al mercat residencial.

També hagués ajudat que amb les normes que van aprovar
haguessin deixat clar que l'ús del lloguer turístic és un ús
terciari, és a dir, una activitat econòmica, i que no s’obstinassin
en el PIAT i en altres normes a insistir que es tracta d'un ús
residencial, perquè el fet que sigui un ús residencial implica
que es pot destinar a moltes més zones de cada una de les
poblacions i implica també dificultats molt importants a l'hora
de clausurar, per un tema de prova, per un tema que no es pot
treure una persona d'un habitatge que posa que és residencial.

Nosaltres intentam modificar les normatives perquè quedi
clar que el lloguer turístic il·legal, i el lloguer turístic en
general, es tracta d'una activitat econòmica, per tant, sotmès a
la Llei d'activitats i als permisos que els són necessàries.
Aquesta és la diferència. 

Gràcies, Sr. Rosa.

I.3) Pregunta RGE núm. 6396/24 (rectificada amb
l’escrit RGE núm. 6505/24), presentada pel diputat Sr. Àlex
Pitaluga i Ivorra, del Grup Parlamentari Socialista,
relativa a implementació dels llits elevables.

EL SR. PRESIDENT:

Pasamos a la tercera pregunta RGE núm. 6396/24, que
formula Àlex Pitaluga, del Grupo Socialista. Tiene la palabra. 

EL SR. PITALUGA I IVORRA:

Gràcies, Sr. President. Bon dia a tothom. Sr. Sáenz de San
Pedro, la Llei turística de 2022 va introduir una novetat de la
qual podem estar orgullosos: l’obligació que la totalitat dels
llits dels establiments hotelers siguin elevables, aspecte que
permet netejar millor l'habitació i que, sobretot, millora la salut
laboral de les cambreres de pis, més de 20.000 treballadores
que han de medicar-se pels greus problemes musculars i
d'ansietat que pateixen per la seva feina. I no és una beneitura,
Sra. Prohens. 

La norma estableix un calendari amb uns terminis que han
de complir el primer de maig de cada any, de conformitat amb
uns percentatges progressius fins arribar al cent per cent de llits
elevables el 2028. S’està supervisant aquest calendari
d'implantació?

Són competents els consells insulars a inspeccionar, a més
del serveis dels establiments turístics, els llits per tractar-se
d’elements elevables d’equips de treball i afectar les càrregues
laborals, també són competents Inspecció de Treball i
l’IBASSAL, ja que haurien de verificar que es compleix la
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normativa. Pensa el Govern verificar el calendari
d'implementació dels llits elevables? 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Sáenz de San Pedro, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Gracias, Sr. Presidente. Señores diputados. Sr. Pitaluga, me
gusta que me pregunte sobre IBASSAL porque es una forma de
poner en valor el trabajo que están haciendo. Entre las
funciones que tiene el IBASSAL, entre sus competencias, está
comprobar el correcto funcionamiento de las camas elevables,
su instalación y que cumplen con la normativa y con las
instalaciones y con los requerimientos que marca la ley. Lo que
no es competencia del IBASSAL es comprobar que los
establecimientos están cumpliendo con la obligación de instalar
las camas elevables. Por lo tanto, repito, nuestra competencia
es garantizar que se cumplen las normas de salud y de
ergonomía en el trabajo. 

Gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Pitaluga, tiene la palabra. 

EL SR. PITALUGA I IVORRA:

Gràcies, Sr. President. Bé, el primer que hauria de fer és
trobar un director que duri més de tres mesos a l’IBASSAL.

(Alguns aplaudiments)

Li he de dir que sí que és una obligació seva i li deman
concreció, quins plans té?, com ho farà?, té una campanya
preparada? 

Sr. Sáenz, és la seva obligació verificar que es compleix la
normativa, però no ho va incorporar al Pla d'actuació de la
conselleria i l'IBASSAL té recursos per fer aquesta tasca. 

Es retarden els estudis de càrrega del conveni d'hostaleria.
Sembla que li costa incorporar la salut laboral al seu
pensament. Controla la seva convocatòria de subvencions a les
empreses per a la instal·lació de llits elevables? 

Vostès sempre tria els empresaris i deixa de costat els
treballadors. Ha començat una temporada amb saturació -que
a la fi reconeixen- i amb problemes de manca de mà d'obra; i
tot això incidirà en la precarietat laboral. Pensa vigilar què
passarà?, ha parlat més de cinc minuts amb una cambrera de pis
per saber quines són les seves condicions de feina? 

Miri, diàleg social és vetllar pel compliment dels convenis,
preocupar-se pels treballadors i no pels micròfons, i gestionar

bé les ajudes als empresaris. Això s'aconsegueix amb el
consens i el diàleg social que vostè no fa. Vostè és del Govern
que primer aposta pels excessos, pel descontrol i la barra lliure,
i només reacciona quan té contestació; el que no parla amb els
sindicats; el qui elimina els reforços d'inspecció de treball i no
incorporar plans d'adaptació, el de l’escapisme en política
laboral.

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

EL SR. PITALUGA I IVORRA:

Gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Sáenz de San Pedro, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Sr. Pitaluga, cuando llegamos al Govern el IBASSAL
llevaba un año sin director, que lo sepa. 

(Petit aldarull i alguns aplaudiments)

Si usted me está preguntando que si vamos a seguir
haciendo lo mismo que ustedes hacían con y en el IBASSAL ya
le digo que no, no vamos a hacer lo mismo. 

Mire, la obligación de instalar camas elevables está
recogida en el artículo 37 bis de la Ley turística de 2012, a raíz
de la modificación del año 22. Se trata de una normativa
turística. Nosotros no tenemos competencias para comprobar,
verificar y exigir a los hoteles que tengan las camas. 

Mire, si lo que quiere usted es que pongamos en marcha la
misma campaña de inspección que hicieron ustedes en abril de
2023, ya le digo que no. No la vamos a poner en marcha. ¿Qué
vamos a hacer?

(Alguns aplaudiments)

Vamos a hacer una campaña mucho más amplia, Sr.
Pitaluga, mucho más amplia, que contemple los CNAE,
aquellos CNAE con actividades con riesgos ergonómicos en el
trabajo. Vamos a hacer todo eso y no lo vamos a centrar
solamente en un sector, sino que lo vamos a ampliar al resto de
sectores que nosotros consideramos por estos datos que son
necesarios. Porque nosotros lo consideramos, y ¿por qué lo
consideramos nosotros?, por una sencilla razón, Sr. Pitaluga,
porque ahora gobierna el Partido Popular, no el Partido
Socialista.

¿Qué estamos haciendo con el IBASSAL y qué estamos
haciendo en la hostelería? A usted no le gusta, pero es que
estamos..., hemos sacado la subvención para el cálculo de las
cargas de trabajo; estamos ayudando a las empresas, a los
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sindicatos, estamos ayudando a las patronales en formación e
información y en prevención de todas estas decisiones.

También ustedes llegaron y en 2019 dijeron que el
IBASSAL iba a reducir, había un objetivo, era reducir los datos
de siniestralidad. Dos años después, récord nacional en datos
de siniestralidad.

EL SR. PRESIDENT:

Vaya acabando, por favor.

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Perdone. Sr. Pitaluga, nosotros les apoyamos cuando
pusieron en marcha el IBASSAL, les apoyamos y votamos a
favor, y ustedes ¿qué es lo que hicieron?, utilizarlo como una
herramienta...

(Es produeix el tall del so del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Se ha acabado el tiempo. Lo siento, Sr. Sáenz de San Pedro.

(Alguns aplaudiments)

I.4) Pregunta RGE núm. 6394/24, presentada per la
diputada Sra. Malena Riudavets i Suárez, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a producte local als
establiments turístics.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 6394/24, que formula
Malena Riudavets, del Grupo Socialista. Tiene la palabra. 

LA SRA. RIUDAVETS I SUÁREZ:

Gràcies, president. Bon dia a tothom. “L'oportunitat que ens
dóna la visita de milions de turistes ha de beneficiar el sector
primari en la compra de productes”, són paraules seves a la
jornada inaugural de FITUR 2023 quan era gerent d'una
organització agrària. En aquells moments vostè defensava la
Llei turística balear, que garanteix el mínim del 3% de producte
local als establiments turístics de les nostres illes i destacava la
seva importància per a l'economia local i la sostenibilitat de les
nostres illes. Però ara, com a conseller, sembla que hi ha una
desconnexió entre el que deia i el que es fa.

Pot garantir que es prenen les mesures necessàries per
garantir el compliment del 3% de producte local en els nostres
establiments turístics?

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Simonet, té la paraula.

EL SR. CONSELLER D’AGRICULTURA, PESCA I
MEDI NATURAL (Joan Simonet i Pons):

Sí, moltes gràcies, Sra. Riudavets. Sr. President. Sí,
efectivament, això és l'article 102, i no només és un 3% sinó
que un 4% als establiments de major categoria i un 5% en
agroturismes. Això és l'article 102 bis, que en els seus punts diu
això. 

De totes maneres, el control i seguiment dels punts 1 i 2, a
què vostè fa referència, no estan en les obligacions ni en la
responsabilitat directa de la Conselleria d'Agricultura, perquè
vostè hauria de mirar l'article 107, exercici de la Inspecció de
Turisme, que diu que: “les facultats de control i verificació del
compliment del que estableix aquesta llei -la turística- i de les
disposicions que la despleguin corresponen a l'administració
turística competent, que ha de decidir la funció inspectora en
matèria de turisme a l'àmbit insular que li correspon”. Per tant,
açò són els consells insulars de Mallorca, Menorca i Eivissa,
que són els que realment han d'obligar a aquest compliment. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Riudavets, té la paraula.

LA SRA. RIUDAVETS I SUÁREZ:

Gràcies, conseller. És preocupant constatar que es declara
incompetent per...

(Alguns aplaudiments)

... verificar que s’està complint amb la normativa perquè
actualment no es duen a terme les inspeccions turístiques
necessàries per verificar el compliment de la Llei de circularitat
i sostenibilitat del turisme...

(Alguns aplaudiments)

... i que, a més, el seu partit vota en contra d'una proposta
nostra al Parlament per augmentar el percentatge de producte
local requerit per aquesta llei. També rebutja el seu partit una
moció al Consell de Mallorca que promou el consum de
producte local a les institucions públiques. Aquestes accions no
sé si són populistes, però contradiuen les seves declaracions
sobre el compromís amb el sector primari i el suport al
producte local, i posen en dubte la coherència de la seva gestió. 

No s'entén, si els inspectors turístics ja estan formats, per
què no s'estan realitzant les inspeccions. A més, com podem
demanar a la ciutadania que consumeixi producte local si no es
fa complir el percentatge al sector turístic o si les institucions
públiques no es comprometen. El sector prospera quan es
consumeix producte local. Cap turista sense provar el nostre
producte local o cap esdeveniment públic sense producte local,
podrien ser uns bons criteris a seguir. 
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Li demanam que la seva conselleria prengui les mesures
concretes per fer que aquestes accions es duguin a terme, que
es comprometi a realitzar les inspeccions necessàries o que la
conselleria competent les faci, i a liderar amb l’exemple en el
suport del producte local.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Simonet, té la paraula.

EL SR. CONSELLER D’AGRICULTURA, PESCA I
MEDI NATURAL (Joan Simonet i Pons):

A mi, Sra. Riudavets, em preocupa darrerament perquè
també... quasi, quasi insinua que m'he de botar les decisions
d'una mesa de contractació, que he d’incomplir un article que
diu la llei. Jo tenc les competències que tenc i les estic
defensant i pot entendre que estic demanant als consells a
mesura de les meves possibilitats que compleixin aquestes
actuacions. En el tema d'increment de percentatges la llei és
seva, tal vegada ja haguessin pogut posar el percentatge més
elevat quan varen aprovar la llei la primera vegada...

(Alguns aplaudiments)

Però, bé, continuarem fent feina en aquest sentit,
col·laborant perquè s'incrementi. Jo li diré el que nosaltres hem
fet en aquests temes del 3%. 

Miri, nosaltres hem fet tres jornades formatives
relacionades amb el compliment de l'article 101... 102 per
aclarir i per ajudar el Serveis d'Inspecció Turística dels consells
de Mallorca, Menorca, Eivissa per poder desenvolupar aquest
article. Hem fet una jornada formativa a l'illa de Menorca als
titulars d'activitats turístiques a petició d’ASHOME, farem les
que facin falta. Hem fet cursos relacionats amb la carta dels
restaurants, les condicions i limitacions perquè els restaurants
puguin entendre com han de fer les cartes i evitar el frau als
productes agroalimentaris, amb una paraula que si es diu
“porcella de Mallorca”, la porcella realment sigui de Mallorca.
I dins el programa de lluita contra el frau per a 2024 hem
augmentat els controls previstos oficials per vigilar realment el
compliment d’aquest tema, 13 inspeccions a hotels i
agroturismes, i 28 inspeccions. 

Això és la nostra feina i les nostres competències, que crec
que les exercim concretament, naturalment, sempre podem més
enllà. 

I en una cosa que estam començant a fer feina, que sí que és
competència nostra, és desenvolupar el que diu el punt 3 de
l'article 102, que és el distintiu d’establiment turístic que...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

EL SR. CONSELLER D’AGRICULTURA, PESCA I
MEDI NATURAL (Joan Simonet i Pons):

... compromès amb el producte local.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

I.5) Pregunta RGE núm. 6395/24, presentada per la
diputada Sra. Carol Marquès i Portella, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a aplicar polítiques que
millorin la vida dels ciutadans.

EL SR. PRESIDENT:

Pasamos a la pregunta RGE núm. 6395/24, que formula
Carol Marquès, del Grupo Socialista. Tiene la palabra.

LA SRA. MARQUÈS I PORTELLA:

Gràcies, Sr. President. Sra. Vidal, patim una emergència
habitacional sense precedents i amb aquesta situació, per què
li costa tant aplicar polítiques que millorin la vida dels
ciutadans d'aquestes illes?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Vidal, tiene la palabra. 

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sra. Marquès. El que pareix
que li consta a vostè és veure quines polítiques apliquem per
millorar la vida de la gent.

Hem aprovat la Llei de mesures urgents en matèria
d'habitatge per augmentar l'oferta d'habitatge disponible per als
residents de les Illes Balears. Hem posat en marxa una reforma
fiscal. S'ha eliminat l'impost de compra d'habitatge per als
menors de 30 anys. Estam impulsant el programa Construït per
Llogar, i el programa Lloguer Segur. 

Entre les polítiques que ajuden a millorar la vida de la gent
es troben per suposat les d’accés d'habitatge. Aquestes
polítiques que des d’aquest govern s'estan posant en marxa i
que estam segurs que donaran bons resultats. Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Marquès, té la paraula.

LA SRA. MARQUÈS I PORTELLA:

Gràcies, Sr. President. Sra. Vidal, el que ha fet fins ara són
mesures que no sabem si funcionaran i, en cas que ho facin, ja
ens va dir que no veurem els resultats fins d'aquí a tres anys. De
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veritat creu que ens podem permetre esperar tres anys suportant
com cada dia s'agreuja aquesta situació?

(Remor de veus)

La Sra. Prohens ens diu que és un problema global a tot
l'Estat, però s'oblida d'un petit detall: que d'ençà que vostès
governen hem passat a ser el territori on més s’ha incrementat
el preu de l’habitatge, el més car de tot el territori espanyol...

(Alguns aplaudiments)

Pensa continuar amb les polítiques que aplica des del
primer dia, que només beneficien l'especulació i en lloc de
frenar aquesta situació l’està incentivant?

Ara podríem actuar, immediatament, i revertir aquesta
situació en declarar com a zones tensades i aplicant els índex
de preus de referència a tots els municipis que compleixin amb
els requisits, beneficiam els petits propietaris amb bonificacions
fiscals i els llogaters per viure dignament amb la limitació dels
preus dels habitatges, una mesura immediata i compatible amb
qualsevol altra, però no, vostè no la vol aplicar. L’importen
massa els interessos dels grans tenidors, els únics obligats a
adherir-s'hi, més del que l’importa el dret dels residents a
accedir a un habitatge digne. 

I ja li ho dic: Sí que funciona aquesta mesura a Catalunya
i està ajudant molta gent, com és el cas de les famílies de quatre
estudiants que comparteixen pis a Barcelona, pagaven 1.800
euros de lloguer cada mes fins que han renovat el contracte i
se'ls ha baixat a 1.400. Encara no s'ho creuen, un pis...

(Alguns aplaudiments)

... d’un gran tenidor; tot el contrari del que passa aquí: una
família de Palma que viu en el mateix pis des de fa dotze anys,
paga actualment 500 euros de lloguer,...

(Remor de veus)

.. .també els toca renovar el contracte, però no han tengut...

EL SR. PRESIDENT:

Silencio, por favor.

LA SRA. MARQUÈS I PORTELLA:

.. .tanta sort, els demanen 1.400 euros o sortir de casa seva, i ja
estan pensant abandonar l'illa.

Realment creu que és una bona notícia que els residents
estiguin pensant a emigrar d'aquesta terra perquè aquí ja no es
pot viure?

Sra. Vidal, aquesta situació s'està tornat insostenible...

(Remor de veus)

Reaccionin, declarin com a zones tensionades aquestes illes,
són molts els col·lectius que ja els ho demanen, i millori així la
vida dels ciutadans.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Vidal, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

Moltes gràcies. La manca d'habitatge a les Illes Balears és
el resultat de vuit anys de manca de polítiques en matèria
d'habitatge.

(Alguns aplaudiments)

Realment ofèn... -em sap greu dir-li-ho tan clar-, però ofèn
la intel·ligència, intentar atribuir a deu mesos de govern del
Partit Popular unes dades que es venen remuntant i que es
venen potenciant des de fa tant de temps, sense anar més lluny
des que ha entrat en vigor la Llei estatal d'habitatge els preus
s’han incrementat en un 30%. 

(Remor de veus)

Miri, el balanç de la seva gestió en vuit anys de govern és
augment del preu del lloguer en més d'un 80%, augment del
preu de venda en més del 90%, més cases per als rics que en
tota la història, desclassificació massiva de sòls urbans i
urbanitzables aptes per edificar, i li recordo que tots aquests
sòls tenien una reserva del 50% per a habitatge protegit. 

I aquest problema, efectivament, no s'arregla en un any,
però si fessin una oposició responsable secundarien els
programes que estem fent.

Ja vaig avançar a la darrera sessió parlamentària que
potencialment només amb vuit habitatges ja tenim previst treure
en el programa la primera fase de Construir per Llogar milers
d'habitatges que només estan destinats als joves de les Illes
Balears.

En relació amb la seva insistència amb l'aplicació de les
mesures dels mercats tensionats, que li diuen, no em vengui
amb la casuística d'una família de joves que han tingut un
efecte determinat, perquè no la conec, però tots els estudis,
totes les estadístiques, els informes del Banc d'Espanya ens
diuen tots el mateix. Nosaltres continuam amb el nostre
programa, amb responsabilitat i centrats en el que importa.

Afavorim la creació de nous habitatges sense consumir
territori, impulsem ara el programa de Construir per Llogar, tal
com ha fet a Madrid i Barcelona. Tant de bo el govern del
pacte hagués fet un programa d'habitatge durant aquests vuit
anys i ara milers de joves de les Illes Balears poguessin, igual
que succeeix en aquestes comunitats autònomes que sí han fet
polítiques d'habitatge...
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EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

... estar a punt de rebre un habitatge en aquestes condicions. 

Per altra banda, impulsem les altres ajudes, com (...), també
hem resolt el darrer pagament de les ajudes al lloguer
d'habitatge de...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

S'ha acabat el temps, Sra. Vidal...

(Alguns aplaudiments)

I.6) Pregunta RGE núm. 6397/24, presentada pel
diputat Sr. Ares Fernández i Lombardo, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a solució a la saturació de
la xarxa viària.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 6397/24, que formula
Ares Fernández, del Grupo Socialista. Tiene la palabra. 

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Moltes gràcies, Sr. President. Bon dia, Sra. Vidal. En els
darrers dies hem estat testimonis de la situació viscuda a la
xarxa viària, situacions de col·lapse que hem pogut veure a
municipis com Sóller, amb exemples molt clars. 

Aquesta saturació ha hagut de compartir protagonisme, això
sí, amb el gir radical del Partit Popular respecte dels límits i el
decreixement turístic, però, aprofitant aquesta avinentesa
d’aquest gir de 180 graus, li deman: quines mesures pensa
prendre el seu govern per donar solució a la saturació viscuda
a la xarxa viària de les nostres illes?

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Vidal, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

Muchas gracias. Gràcies, Sr. Ares, per la seva pregunta. La
saturació no és una qüestió que es produeix per art de màgia.
La presidenta del Govern ja ho ha dit, que és necessària una
contenció del turisme en aquestes illes. Nosaltres, des d'aquí,
els animem a participar-hi de forma constructiva amb idees i en
benefici de tots els ciutadans de les Illes Balears. 

Què hem fet? Doncs, hem fet diferents estudis, estem posant
en marxa diferents estudis, un a l'observatori en matèria de

trànsit, no tenim dades, i les dades són les que permeten
adoptar mesures.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Fernández, té la paraula.

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Moltes gràcies, Sr. President. Gràcies, Sra. Vidal. M’alegro
que aquesta setmana no digui, com va dir al meu company, que
no és una qüestió competencial seva i que doni respostes com
a conselleria de Territori d’aquest govern.

(Alguns aplaudiments)

Si parlam, Sra. Vidal, de la saturació de la xarxa viària -
insistesc-, hem de parlar també de pressió turística, és una
qüestió indissoluble. Li puc assegurar que la joventut de les
Illes Balears, Sra. Vidal, està ansiosa per viure i per respirar a
la seva terra i no a un parc temàtic i viu amb preocupació, com
s'estan convertint en espectadors d'un teatre on cada dia la
qualitat de la nostra vida disminueix...

(Remor de veus)

... en cada acte. No es posin tan nerviosos, que és la realitat que
vivim cada dia. 

Vostès, però, sincerament, han fet aquest gir que no deixa
de sorprendre, perquè vostès passen d’acusar-nos
d’intervencionistes, turismofòbics, assumir que Balears no puc
més, que hem d'establir qualque límit, i anuncien bàsicament
que mantenen tot el que nosaltres vàrem fer.

(Alguns aplaudiments)

Clar, com podem creure aquests canvis si fins fa dia les
seves polítiques apuntaven en la direcció completament
oposada?, si vostès bloquegen en el Parlament, Sra. Vidal,
iniciatives socialistes, com la llei de limitació d'entrada de
vehicles a Eivissa, i que ara de sobte, adopten com a pròpies?
Diguin-me com es pot prendre seriosament aquesta sobtada
conversió, quan es veu claríssimament que és una maniobra per
evitar la mobilització de la societat civil, Sra. Vidal. Societat
civil que per cert, ja no porta cartells “SOS turisme”, porta
cartells de “SOS residents”.

(Alguns aplaudiments)

Volen acords? D’acord, parlem-ne, parlem de mobilitat,
arribem a acords de veritat, concretament. Jo li deman,
corregeixin els seus companys que volen eliminar carril bici,
que qüestionen el carril VAO, que incrementen la velocitat en
vies que ja estan congestionades. Parlem de transport públic,
sense renunciar a projectes inversors importantíssims. Parlem
de la limitació d’entrada de cotxes, de cotxes de lloguer també.
Però parlem de mesures concretes. No es limiti a dir-me a la
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seva tercera part de l’èxit de le hago un spoiler, continuarà
habiendo saturación, perquè vostè s’hauria de dedicar a una
cosa més concreta. 

Ja li ho he dit abans, no és una qüestió competencial, és una
qüestió de fer política i d’escoltar la societat d’aquestes illes.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Vidal, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

Gràcies. De veritat que no es pot posar la mà al pit i
reconèixer una part de responsabilitat, després de vuit anys de
govern?

(Alguns aplaudiments)

De ver?, de ver? Durant el seu mandat es varen produir tots
els ingredients, dia rere dia, per anar incrementant la
massificació que, avui sí, veiem tots els ciutadans de les Illes
Balears. Els animem a participar en el programa, en la
iniciativa de la Presidenta del Govern, per treballar tots de
manera decidida i de manera honesta i lleial, per solucionar els
problemes més greus que patim en aquestes illes i que sí, ens
preocupen a tots. 

Hem de treballar, efectivament, en la limitació de vehicles
en zones massificades. De fet, el Consell d'Eivissa ja ha aprovat
elevar al Parlament aquesta iniciativa legislativa, que permetrà
regular l'entrada de vehicles a l'illa d'Eivissa. Al Consell de
Mallorca...

(Algunes rialles)

Com és que els fa tanta gràcia sempre quan parlem
d’aquestes coses?

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Silencio. Silencio, por favor.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

El Consell de Mallorca és el que té la competència en gestió
de carreteres, està treballant des de l'inici de legislatura en un
estudi de càrrega de la xarxa de carreteres de l'illa, i no hi ha
hagut cap estudi a l'època del govern del pacte. Nosaltres sí que
estem treballant amb l'Observatori de la mobilitat, aspecte que
agraeixen totes les associacions i les federacions relacionades
amb el tema de la mobilitat; estem treballant colze a colze amb
elles, queda evident el poc interès que han tingut, perquè no ens
hem trobat cap dada, estem treballant nosaltres de manera
contínua per tenir-les. Hem d'avançar, efectivament, cap a un

model més sostenible, en coordinació i amb col·laboració amb
la resta d'administracions. 

Per la nostra banda, nosaltres hem millorat la xarxa de
transport públic, amb més línies d’autobusos TIB, hem avançat
l'inici de la data d'oferta d’autobusos per la temporada turística,
i hem fet millores en 24 línies. També hem reprès altres 11
línies, i hem creat una nova línia....

EL SR. PRESIDENT:

Vaya acabando, por favor.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

... a la Serra de Tramuntana entre Santa Ponça, Banyalbufar i
La Granja. I treballem per incorporar 10 nous autobusos. I la
massificació que patim ve provocada per un model turístic, del
que vostès, senyors...

(Es produeix el tall del micròfon)

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

S’ha acabat el temps, em sap greu.

La siguiente pregunta la formulaba la Sra. de las Heras. Ha
habido un problema con el vuelo de Ibiza, que se ha cancelado.
Así que si no hay inconveniente, la posponemos para ver si
llega a tiempo de formularla. 

I.8) Pregunta RGE núm. 6406/24, presentada per la
diputada Sra. María José Verdú i Torres, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a iniciatives per promoure i
preservar el ric patrimoni cultural de les Illes Balears.

Pasamos entonces a la siguiente pregunta 6406/24, que
formula Maria José Verdú del Grupo VOX. Tiene la palabra.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gracias, Sr. Presidente. Sr. Bauzá, el patrimoni cultural de
les Illes Balears és un tresor incalculable que atreu visitants de
tot el món, i contribueix significativament a l'economia local.
Des de l'arquitectura històrica fins a les tradicions culturals
arrelades a la nostra comunitat, cada aspecte del patrimoni de
les Illes Balears explica una història única i enriquidora. La
promoció i la preservació d’aquest ric llegat cultural no només
garanteix el plaer per a les generacions presents i futures, sinó
que també enforteix la identitat local i fomenta el sentit d'orgull
entre els residents. 

A més, les iniciatives destinades a promoure i conservar el
patrimoni cultural, com ara festivals, esdeveniments culturals
i la preservació de llocs històrics, no només atreuen turistes
interessats a submergir-se en la rica història i cultura a les Illes
Balears, sinó que també impulsen l'economia local, en generar
ocupació i oportunitats comercials per a tota la comunitat. 
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Per tant, li deman: quines són les iniciatives per promoure
i preservar el ric patrimoni cultural de les Illes Balears,
incloent-hi festivals, esdeveniments culturals i la conservació
dels llocs històrics?

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT: 

Sr. Bauzá, té la paraula.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Moltes gràcies, president. Molt bon dia a tothom Moltes
gràcies, Sra. Diputada. Aquesta pregunta em permet explicar,
una vegada més, la feina que es fa des de la Direcció General
de Cultura, també dels ens, com són l’IEB, l'Orquestra
Simfònica o l’ICIB. Des del primer moment, feim feina perquè
el patrimoni cultural d'aquesta terra, d'aquestes illes sigui un
referent. D'aquesta forma el donam a conèixer als residents,
també a visitants, com deia vostè, el conservam i facilitam la
creació de nous productes i canalitzam el suport de noves
inquietuds culturals. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Verdú, té la paraula.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gracias, presidente. El patrimoni cultural de les Illes
Balears no és només un reflex del seu passat, sinó un llegat de
futur per als nostres fills. La conservació dels llocs històrics i
la celebració de festivals culturals no només atreuen turistes,
sinó que també fomenten un sentit d’arrelament i de pertinença
entre els residents locals. 

Quan les comunitats locals se senten orgulloses del seu
patrimoni cultural, estan més motivades per preservar-lo i
transmetre’l a les futures generacions. A més a més, el turisme
cultural tendeix a ser més respectuós i respectar l'entorn natural
de la regió que altres formes de turisme. És important que
s'implementin iniciatives efectives, per preservar i promoure
aquest patrimoni cultural, assegurant així un turisme sostenible,
amable i beneficiós per a les Illes Balears. 

Per tant, és crucial que el Govern es comprometi activament
en el desenvolupament i el suport d’aquestes iniciatives per
garantir la sostenibilitat del turisme, motor de la nostra
economia, i la preservació de la identitat cultural única de les
Illes Balears.

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT: 

Sr. Bauzá, té la paraula.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Sí, moltes gràcies. Miri, li faré un resum de diverses
iniciatives de cada un dels departaments que tenim a la
conselleria, i no sé si tendré temps a fer-ho tot aquí, però sí que
n’hi diré uns quants. 

Mirin, pel que fa a l'Institut d'Estudis Baleàrics, dóna ajudes
de subvencions dirigides a la projecció exterior per un import
de 4,7 milions d'euros, subvencions també dirigides a fires,
festivals i jornades professionals, així com també tenim espai
a l’IEB per subvencions per a la creació balear, dins els àmbits
culturals, en la promoció d'estudis locals, també i de jornades
pròpies.

Pel fa a l'Orquestra Simfònica, cicles de concerts a
l'Auditori de Palma, a Manacor, també al Castell de Bellver,
amb cicle de música de cambra a les quatre illes, amb la
internacionalització de l’Orquesta. 

Finalment, també vull dir algunes de les accions de la
Direcció General de Cultura. Com ja vaig comentar,
recuperació de la Fira d'Artesania Balear Born. La Fira
Internacional d'Art Contemporani de Balears, que també serà
una realitat aquesta legislatura. La ruta cultural dels fenicis. Un
congrés internacional de Ramon Llull. A través de l'Observatori
de de Cultura, es crearà l'Observatori del públic, que visita els
equipaments patrimonials amb la finalitat d'aconseguir un
recompte de visitants i subvencions a projectes que promoguin
manifestacions de patrimoni cultural immaterial de les Illes. O
també l'organització de diferents festivals i certàmens
cinematogràfics. 

Això, és a grans trets, el que duim des de la Conselleria de
Turisme Cultura i Esports, referent a l'apartat de Cultura.

Moltíssimes gràcies, president. Moltíssimes gràcies,
diputats.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

I.9) Pregunta RGE núm. 6399/24, presentada pel
diputat Sr. Llorenç Pou i Garcias, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a modificació de la llei d’excessos.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 6399/24, que formula
Llorenç Pou, del Grupo Socialista, tien la palabra.

EL SR. POU I GARCIAS:

Moltes gràcies, Sr. President. Bon dia, Sr. Conseller. La
política turística del seu govern s'assembla al conte dels tres
porquets, vostès vingueren fa 10 mesos i digueren que venien
a gestionar l'èxit i que anaven a eliminar totes les polítiques
turístiques dels darrers vuit anys. Però n’hi ha hagut prou amb
una aurora boreal i un poquet de vent de saturació, mesos que
eren de temporada alta perquè el sostre de palla de les seves
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polítiques turístiques se’n ha anat en orris, i vostè se’n ha anat
a córrer, com els porquets, a la casa de pedra de les polítiques
turístiques de l’anterior govern.

Sr. Conseller, les manifestacions de dijous de la presidenta
són una bola, és tacticisme o és una conversió vertadera? I li ho
dic perquè, en analitzar el seu programa electoral i el que
vostès han dit i aprovat en aquests darrers 10 mesos, vostès són
el Partit Popular de la llei Delgado del 2012 que va crear
115.000 places i que no varen ser a temps a llevar-les.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

Vostès són el Partit Popular que mai no hagués aprovat una
moratòria turística.

(Remor de veus)

Vostès són el Partit Popular que mai no hagués fet
restriccions al turisme de creuers. Vostès són el Partit Popular
que mai no hagués instaurat l’impost del turisme sostenible.
Vostès són el Partit Popular que mai no hagués prohibit el
turisme de gatera, i vostè té experiència personal en això. I
vostès són els que mai no haguessin...

(Remor de veus)

... obligat el sector hoteler a incloure els llits elevables. I vostès
són el Partit Popular que va votar en contra de la prohibició del
lloguer de vacances plurifamiliar a l'Ajuntament de Palma.
Aquest és el seu ADN.

EL SR. PRESIDENT:

Guarden silencio, por favor.

EL SR. POU I GARCIAS:

Perquè vostès tenen 25 anys de provada experiència on... -
puc parlar?-...

EL SR. PREISDENT:

Sí, por favor, prosiga. Guarden silencio, por favor.

EL SR. POU I GARCIAS:

Vostès són el Partit Popular que els darrers 25 anys, cada
vegada que han pogut fer normativa en cercar l'interès general
han primat l’interès particular, com vostè sap, amb el seu
director general de Turisme.

Jo li deman, Sr. Conseller, amb quin conseller parl, amb el
del “digo diego” del passat dijous o amb el que ha anat
aprovant mesures de saturació turística durant els 10 darrers
mesos? Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bauzá, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Moltes gràcies, president. Moltes gràcies, Sr. Diputat. Per
molts d’esforços que faci les 115.000 places els perseguiran
sempre...

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

..., les 115.000 places els perseguiran sempre.

Miri, i responent la pregunta del concepte imminent, que
tenia fins ahir per canviar-la i no ho va fer, entenc que la seva
intervenció i el títol de la seva pregunta, que ho podia canviar
fins ahir i no ho va fer, després d’aprovar la modificació del
Decret de turisme responsable, ha vengut aquí a fer el sermó
que ens fa cada dimarts. No ens sorprèn, no ens sorprèn.

Imminent vol dir que es va aprovar divendres passat i, vistes
les reaccions posteriors a l'aprovació de la modificació d'aquest
decret, crec que amb ampli consens dels sectors implicats i
també dels ajuntaments afectats.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Pou, té la paraula. 

EL SR. POU I GARCIAS:

Moltes gràcies, Sr. President. Saludo els bombers, que no
sé si han vengut aquí per apagar els focs que vostè genera de
manera innecessària.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

Les 115.000 places vostè sap que es varen aprovar per
culpa de la llei Delgado i que nosaltres ja no vàrem poder
modificar,...

(Remor de veus)

... perquè varen començar a aprovar normativa pel gener del
2016, i vostè sap que menteix.

Però li dic, vostès abracen les polítiques del pacte dels
darrers vuit anys i n’estam contents, però s'equivoquen amb el
context, perquè les polítiques del pacte no són un punt
d’arribada...

EL SR. PRESIDENT:

Silencio, por favor.

EL SR. POU I GARCIAS:

..., són un punt de sortida d'un nou paradigma. I vostès el que
han de fer és aprendre, i vostès són el llop que es vol menjar els
porquets. Moltes gràcies. 
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(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bauzá, té la paraula. 

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Som el mateix, les 115.000 places els perseguiran tota la
legislatura,...

(Remor de veus i algunes rialles)

... 115.000 places els perseguiran tota la legislatura. Amb les
seves intervencions el que demostra el molt poc interès per als
ciutadans i el que haurien de fer és venir aquí a fiscalitzar i a
controlar un govern, i el que pretenen fer només és erosionar
per erosionar un govern, que fa tot quant pot per resoldre en
molts casos la seva herència.

(Remor de veus)

Entenc que ha llegit la modificació de les mesures del
Decret de turisme responsable i, si no ho ha fet, n’hi explicaré
unes quantes: prohibim el consum d'alcohol a la via pública a
zones afectades per salut pública...

(Remor de veus)

...; destinam 16 milions garantits pel decret, perquè els
municipis que tenen zones afectades els puguin gastar amb
seguretat, amb inspecció i conscienciació...

(Remor de veus)

... -no, si tot estava fet!...

(Algunes rialles)

..., si tot estava fet!

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

Es modifiquen les zones de Calvià i Llucmajor, tindrà una
vigència de fins al 31 del 12 del 2027, definint clarament quin
és el marge d’acció de les party boats que hauran d'estar a una
milla nàutica. Es modifica la composició de la comissió, inclòs
l’IBDona i els consells.

Miri, Sr. Pou, m'he hagut de beure, crec que mai més ben
dit, aquestes dues setmanes,...

(Remor de veus i algunes rialles)

... aquestes dues setmanes, que som el defensor del turisme de
gatera, i crec que els fets no ho demostren així. I els que sí
feren excessos pel carrer, quan tothom havia de ser a ca seva,
varen ser vostès a la sortida local Hat Bar.

Moltes gràcies.

(Petita cridòria i alguns aplaudiments)

I.10) Pregunta RGE núm. 6400/24, presentada per la
diputada Sra. Amanda Fernández i Rubí, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a compromisos amb
famílies i comunitat educativa.

EL SR. PRESIDENT:

Pasamos a la pregunta RGE núm. 6400/24, que formula
Amanda Fernández, del Grupo Socialista, tiene la palabra.

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

Gràcies, president, bon dia diputats i diputades. El cost de
vida a les nostres illes sabem que és elevadíssim, l'accés a
l'habitatge és dels problemes més greus que tenim i moltíssimes
famílies, encara que els progenitors treballin, tenen dificultats
per arribar a final de mes i per conciliar.

La ministra, a la compareixença a la Comissió d'Igualtat del
gener, va dir que el Pla Corresponsables continuaria, i algunes
comunitats autònomes sensibles amb la conciliació, amb la
corresponsabilitat, varen avançar els doblers, cosa que aquest
govern de Marga Prohens no ha fet.

En el febrer, els socialistes li varen demanar, Sr. Vera, si
l’ajut per a les escoletes matineres continuaria, ja que s'havia
acabat l'ajut concedit per l'anterior govern en el desembre.
Vostè, com sempre fa, va fer un anunci aquí, corrent varen
trametre un correu a les escales i varen dir que aquest ajut
continuaria, però un correu on no deia ni instruccions, ni
informacions, ni terminis, ni quanties atorgades.

Per aquest motiu, els centres, la majoria, no varen continuar
donant aquesta ajut a les famílies esperant a tenir informació.
A dia d'avui, a punt de finalitzar el curs escolar, encara no l'han
rebuda i, per tant, les famílies des del gener fins a final de curs
paguen tota la quantia del cost de les escoletes matineres.

D'altres centres, que sí que varen confiar en l'administració,
varen avançar els doblers, però ara se'n temen, amb una
telefonada, que la quantia atorgada no els basta ni per pagar el
que ja han avançat i, per tant, han hagut de dir a les famílies
que maig i juny hauran de pagar el cost de tota l'escoleta
matinera.

El ministeri ja ha atorgat quasi 5 milions d'euros per al Pla
Corresponsables, però aquest govern no ha avançat els doblers.
Això sí, tenim guardadets 20 milions d'euros per a la segregació
dels infants en el setembre.

(Alguns aplaudiments)

I, Sr. Vera, jo li deman: està acomplint els seus
compromisos amb les famílies i amb la resta de la comunitat
educativa? Què farà amb aquests centres, com els ajudarà, que
han bestret més doblers del que vostè, sense cap criteri, els ha
dit que els enviarà? I sobretot, com ho farà per donar aquests
ajuts a les famílies que des del gener paguen el cost integral de
l'escoleta matinera? Moltes gràcies. 
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(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Vera, té la paraula.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany): 

Moltes gràcies, Sr. President. Sra. Diputada, Sra.
Fernández, no tan sols complim amb el programa, complim
amb tots els compromisos que adquirim, per això, davant la
incertesa de si el Sr. Sánchez tornaria a posar en marxa el Pla
de Corresponsabilitat o no, ens vàrem comprometre a finançar
l'escola matinera amb fons propis, el primer quadrimestre del
2024 i ja és una realitat.

A dia d'avui, tots els centres tenen els doblers de l'escola
matinera als seus comptes. Per tant, hem complert totalment els
nostres compromisos. 

(Alguns aplaudiments)

Però si vostè em parla de compromisos, si vostè em parla de
compromisos, Sra. Fernández, idò podem parlar de complir
compromisos. En primer lloc, la residència de la Universitat,
vostès, a l'any 2019, el PSIB, en el seu programa electoral, es
comprometia a posar en marxa una nova residència,
concretament en el seu punt 30. La realitat és que ha estat
aquest govern qui va presentar un primer esborrany
d'avantprojecte al rector i al seu equip, vostès res.

En segon lloc, la formació universitària, el compromís de la
Sra. Fernández i del seu grup, el 2019, punt 26 del programa
del PSIB: “Ens comprometem a ampliar l'oferta formativa”. A
l'any 2023, a la pàgina 47 del programa reiteren aquest
compromís. Però, com que las palabras se las lleva el viento,
la realitat és que amb vuit anys de PSOE igual a un grau
universitari, i deu mesos del PP igual a dos nous graus
universitaris, Ciències de l'Educació Física,...

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

... Farmàcia i presencialitat absoluta a Menorca i Eivissa del
grau d'Infermeria.

I en tercer lloc, Sra. Fernández, els seus centres integrats de
formació professional...

EL SR. PRESIDENT:

Silencio, por favor.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

... del Sr. Pou. Punt 24 del programa de 2019, triplicarem la
xarxa de centres integrals, passant de cinc a quinze. Pàgina 44
del programa de 2023, crearem nous centres, passant de nou a
setze.

Resum, n’havien de fer 10 i en varen fer 4. Però quins 4,
perquè vostès no crearen, vostès dividiren. Oh!, on hi havia un
institut el xapaven per la meitat i en feien un d’integral i un
d’ordinari, i amb informes en contra del departament
d’Infraestructures, com varen fer l’institut de Llucmajor, i ens
han deixat un centre integrat amb tot el sòtil d’uralita en unes
instal·lacions de més de 45 anys.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Fernández, té la paraula.

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

Gràcies, Sr. President. Sr. Vera, per molt que vostè
repeteixi les coses, les mentides són mentides, i els centres
educatius avui no tenen els doblers. I no ho dic jo, ho diuen els
que han sortit a premsa demanant que vostè compleixi la seva
paraula. I així com la Sra. Vidal ens demanava que fóssim
corresponsables amb la feina feta, sí que li demanaríem que
vostè pensi que les polítiques, les infraestructures, les
actuacions no es produeixin per generació espontània sinó per
aquests vuit anys...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

... en què hem fet moltíssima feina. 

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Vera, té la paraula.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

Sí. Sra. Fernández, no s'oblidi que vostès tenen a les seves
espatlles tres programes electorals, dues legislatures de govern
i, sobretot, moltes, però moltes promeses sense complir. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

I.11) Pregunta RGE núm. 6407/24, presentada pel
diputat Sr. Sergio Rodríguez i Farré, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a manifestacions contra la
massificació turística.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 6407/24, que formula
Sergio Rodríguez, del Grupo VOX. Tiene la palabra.
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EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ: 

Gracias, Sr. Presidente. Sr. Bauzá, ¿cree que existen
motivos para manifestarse contra la supuesta masificación
turística?

(Algun aplaudiment) 

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bauzá, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Moltes gràcies, president. Moltes gràcies, Sr. Diputat.
Sempre he defensat en diferents àmbits, així com també ho he
dit aquí vàries vegades, total respecte a la gent que es vol
manifestar cívicament i pacíficament sigui pel motiu que sigui,
lliurement i per les seves conviccions.

Entenem el malestar que hi pugui haver avui per situacions
de congestió. No oblidi que aquesta situació de falta de gestió
o, millor dit, davant la falta de gestió, ve derivat d'aquestes
115.000 places, que dèiem abans, a més a més, d'un turisme
il·legal desbocat. 

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Rodríguez, tiene la palabra. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sr. Presidente. Permítame que le diga con todo
cariño, Sr. Conseller, vistas las últimas declaraciones que ha
hecho el Gobierno del que usted forma parte, que creo que esta
gente les ha vendido la moto. Han buscado un chivo expiatorio,
el doctor Goebbels estaría orgulloso de ellos. 

La saturación en las carreteras, ¿de quién es culpa?, del
turismo desbocado. No lo es de que en esta comunidad no se
hagan inversiones en infraestructuras y modernización desde la
época de Matas prácticamente. No lo es de que la autopista de
Campos no llegue a Santanyí ni que la autopista de Alcudia no
llegue hasta Alcudia y no se pare en medio de un patatal en Sa
Pobla. No lo es de que no mejoremos las entradas, porque
cuando no estamos en temporada también existe saturación en
estas conexiones. 

La falta de vivienda, culpa de los turistas, evidentemente.
La culpa es de los turistas que vienen aquí a comprar casas de
2 millones de euros, que son las que queremos comprar todos
los mallorquines. No es de la falta de medidas valientes por
parte de este gobierno en crecimiento en altura, en agilización
de los trámites administrativos. Porque la solución al  problema
de vivienda no es que dejen de venir turistas, es que haya más
viviendas en el mercado. 

Por supuesto, también hemos dicho que hay una especie de
consenso en el sector turístico de que hemos de parar el

crecimiento turístico. ¿De qué sector turístico?, ¿de los grandes
hoteleros que no quieren la competencia del alquiler
vacacional?, porque estamos en lo de siempre, parece ser que
aquí la política siempre está al servicio exactamente de los
mismos. 

El colapso en Palma. El colapso en Palma fue fruto de los
ocho años de Gobierno del Partido Socialista en Palma, que lo
único que ha hecho es crear y generar un problema de tráfico,
y luego decir que existe un problema del que lógicamente la
culpa es de los turistas.

El otro día escuché atentamente la rueda de prensa de uno
de los portavoces de los grupos de esta cámara, el Sr.
Apesteguia, que dijo cuál era su verdadero objetivo, no la falta
de crecimiento, no, el decrecer, el decrecer entre 6 y 7 millones
de turistas al año -económicamente insostenible-, en pasar de
un 7% de peso del sector industrial en el PIB a un 25% en ocho
años. Vamos, que el Papa Noel va con un trineo que vuela por
el cielo.

En definitiva, esperamos que hagan ustedes la política para
la que los eligieron los ciudadanos y no la política de la
izquierda...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya acabando.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

... porque para hacer tonterías, preferimos el original. Gracias. 

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bauzá, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Moltes gràcies. Moltes gràcies, Sr. Diputat. Des del primer
dia que vàrem arribar, equilibri, contenció, harmonia i
convivència. Aquests són els trets en política turística d’aquest
govern...

(Alguns aplaudiments)

... i crec que no enganam absolutament ningú. 

Aquest govern és ben conscient de la realitat rebuda i com
ha afectat els ciutadans en situacions com les que ens ocupen
de congestió en segons quins determinats moments i segons
quines circumstàncies. 

Tot això que vostè em planteja es podrà posar damunt la
mesa, anunciada fa uns dies, amb el sector turístic, els agents
socials, la resta de formacions i entitats de la societat civil, com
va anunciar el vicepresident Costa a la passada roda de premsa
després del Consell de Govern. 
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Aquesta mesa serà un espai de diàleg per afrontar de
manera conjunta i constructiva el futur d'un tema tan
fonamental per a aquestes illes com és la indústria turística, la
gestió turística. Té per objectiu, sobretot, escoltar i valorar les
inquietuds de tots, garantir la convivència de l'activitat turística
i dels residents, assegurar el benestar dels ciutadans d'aquestes
illes fent-lo el més agradable possible, equilibri i contenció de
la indústria turística sense créixer una plaça més, i crec que tant
el sector hoteler com el dels habitatges turístics, que ho sé cert
perquè m'ho han dit, en som ben conscients; i eines per als
consells per atendre la lluita decidida per llevar del mercat totes
els habitatges turístics il·legals, que fins avui s'han sentit
impunes. 

Sr. Rodríguez, aquest govern és conscient que s'han de
posar límits i, com ja ha dit, ha arribat l’hora de prendre
decisions, decisions que siguin valentes, i ho farem entre tots,
el sector turístic i la societat civil. Esper també comptar amb el
seu suport. Moltes gràcies, president. 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

I.12) Pregunta RGE núm. 6401/24, presentada per la
diputada Sra. Mercedes Garrido i Rodríguez, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a oferta il·legal.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 6401/24, que formula
Mercedes Garrido, del Grupo Socialista. Tiene la palabra. 

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Moltes gràcies, Sr. President. Bon dia, Sr. Bauzá. Pel que
ens acaba de dir, crec que no ha escoltat gens a la societat de
les Illes Balears. Congestió en segons quins moments i  segons
quines circumstàncies?, crec que no és açò el que li demanen.

La presidenta la setmana passada pràcticament li va donar
la culpa de tot al lloguer de vacances. Per tant, li deman, el seu
govern fa el suficient per lluitar contra l’allotjament il·legal?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bauzá, té la paraula.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):
 

Moltes gràcies, president. Moltes gràcies, Sra. Garrido. Jo
li diria que això seu és hipocresia absoluta. “El Consell
acumula -Diari de Mallorca, dia 12 d'abril de 2023-, el Consell
acumula 33 denúncies d’habitatges turístics de gener a març”,
33, eh?, 33. Diumenge passat: “Hacienda saca a la luz 8.700
viviendas de alquiler turístico ilegal”. 

(Alguns aplaudiments)

Crec que les xifres canten totes soles

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Garrido, té la paraula. 

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Gràcies, Sr. President. Les xifres canten totes soles, i ara a
la seva rèplica crec que em dirà allò de les 115.000 places. Dir
115.000 vegades una mentida, no la converteix en realitat. 

(Alguns aplaudiments)

El cert és que la Llei Delgado i de Jaime Martínez, batle de
Palma en aquest moment, va fer que aquestes 115.000 places
es donassin d'alta. Això és el que vostès han de tenir en compte,
i aquesta és la realitat. 

A partir d'aquí, el Partit Popular ha votat en contra totes i
cada una de les vegades que s'ha pogut regular l'activitat
turística: en contra del decret llei de 2016, en contra de la
modificació de la Llei turística de 2017, de la zonificació del
lloguer de vacances a Mallorca i a Palma de 2018, del PIAT el
2018 i el 2021, i de la moratòria i rebaixa de places turístiques
de l'any 2022...

(Alguns aplaudiments)

... i ara, des de dijous passat, ens volen fer creure que han fet un
gir de 180 graus. Vagi amb esment, perquè si gira massa en farà
360 i tornarà al lloc de sortida. 

(Alguns aplaudiments)

Si de ver han fet un gir de 180 graus no aprovaran el decret
llei de simplificació administrativa i no legalitzaran els xalets
en sòl rústic.

La presidenta la setmana passada treia pit de la inspecció i
deia que era efectiva. La Sra. Vidal ens deia que no, que no,
que era impossible controlar l'oferta il·legal. A qui hem de
creure de totes dues?

(Alguns aplaudiments)

Com poden dir que és efectiva la inspecció si tenim tres
blocs sencers a Palma que es comercialitzen a Booking -a
Booking- la mateixa plataforma amb què la presidenta va
firmar un conveni per controlar l'oferta il·legal...

(Alguns aplaudiments)

Com pot dir que controla l'oferta il·legal si Airbnb a
Menorca de cada tres habitatges que treu únicament un té
llicència? Com ho pot dir? Com pot dir que controla l’oferta
ilegal si la presidenta inaugura un agroturisme que s'anuncia a
Booking amb el qual va fer un acord...

(Alguns aplaudiments)

... amb una  DRIAT inventada? Això deu ser el karma, Sr.
Bauzá. I, a damunt, ara ens diu això dels 8.000 habitatges, que
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els 8.000 habitatges que han trobat és perquè han presentat el
model 179 a Hisenda...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

... estatal, com ho farà vostè per passar aquestes dades al
consell i que pugui fer la sanció, perquè no els les pot passar.
Com ho farà, Sr. Bauzá?

Escoltin la gent...

(Es produeix el tall del micròfon)

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

S’ha acabat el temps. Sr. Bauzá, té la paraula.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

A vostè, tant a prop i... i cridant d'aquesta manera, és
impossible no escoltar-la...

(Algunes rialles)

 Actualment qui té les competències d'inspecció són els
consells i fan tot el que poden -tot el que poden- per combatre
l’habitatge turístic il·legal. Amb 115.000 places, li ho torn
repetir, 115.000 places autoritzades, i la moratòria, si
l'haguessin aprovada el primer dia en lloc del darrer quant se’n
varen anar, tampoc no ens trobaríem en aquesta situació.

Com tots sabem, el turisme és la principal indústria
d'aquesta terra i l'objectiu és millorar la convivència entre tots
dins un marc de sostenibilitat, perseguir els il·legals és
fonamental per millorar aquesta convivència.

Els il·legals, siguin del sector que siguin, sempre suposen
una competència deslleial per a tots aquells que fan les coses
bé, i creim... i creim aquells que actuen dins l'àmbit turístic una
congestió, una congestió... que s’ha d'abordar amb l'ajuda de
tots. 

I, com deia abans, vull reconèixer la feina que fan els
consells que fan tot el que poden... tot el que poden.

Sra. Garrido, està molt bé venir a demanar contundència per
als il·legals. Ara bé, que ho faci vostè després de passar per
diferents administracions amb responsabilitat directa damunt el
territori, té el seu punt còmic, eh?

Moltíssimes gràcies, president.

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

I.7) Pregunta RGE núm. 6518/24, presentada, en
substitució de la pregunta RGE núm. 6408/24, per la
diputada Sra. Patricia de las Heras i Fernández, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a negativa al 25% en castellà.

Vamos a recuperar ahora que está ya la Sra. de las Heras la
pregunta RGE núm. 6518/24. Tiene la palabra, Sra. de las
Heras. 

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Muchas gracias, Sr. Presidente. El Gobierno ha negado a
cuatro familias que sus hijos reciban al menos un 25% de las
clases en español. 

Sr. Vera, ¿por qué en Baleares se niega a unos padres la
petición de que sus hijos sean educados al menos un 25% en
castellano? Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Vera, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

Gràcies, Sr. President. Sra. Diputada, la prioritat d’aquest
govern és que tots els infants acabin l'etapa educativa dominant
les dues llengües oficials, català i castellà, i uns coneixements
amplis de com a mínim una llengua estrangera. Tot això sempre
amb el respecte absolut a l'autonomia de centre, que és un dels
principis fonamentals del nostre sistema educatiu.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. de las Heras, tiene la palabra.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Muchas gracias. El Gobierno se ha opuesto a la demanda de
unos padres que piden que sus hijos puedan estudiar al menos
un 25% en español. La Abogacía de la comunidad autónoma
sustenta su postura en que el proyecto lingüístico del centro se
ajusta a la normativa vigente, que no hay incumplimiento; pero,
Sr. Vera, desde el respecto le digo que usted muy sabe que esto
es hacer juego de trileros.

El problema no es que se cumpla o no la norma. El
problema es que, si la norma en sí es la que supone una
imposición lingüística, es cuestión de voluntad política
cambiarla.
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Y claro que no hay voluntad política, porque fue
precisamente el Partido Popular el que aprobó la Ley de
normalización lingüística y el Decreto de mínimos que
establecen un mínimo de clases en catalán, pero no en español,
y ahí está la trampa. El Partido Socialista solo tuvo que
mantener las leyes del Partido Popular. 

Ustedes hablan de la comunidad educativa y le voy a leer un
watsapp de un profesor: “Estoy en un instituto de profesor, ya
te contaré cómo consigo salirme de la dichosa fotito de la
llengua no es toca, es que nos han mandado e-mail y hemos
tenido que contestar individualmente a la directora sí o no,
cómo para decir no, no, no, en el momento de la foto diré que
me ha surgido algo, pero telita”.

¿Usted ve normal que hasta los profesores vivan con miedo
a las represalias de los centros?

En la contestación a la demanda de los padres, también
afirma la Abogacía de la comunidad autónoma que no existe
ningún pronunciamiento judicial que haya establecido
obligaciones de modificar normativa. ¿Sabe qué es lo que
establece la obligación de modificar normativa?, su acuerdo de
gobierno.

Literalmente el acuerdo de gobierno firmado entre el
Partido Popular i VOX dice en su punto 55: “Modificaremos
las normas que supongan una imposición lingüística”. Y por
eso estamos aquí, para cumplir nuestras promesas electorales
y eso es lo que exigiremos que cumpla el acuerdo de gobierno
y deroguen toda norma que suponga una imposición lingüística.

Muchas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Vera, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

Gràcies, Sr. President. Sra. de las Heras, l’Advocacia de la
nostra comunitat autònoma no defensa un model o un altre, sinó
que, com és comprensible, un centre educatiu no pot canviar el
seu projecte lingüístic a mitjan curs, amb el curs començat.

Dit això, el model de les Illes Balears, a diferència del de
Catalunya, al qual implícitament es refereix vostè en aquestes
demandes, és divers i permet molts de tipus de projectes
educatius que inclouen els projectes lingüístics. 

El decret de mínims, com bé sabrà vostè, que és el que està
vigent ara en aquests moments a les nostres illes, fixa un 50%
mínim en català i la resta queda en mans dels centres, d'acord
amb la seva autonomia que, com li he dit, és un principi
fonamental del nostre sistema educatiu. 

Això fa que ens trobem diferents tipus de projectes
lingüístics adaptats a la realitat de cada centre, fet que afavoreix
que les famílies lliurement puguin triar allò que creuen
convenient en l'educació dels seus fills. 

A partir d'aquí, nosaltres complirem tots els acords als quals
arribàrem amb la seva formació política. Per això, i com bé sap
vostè, serà aquest govern qui garantirà un dret que
històricament han tengut les famílies illenques, però que
l'anterior executiu no vetllava pel seu compliment. 

Les famílies podran triar de manera lliure la llengua de
primer ensenyament dels seus fills en l'etapa d'infantil, la
d'aprenentatge del coneixement de la realitat a l’hora de fer la
matrícula al centre educatiu.

A més, complirem l'acord al qual arribàrem amb la seva
formació política per posar en marxa un pla de lliure elecció de
llengua que ampliarà el ventall educatiu divers que hi ha a les
Illes Balears. 

Per això, els centres que s'hi adhereixin oferiran les matèries
de matemàtiques i coneixement del medi natural i social a
primària en les dues llengües oficials de la nostra comunitat
autònoma. Seran les famílies les que triaran la llengua vehicular
en aquestes dues matèries. I això serà possible pel mateix
motiu, per l'autonomia de centre.

Sra. de las Heras, nosaltres respectam i respectarem els
acords firmats, de la mateixa manera que respectam i
respectarem les decisions judicials. Amb això, hi podeu
comptar.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

I.13) Pregunta RGE núm. 6402/24, presentada pel
diputat Sr. Marc Pons i Pons, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a límits a l’excés de pressió.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 6402/24, que formula
Marc Pons, del Grupo Socialista. Té la paraula.

EL SR. PONS I PONS: 

Moltes gràcies, Sr. President. La presidenta Prohens dijous
passat canviava la posició del Partit Popular i del Govern
respecte de la necessitat de posar límits i d'afavorir les
polítiques de decreixement. Basta veure el programa electoral
amb el qual es varen presentar vostès a les passades eleccions,
pàgina 26, “Derogación de la moratoria de plazas y
derogación de la política de decrecimiento impuesta por la Ley
3/2022", ara resulta que el govern Armengol no tenia una
política de decreixement en la qual vostès... estaven disposats
a lluitar-hi contra.

A partir d'aquí, sí. Per tant, sí. Vostès han passat del discurs
de la llibertat econòmica, de negar la saturació turística, de
criticar la turismofòbia, i de defensar el creixement il·limitat,
han passat, des de dijous, a assumir que hi ha saturació
turística, a afirmar que ja no podem créixer més i que s'han de
posar límits.
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A partir d'aquí, ara el dubte que tenim davant aquest canvi
és si açò va de debò o si és una fanfarronada i únicament el que
persegueixen és tranquil·litzar un poc el mal ambient que hi ha
en el carrer i entre les classes socials, perquè aquesta manera de
plantejar les seves polítiques és completament errònia. I
tendrem una prova de foc evident, que és la llei òmnibus. No
poden parlar vostès de posar límits i mentrestant legalitzar totes
les construccions il·legals que hi ha en sòl rústic a totes les Illes
Balears...

(Alguns aplaudiments) 

... açò és absolutament incongruent. 

Per tant, jo li deman, Sr. Costa, de veritat tenen la voluntat
de cercar acords entre tothom i hi ha una voluntat que la llei
òmnibus serveixi per simplificar, però no per legalitzar ni
afavorir més tensió damunt el territori?

Gràcies, Sr. President.

 (Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Costa, té la paraula.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Gràcies, Sr. President i gràcies, Sr. Pons, per la seva
pregunta. Bé, parlem de realitats i no de mentides, com acaba
de dir vostè ara mateix. Una realitat és que han tardat vostès 83
dies que el Sr. Palomino reconegués que va contactar amb la
trama corrupta socialista per comprar les mascaretes.

(Alguns aplaudiments) 

Això ho varen poder contestar ahir. Esperem que no
necessitin vostès 83 dies més per saber per què varen amagar
informació a la Guàrdia Civil, a la Intervenció General, a la
Direcció General de Fons Europeus, per botar-se tots els
controls i perquè mai no varen reclamar ni un euro de les
mascaretes. 

Però, bé, Sr. Pons, li he de confessar que el Partit Socialista
mai no ens deixa de sorprendre. Vostè va sortir ahir a exigir
que retirem el decret de simplificació administrativa, per
acordar conjuntament mesures per gestionar el creixement,
limitar el creixement, no el decreixement, sinó limitar el
creixement. Això només reafirma la idea que venim defensant
sempre, que és que vostès són totalment al·lèrgics a la
simplificació i són els campions del món de la burocràcia.
Només varen simplificar una cosa, que va ser la compra de
mascaretes a la trama corrupta. Això sí que ho varen fer sense
cap...

(Alguns aplaudiments)

I com que només saben vostès aplicar la política del fang,
cerquen excuses per continuar instal·lats dins el fang. Perquè,

Sr. Pons, miri, res no té a veure el decret llei de simplificació
administrativa amb establir límits al creixement en volum del
turisme a les Illes Balears i lluitar contra la congestió. Per què
busquen excuses, Sr. Pons?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Pons, té la paraula.

EL SR. PONS I PONS:

Moltes gràcies, Sr. President. Les mentides són el seu
programa electoral, que és el que jo havia dit a vostè, Sr. Costa. 

(Alguns aplaudiments)

 Crec que valdria la pena que es posés la mà pel pit. Què
m’està dient, que legalitzar totes les construccions il·legals no
és ficar més pressió damunt del territori de les Illes Balears?

(Remor de veus) 

Aquest és l'argument que vostès estan plantejant?

(Alguns aplaudiments)

... perquè després vagin acompanyades d’usos turístics, perquè
hi hagi més gent?, perquè incrementem els preus?, perquè la
gent tengui més dificultats?

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Silencio, por favor.

EL SR. PONS I PONS:

És que no se n’adonen? Si volen posar límits, si volen
ajudar la gent del carrer, han de començar per posar límits al
lloguer dels habitatges. Perquè tot açò és un mateix paquet,
perquè la pressió turística té incidència damunt el territori,
perquè la pressió turística té incidència damunt la xarxa viària,
perquè la pressió turística té una incidència damunt
l’habitatge...

EL SR. PRESIDENT:

Acabi, per favor.

EL SR. PONS I PONS:

A tot açò, vostès s’hi neguen? Aquí falta responsabilitat i
alçada de mires, i estan demostrant una cosa, que no hi ha una
voluntat real per part seva...

EL SR. PRESIDENT:

S’ha acabat el temps, em sap greu.
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(Es produeix el tall del micròfon)

(Alguns aplaudiments)

Silencio por favor. Sr. Costa, té la paraula.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Sr. Pons, vostè sap que aquests habitatges ja existeixen?

(Alguns aplaudiments)

Per exemple, en part vostè les va autoritzar. Aquests
habitatges ja existeixen, Sr. Pons. Miri, vostès el que volen fer
és condicionar el gran pacte social i polític per a la
sostenibilitat, a no posar mesures en el decret de simplificació
administrativa, com per exemple un historial social únic,
facilitar la implantació d’autoconsum energètic, simplificar el
pagament de subvencions o eliminar els grans colls de botella
que té actualment l'administració pública. 

I tampoc no volen que es legalitzin edificacions en sòl rústic
fora d’ordenació. Em costa entendre que vostès no ho vulguin,
quan alcaldes del Partit Socialista ho vénen demanant de forma
sistemàtica, mentre vostès diuen que no hi estam d'acord...

(Alguns aplaudiments)

Per cert, Sr. Pons, sap vostè que ja vàrem anunciar que no
es podrà fer lloguer turístic als habitatges que es regularitzin?
Ho ha oblidat vostè?

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

No es podrà fer lloguer turístic, Sr. Pons. Sr. Pons, no
busquin excuses, és l’hora de fer un gran pacte social i polític
per la sostenibilitat econòmica, social i mediambiental...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

S’ha acabat el temps, em sap greu.

(Alguns aplaudiments)

 I.14) Pregunta RGE núm. 6410/24, presentada pel
diputat Sr. Josep Castells i Baró, del Grup Parlamentari
Mixt, relativa a ampliació de l’aeroport de Menorca.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 6410/24, que formula
Josep Castells del Grupo Mixto. Tiene la palabra.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sr. President. Bon dia a tothom. Bon dia,
Sra. Consellera. El mes d'abril, el director general d'AENA va
anunciar els plans per ampliar una sèrie d'aeroports, entre ells
l'Aeroport de Menorca. A això s'hi suma que ja hi ha en marxa
un projecte per ampliar la zona d'estacionament de jets privats. 

Quina opinió li mereix al Govern tots aquests plans que
AENA té per a l'Aeroport de Menorca? 

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Vidal, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

Moltes gràcies. Gràcies, Sr. Castells, per la seva pregunta.
Si la pregunta és si volem un aeroport de Menorca amb
capacitat per a més vols, la resposta és que no. Nosaltres sí
volem un aeroport de Menorca amb millor connectivitat,
especialment en temporades baixes. 

La informació que disposam del projecte no és gaire més
que la que es va publicar en premsa, també li ho vaig dir. Per
tant, hem requerit a AENA que ens doni informació detallada
en relació amb aquesta qüestió, així com que ens ajudi a arribar
al punt de la cogestió aeroportuària, que estic segura que ens
donaran suport en aquesta iniciativa.

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Castells, té la paraula.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sr. President. Sí, la veritat és que aquest projecte,
deia l'altre dia davant la premsa, més que desestacionalitzar
superestacionalitza, no?, perquè és un aeroport que la meitat de
l'any està tancat en la seva meitat, si ara el duplicam, doncs
estarà tancat tres quartes parts la meitat de l'any. Per tant, no té
cap sentit. No és que jo sigui cap persona molt favorable
tampoc a la desestacionalització, en el sentit que pens que ja
està bé que hi hagi una temporada baixa. Però, clar, si resulta
que les polítiques que es fan és encara posar més visitants, quan
l'illa ja està saturada, doncs, evidentment, encara hi estic més
en contra.

Per tant, celebr que vostès estiguin en contra també de què
hi hagi més vols. Però clar, quan jo li demanava quina era
l'opinió del Govern, ja haurà imaginat vostè, que no em
conformava en saber només quina era la seva opinió, sinó que
jo vull que el Govern actuï, perquè clar, vostès, per dir-ho així,
són els titulars de la finca, són els titulars de... imaginem-nos
com si això fos un pavelló esportiu, per exemple, que vostès
l’estiguessin gestionant, però la porta la porta un altre, que en
aquest cas és AENA, i cada vegada va ampliant la porta, la vol
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fer més gran, perquè, com més gent entri més doblers guanya.
Però clar, el que gestiona la infraestructura, el que gestiona la
finca, doncs cada vegada té més gent i evidentment pot tenir
col·lapse. 

Clar, vostè què faria amb això? Molt bé, donar la seva
opinió, estar en contra, val. Però jo el que crec que haurien de
fer és passar a l’acció. És a dir, jo crec que el Govern de les
Illes Balears hauria de fer saber de forma fefaent a AENA, que
està en contra d’això. Hauria de fer partícip a AENA, que ara
la presidenta Prohens i supòs que tot el seu govern, s’han
convertit també a la turismofòbia i permeti’m que ho digui així,
perquè clar, quan nosaltres dèiem el que ara vostès diuen que
faran, ens deien turismofòbics. Per tant, en els seus justos
termes, entenc que vostès també s’han tornat turismofòbics.
Però en qualsevol cas -si em permet la broma-, haurien
d’expressar a AENA que no volem ampliar aeroports.

Per tant, la meva pregunta seria, farà saber vostè a AENA
l’opinió del Govern: no volem ampliació d’aeroports? Ho farà
públic? Ho sabrem quan es faci? I a més a més, evidentment
estem per la cogestió aeroportuària, mentre no arribi, vostès
tenen vehicles d’interlocució amb AENA i crec que els haurien
de fer servir...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant per favor.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

... per fer arribar aquesta opinió que vostè ha manifestat.

Gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Vidal, té la paraula.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

Gràcies, Sr. Castells. Lamentablement -insisteixo-, la
informació de què disposam com a govern, l'hem coneguda en
gran part per les declaracions d’AENA als mitjans de
comunicació, la qual cosa indica que AENA està més
interessada a vendre els seus projectes, que ja té, que ja té cuits
als mitjans de comunicació, que no a treballar-los amb el amb
el Govern, que ja li dic, nosaltres estam intentant arribar a
aquest punt de cogestió. 

Nosaltres creiem que els ciutadans de les Illes Balears han
de ser copartícips en els projectes que es decideixi, com AENA
gestiona els aeroports de les Illes Balears. Cada illa té una
situació diferent, i nosaltres estem en aquesta línia. Hem
demanat que se'ns faci arribar tota la informació detallada.
També estem demanant que a Menorca es treballi amb una
segona torre de control, perquè com sap, la torre que tenim està
en molt males condicions i, doncs, no apostem per aquest
projecte de la torre virtual, amb un experiment que potser 
Menorca no és la millor zona per experimentar noves

tècniques, que segur que d'aquí anys seran òptimes, però
Menorca el que necessita és una segona torre de control. 

Insisteixo, la informació que tenim no és gaire més, perquè
això no és un projecte que estigui acabat ni redactat, sí que hi
ha certa informació, al Pla DORA d'inversions 2027-2031 i
estem demanant que ens donin tota la informació detallada en
aquesta línia de feina. 

Si és per millorar les instal·lacions, el benestar dels
passatgers i dels treballadors, hi estarem a favor. Si és per
ampliar freqüències de vols, no. Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

I.15) Pregunta RGE núm. 6390/24, presentada per la
diputada Sra. Cristina Gómez i Estévez, del Grup
Parlamentari Mixt, relativa a habitatge i lloguer.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 6390/24, que formula
Cristina Gómez, del Grupo Mixto. Tiene la palabra.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

 Bon dia, president, bon dia, senyores diputades i diputats.
Bon dia, Sra. Prohens. La pregunta és molt simple: té
coneixement que en els darrers tres mesos a Balears els lloguers
han pujat un 9,8%? Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Sí, gràcies, Sr. President. Gràcies, Sra. Gómez. Sí,
efectivament, en tenc coneixement perquè aqueixes dades que
vostè ha exhibit són públiques.

Té coneixement vostè de quant han pujat els preus de
l'habitatge els darrers deu anys, quan vostès formaven part del
Govern, no sé si amb capacitat de decisió o no, però vostès
formaven part del Govern de les Illes Balears?

Perquè el problema de l'habitatge, malgrat els seus esforços
estèrils, no és un problema d'ara, no és un problema dels
darrers deu mesos, és un problema dels darrers deu anys, on
vostès n’han governat la majoria.

Moltíssimes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Gómez, té la paraula.
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LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Prohens. M'ha fet recordar aquell dia que
vostè li va dir a algun diputat: aquí les preguntes les faig jo.
Perquè m’ha contestat amb una pregunta. Jo només li he
demanat si coneixia aquesta dada.

Perquè, és clar, li hauré de recordar que el preu del lloguer
de l'habitatge ha pujat un 17,1% des d'abril del 2023; és a dir,
vostès no és que no ajudin a atenuar el problema, és que
s'agreuja, alguna cosa deuen fer o no fan, s'agreuja. Batem
rècords en el darrer any, un any que ja és cent per cent resultat
de la seva gestió.

Els 17,8 euros/m2 són seus i només seus, resultat de no
haver volgut aplicar la Llei estatal d'habitatge, que amb la
declaració de Balears com a zona tensionada hauria permès,
com a mínim, moderar aquesta pluja la qual, com he dit, ha
estat de rècord.

Ara mateix, i després d'un any de govern, no és que no
hagin començat a resoldre el greu problema dels lloguers, és
que han impulsat la seva puja, han ajudat que les famílies
pateixin encara més per arribar a final de mes. En el darrer mes,
les persones de Balears han vist augmentar els seus lloguers,
com hem dit, el 6,3%, en el darrer mes, un únic mes, i
l'acumulat dels tres primers mesos, un 9,8, com li he demanat
si ho coneixia.

Sra. Prohens, li deman que deixi d'estar amb rebel·lia contra
la Llei estatal d'habitatge i que reguli els preus dels lloguers,
perquè la situació que viuen totes les illes del nostre arxipèlag,
sense excepció, és una situació d'emergència d’habitatge. I, a
més, els preus de venda d'habitatges de segona mà també ha
pujat, només el darrer mes -només el darrer mes- un 8%. Ara
mateix, a raó de 4.392 el m2, i només en un mes ha pujat aquest
3%; és a dir, de cada vegada puja més, cada mes puja més.

I vist que quasi el 40% de les compravendes a Balears són
per part de no residents, li deman també que reguli i limiti...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

... el preu de... la compra d'habitatge per part de no residents.

I també li vull dir, li vull recordar que aquest anunci que
hem vist avui, que volen que...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

S’ha acabat el temps, Sra. Gómez, em sap greu. Sra.
Gómez, per favor.

(Alguns aplaudiments)

Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies, Sr. President. Sra. Gómez, si tenien tan clar com
s'havia d'arreglar aquest problema, per què no ho varen fer
aquests vuit anys?

(Alguns aplaudiments)

I si ho varen fer tot tan bé, com és que s'ha quedat vostè tota
sola en el seu grup parlamentari, a l'oposició, Sra. Gómez?

Miri, jo li diré el que hem fet, nosaltres hem complit la
nostra paraula, hem complit el nostre programa de govern,
aquest que varen votar els ciutadans. En els 100 primers dies,
vàrem aprovar un decret d’emergència d’habitatge sense la
necessitat de consumir territori, on hem tret habitatges a preu
limitat, un 40% per sota del preu de mercat i, segons les dades,
tenim ja 700 projectes en tramitació.

(Remor de veus)

Fem feina també amb el programa Construir per Llogar i
amb els solars cedits que tenim dels ajuntaments en aquest
moment es podrien construir entre 2.000 i 4.500 habitatges.

Ultimam el programa de Lloguer Segur, per donar seguretat
jurídica als propietaris i treure una part dels més de 80.000
habitatges buits, més de 400 menors de 30 anys s'han beneficiat
de l'eliminació de l’ITP i més de 700 joves menors de 36,
famílies nombroses i monoparentals de la rebaixa del 50%.

I, escolti bé, s'han concedit 268, avals del Govern per la
firma d'hipoteques, el doble que l’anterior govern.

Si vostè el que vol és que apliquem en aquestes illes
mesures que han fracassat i que perjudiquen especialment les
rendes més vulnerables, com a Catalunya, no ho farem. Si vostè
el que em demana és que neguem, bé, neguem, que justifiquem
un delicte, com és l'ocupació, com fan des de les seves files,
tampoc no ho férem; en aquestes illes farem una cosa que no
s'han fet els darrers vuit anys, política d'habitatge, pensant en
els joves, pensant en les famílies, pensant en els treballadors i
pensant en les rendes mitjanes.

Vostès varen fracassar, nosaltres almanco ens hi hem posat.

Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

I.16) Pregunta RGE núm. 6392/24, presentada pel
diputat Sr. Lluís Enric Apesteguia i Ripoll, del Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a decreixement
de places turístiques.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 6392/24, que formula
Lluís Enric Apesteguia, de MÉS per Mallorca, té la paraula.
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EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sr. President. Bon dia, Sra. Presidenta,
pensa vostè mantenir les mesures de decreixement actualment
vigents a la legislació de les Illes Balears i, en concret, faig
referència a dues: l'amortització de places no adquirides a borsa
i el 2x1 a l’intercanvi privat?

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Apesteguia, per la seva
pregunta, en un tema que és cabdal i que es veu que alguns no
s'han llegit el nostre programa electoral, un tema que és cabdal
i que dèiem en campanya electoral, com és la sostenibilitat,
sostenibilitat sí, però econòmica, social i mediambiental.

Jo venc defensant, i ho he dit moltes vegades, que aquestes
illes són un territori fràgil, que no podem créixer sense límits.
Li ho vaig dir al Sr. Castells la setmana passada, que estava
d'acord amb ell en la contenció del nombre de visitants i que
obriríem -li vaig avançar ja- espais de diàleg en els quals esper
comptar amb totes les seves propostes.

Però quan vostè em parla de creixement, jo li diré on s'ha de
decréixer: s'ha de decréixer en tota aquella oferta il·legal que
va tenir barra lliure, malauradament els darrers vuit anys, i no
parl només de lloguer turístic il·legal, parl de l'intrusisme
absolutament a tots els sectors econòmics en els quals el seu
govern es va posar de perfil.

Moltíssimes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Apesteguia, té la paraula.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sr. President. Jo li he fet referència a
dues mesures contingudes a la legislació turística d'aquesta
terra, i li agrairia que em contestàs respecte d'aquestes dues
mesures, a veure si és favorable a mantenir-les o a eliminar-les.

Perquè només faltaria que no lluitassin contra l'oferta
turística il·legal, és que només faltaria!...

(Remor de veus)

... tot el suport, és que fan falta inspectors turístics!, és que en
feien falta i en segueixen fent falta! I aquest és un element clau,
no tenim inspectors turístics suficients per perseguir l'oferta
turística il·legal.

I això fa que la Sra. Consellera faci unes declaracions
d'impotència governamental, quan el que hem de posar són
mesures per solucionar-ho, i amb això jo hi estic completament
d'acord, hi estic d'acord. Jo som dels qui celebra el seu canvi de
discurs, perquè fa tres anys posaven pancartes d’I love turism!,
quan plantejàvem mesures de decreixement el govern anterior...

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

I aquesta és la realitat. I jo celebr que canviï, que vostè
canviï en aquest sentit...

(Remor de veus)

... Però jo li dic, vostès han plantejat una aturada del
creixement, em sembla que el Sr. Costa ho ha explicat, i vostès
no plantegen, i jo li torn reclamar, el que necessita aquesta terra
és el decreixement turístic, perquè 19 milions de turistes a un
territori de 5.000 quilòmetres quadrats és completament
inassumible, 19 milions de turistes a un territori d’1,3 milions
d’habitants és completament inassumible, més de 12 turistes
per habitant és completament inassumible, és que no és bo ni
per al territori, ni per a les persones que vivim aquí, ni per a les
persones que fan feina en el sector turístic, ni per als mateixos
turistes.

I en aquest sentit, jo li dic: a Mallorca ja no estam saturats,
ja no estam massificats, a Mallorca patim un col·lapse turístic
que afecta tots els aspectes de la nostra vida. I en aquest sentit,
cal decréixer, cal decréixer molt més del que vàrem plantejar
a l'anterior govern. És que això no fa falta que m'ho digui, és
que necessitam posar mesures de decreixement molt més enllà
del que vàrem plantejar.

I això és el que demana la gent, perquè, si vostè diu: no,
nosaltres aturarem que Sóller segueixí com està fins ara, que la
Serra de Tramuntana segueixí com està fins ara, que les cales
de Mallorca segueixin com estan fins ara, que el centre de
Palma segueixi com està fins ara, la gent això (...)

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Per tant, jo li deman mesures de decreixement i que escolti
el carrer i no escolti els seus socis. Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula. 

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

No, Sr. Apesteguia, no s'engani, el seu govern no va
decréixer, el seu govern va créixer en 115.000 places
turístiques.
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(Alguns aplaudiments)

Quan vostè era cap de gabinet de la consellera de Turisme,
el seu govern creixia. 

Està molt bé que ara vengui aquí i em digui, faltaria més
que no lluitem contra l’oferta il·legal. M'agrada que se sumi a
la nostra lluita contra l'oferta il·legal, perquè vostès no varen
fer absolutament res contra l'oferta il·legal.

(Alguns aplaudiments)

I sí, jo estim el turisme. Jo defens el turisme. Jo som la
presidenta d'una comunitat turística, estic orgullosa de ser-ho,
i no demanaré perdó per això. Però precisament, perquè estim
el turisme, perquè crec en el nostre model econòmic, crec que
ha arribat l'hora de posar els límits que vostès no varen posar.
Crec que ha arribat l’hora de la gestió, d’arromangar-nos, de fer
feina. Jo estaria perfectament legitimada per fer-ho tota sola
amb el meu govern i amb la meva majoria parlamentària, però
crec que aquest no és el camí. 

Crec que és hora que ens demanem allò que no es varen
demanar vostès durant vuit anys: cap a on anam?, què volem
ser? Crec que per fer-nos aquestes preguntes, que no és el canvi
de model, perquè a mi no m'hi trobaran mai, ni ara ni abans, és
la transformació del model, créixer en valor i no créixer en
volum, i jo ho he dit sempre, ara i abans. I crec que la millor
manera és aquest pacte social i polític on ens asseurem tots, on
vostè podrà presentar les seves propostes amb els agents
socials, amb els agents econòmics... 

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

... amb totes les formacions polítiques. Insistesc, ho podria fer
tota sola, però crec que el que tenim a la mà és massa gran per
no asseure’ns-hi tots. Tenen una altra oportunitat per corregir
aquests darrers vuit anys.

Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

I.17) Pregunta RGE núm. 6428/24, presentada per la
diputada Sra. Manuela Cañadas i Pinilla, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a valoració de les sessions de
control que es fan al Govern balear.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 6428/24, que formula
Manuela Cañadas, del Grupo VOX. Tiene la palabra. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. Desde esta tribuna hemos defendido
reiteradamente la transparencia y la honestidad que los
ciudadanos de las Islas Baleares merecen y exigen de sus
representantes. Sin embargo, observamos en la oposición un
espectáculo de manipulación y falsedad continuo, cuya
estrategia es desacreditar la labor de su gobierno, que, con el
apoyo de VOX, ha estado trabajando incansablemente por el
bienestar de nuestros ciudadanos y por solventar la pésima
gestión de ocho años de gobierno de izquierdas. 

En los últimos seis meses hemos sido testigos de una serie
de tramas y supuestas corrupciones que ponen de manifiesto la
verdadera cara del PSOE. Desde el abuso del estado de
emergencia durante la pandemia, denunciada por la Oficina
anticorrupción, a contratos adjudicados sin concurso público,
como el caso Koldo, hasta casos de evidente favoritismo, como
el de Juli Fuster, director general de Salud con Armengol, a
raíz de la sentencia del Tribunal Superior de Justicia de
Baleares que confirmó que había intervenido en un proceso de
oposición de funcionarios en el que participaba su hija, así
como sentencias por gestión interesada de calificaciones de
terrenos en casos de urbanismo, como el de Matías Kuhn, con
una indemnización millonaria de casi 100 millones de euros
que pagaremos todos los ciudadanos de Baleares, y otros 300
millones que sabemos que están en sentencias por pésima
gestión y escandalosa. Todos estos escándalos corroen la
confianza en nuestras instituciones. 

Sra.  Prohens, mi pregunta es directa y necesaria en este
contexto de desinformación y ataque constante: ¿cómo valora
las sesiones de control que le hacen a su gobierno? 

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, tiene la palabra.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sra. Cañadas, per una
reflexió i per una pregunta que crec que és necessària i que la
podem contestar sense necessitat d’agafar-nos cinc dies de
reflexió.

Crec que s'ha d'assenyalar, perquè a vegades s'ignora, que
el Govern de les Illes Balears és un dels pocs governs
autonòmics que se sotmet setmanalment al control de l’oposició
al Parlament. De la mateixa manera, jo som de les poques
presidentes en tot Espanya que contest cada setmana les
preguntes de l’oposició. Dit això, ho faig absolutament
convençuda de la nostra autonomia, de l’estructura institucional
autonòmica, i és un honor per a mi venir cada setmana a aquest
parlament per retre comptes de la gestió i de les mesures per
part del meu govern. 
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Ara bé, si repassam les sessions de control d'aquest any,
sobre el que manco se’ns ha demanat és de la gestió d'aquest
govern, especialment per part d'algun grup, que no fa falta dir
quin, a qui no li interessa massa parlar ni de gestió ni de feina
-supòs que per tapar també les seves vergonyes- i que s'ha
centrat només a cercar la crispació, a fustigar alguns consellers,
als quals vull agrair molt sincerament la seva paciència davant
els insults i acusacions i difamacions molt difícils d'aguantar,
davant d’aquests que s'han dedicat a enfangar i a escampar fang
perseguint la destrucció política i personal de l'adversari polític
i que també ha patit el seu grup parlamentari amb
qualificacions en aquesta cambra parlamentària que no
s'haurien de consentir.

Dit això, crec que hi ha alguns diputats que són uns
autèntics professionals del fang, tampoc no fa falta que li digui
qui són. I crec que són obvis els atacs que he patit jo mateixa
també com a presidenta. Crec, sincerament, que això no és el
que esperen els ciutadans de les Illes Balears ni del seu
parlament ni dels seus representants. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Cañadas, tiene la palabra.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. Agradezco su respuesta, Sra. Prohens,
y su compromiso con la transparencia. No obstante, es evidente
que las respuestas ofrecidas por la oposición carecen no solo de
fundamento sino de la decencia básica. Utilizan tácticas de
ingeniería del miedo y desinformación para desviar la atención
de sus propios fallos y corrupciones que hemos expuesto con
pruebas irrefutables. Son expertos en crear cortinas de humo
para no asumir responsabilidades. Es hora de que la oposición
responda ante los ciudadanos por sus actos y deje de obstruir
la labor de un gobierno que, en colaboración con VOX, está
poniendo los intereses de los ciudadanos de Baleares por
delante de los juegos políticos. Continuaremos, Sra. Prohens,
exigiendo respuestas y asegurando que la verdad prevalezca
sobre las manipulaciones y mentiras. 

Aprovecho para recordarles un poquito de decoro...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya acabando, por favor.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

... y educación cuando hablan otros diputados, que es lo que
exigen luego en la Junta de Portavoces los que formaban parte
del anterior gobierno.

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Sí, Sra. Cañadas, el que passa és que la veritat només té un
camí. Jo som una plena convençuda d'això. Aquí vàrem
començar la passada legislatura amb un no hay caso en el tema
del Hat Bar, ho vàrem acabar admetent; un no hay caso en el
cas de les menors tutelades, ho varen acabar admetent. I en el
cas Koldo ahir ja vàrem veure..., aquí sí que vàrem veure un
canvi de discurs ahir, ara sí que ja el coneixen, ara sí que hi ha
hagut aquestes converses...

EL SR. PRESIDENT:

Silencio, por favor.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

... perquè no es pot mentir a una comissió parlamentària i
acabarem sabent qui hi havia a aquesta reunió amb el Sr.
Koldo. Ho acabarem sabent, Sra. Cañadas.

Miri, vull aprofitar el torn d'aquesta pregunta per dir que jo
crec en la legitimitat de tots els grups parlamentaris. Hi ha
discrepàncies entre tots els grups i avui ho hem vist durant
aquesta sessió parlamentària...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

... que el seu grup i el meu tenim discrepàncies que són
evidents. Això sí, jo sempre defensaré la seva legitimitat com
a tercera força política de defensar els seus postulats i els seus
votants. 

Moltíssimes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

I.18) Pregunta RGE núm. 6403/24, presentada pel
diputat Sr. Iago Negueruela i Vázquez, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a sostenibilitat del nostre
territori.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 6403/24, que formula
Iago Negueruela, del Grupo Socialista. Tiene la palabra. 
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EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Gracias, Sr. Presidente. Llama la atención muchas de sus
afirmaciones, Sra. Prohens. El 11 de mayo de 2022, hace dos
años exactos, dijo: “lo vamos a decir claro, no a la moratoria”;
y ayer la Sra. Durán dijo que se va a mantener la moratoria
turística un año más. En su programa electoral dijeron que
derogarían la moratoria de plazas y las políticas de crecimiento
impuestas por el Decreto ley 3/2022 y la Ley 3/2022; y ahora
dicen que lo mantienen. Y, en una pirueta de doble salto que da
la Sra. Durán, dice que los que hemos girado somos nosotros.
Los que aprueban la moratoria giran y los que mantienen la
moratoria se mantienen firmes. 

(Alguns aplaudiments)

Entiendo que usted tiene muchos problemas y estoy
plenamente satisfecho de que haya mantenido la moratoria. Por
supuesto. Estoy satisfecho de que ni siquiera le quiera contestar
al Sr. Apesteguia en si mantendrá el decrecimiento 2 por 1. Por
supuesto estoy contento de eso. Estoy contento de que
mantenga el Decreto ley de excesos casi íntegramente, han
reducido las zonas, eso sí, no sé por qué, pero han reducido la
zona de aplicación que hizo el gobierno anterior. Ahora
también defiende que hemos hecho bien los límites de cruceros
y, por tanto, votan a favor. 

Por tanto, está manteniendo y defendiendo toda la política
de gestión pública que hizo el gobierno anterior...

(Alguns aplaudiments)

... y ustedes están diciendo lo contrario, están defendiendo
hasta lo que dijo la Sra. Cladera  cuando en los últimos plenos
del Consell de Mallorca, la legislatura pasada, empezó a
eliminar las plazas turísticas de la bolsa de plazas. ¿Y qué
dijeron ustedes de aquella?, votaron que no. Votaron que no a
todo lo que dicen ahora, y eso sí que es construir bulos, que
están inventando ustedes. Ahora ustedes dicen que eliminan
plazas. No, señora, votaron que no a todos los instrumentos que
se hicieron para hacerlo,...

(Alguns aplaudiments)

... votaron que no. Y, por tanto, usted está mintiendo. 

Hace dos semanas dijo que usted tomaría las decisiones con
datos, no con sensaciones, y ahora debe tener una sensación...
me imagino que de movilización que aprieta bastante para que
digan que mantienen la limitación de plazas. 

¿Es así? ¿Mantendrá la moratoria este año, como dijo ayer
la Sra. Durán, o la incorporarán en el Decreto ley de
simplificación administrativa?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, tiene la palabra.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Vostè diu que està content de moltes coses. Jo li he de dir
que no estic contenta de veure’l tant descol·locat i fent aquest
paper cada setmana...

(Algunes rialles i remor de veus)

Crec que no és positiu tenir un partit Socialista tan
desubicat en aquests moments crucials per a les nostres illes.

Miri, el programa de govern amb el qual jo em vaig
presentar a les eleccions tenia tres blocs: un d'ells era molt clar,
un model sostenible econòmicament, socialment i
mediambientalment, i m'han sentit dir moltes vegades que si no
té aquestes tres potes no és sostenible, que si no té aquestes tres
potes només es pot fer com feien vostès tancats dins un despatx
amb el sou segur a final de mes.

Miri, Sr. Negueruela, ser sostenibles és una obligació i un
compromís que he mantingut des del primer moment, complir
amb la paraula donada. 

Aixecar la moratòria, sí, ho duia el programa de govern i ho
farem, però els ho he dit moltes vegades, aixecar la moratòria
quan els consells tenguin les seves limitacions no vol dir
créixer. Li ho he dit moltes vegades. Jo estic convençuda que
vostè, tot i que avui està... especialment nerviós, eh?, ho
acabarà entenent.

(Algunes rialles)

Miri, Sr. Negueruela, decréixer, decréixer en les
il·legalitats, decréixer en l’oferta il·legal que va tenir...

(Remor de veus)

... barra lliure amb vostès, com tots els temes il·legals que
varen tenir barra lliure, especialment amb vostè, Sr.
Negueruela, i contenció en l’oferta reglada. Aquest és el model
que teníem abans, aquest és el model que varen votar els
ciutadans, perquè estava al nostre programa de govern, i aquest
és el model que aplicarem.

M'agradaria que vostès hi fossin, però si no hi són, tampoc
no passa res.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Negueruela, tiene la palabra. 

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Gracias, Sr. Presidente. Una muestra más de sus mentiras,
lo que usted intenta conciliar y buscar a la oposición diciendo
que si no están no pasa nada, muy presidencial todo junto. 
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(Alguns aplaudiments)

Quien está descolocado... quien está descolocado es quien
cambia su posición en menos de un año; quién está
descolocado es quien mantiene la moratoria cuando dijo que la
iban a levantar de forma inmediata; quien está descolocado es
quien mantiene el límite de cruceros; quien está descolocado es
quien mantiene el ITS, la moratoria, el decreto de excesos...,
todas las políticas que se hicieron porque ustedes no saben
aportar nada nuevo...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya terminando

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

...y lo único que han aportado es suprimir los controles a los
trabajadores en verano, es lo único que han hecho, perjudicar
a los trabajadores de estas islas, el resto de aspectos de
turismo...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

Se ha acabado el tiempo. Lo siento, Sr. Negueruela.

(Alguns aplaudiments)

Muchas gracias... Sra. Prohens, tiene la palabra.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Sr. Negueruela, em sap greu dir-li-ho, vostè no és
l'oposició, vostè és vostè, i l’oposició és l’oposició...

(Alguns aplaudiments)

... jo, de vostè, esper qualque cosa...

Miri, jo crec que vostè s'acabarà creient aquesta caricatura
que intenta fer d'aquest govern, aquesta caricatura que intenta
fer d'un govern que vol com més saturació, millor; com més
turistes, millor, quan mai no ho ha dit aquest govern.

Nosaltres no parlam de decreixement, parlam de contenció,
parlam de sostenibilitat, parlam de lluita sin cuartel cap a
l'oferta il·legal, aquesta que va créixer amb vostè com mai, i
parlam de defensar el turisme, parlam precisament de posar
límits. 

I com que abans.., a més s'ha dit una falsedat, no, jo no
culpo el lloguer turístic, jo defenso el lloguer turístic, el lloguer
turístic reglat, amb paràmetres de qualitat, el lloguer turístic
que també ha donat tants de beneficis i que dóna tants de
beneficis a aquesta terra. El que no defenso és el que varen fer
vostès, posar-se de perfil cap a l’intrusisme,...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

... cap a la il·legalitat i cap a la barra lliure.

Si hi ha malestar, si hi ha saturació aquest estiu és la
mateixa que hi ha hagut aquests estius passats, i si hi ha
malestar no és per la gestió d'aquest govern, és per la manca de
gestió...

EL SR. PRESIDENT: 

S’ha acabat el temps.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

... i per la permissivitat del seu govern.

Moltíssimes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Prohens.

(Alguns aplaudiments)

II. Interpel·lació RGE núm. 5098/24, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a política general en
matèria de memòria democràtica.

Muchas gracias. Pasamos al segundo punto del orden del
día, que es la Interpelación RGE núm. 5098/24, del Grupo
Socialista, sobre memoria democrática...

(El Sr. Vicepresident primer substitueix el Sr. President en
la direcció del debat)

(Remor de veus) 

Demanaria silenci i que parlin fora de la sala, per favor...

Té la paraula el diputat Omar Lamin, del Grup Socialista,
per un temps de deu minuts. 

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

Molt bon dia, gràcies, Sr. Vicepresident. Bon dia,
consellera, senyores diputades i senyors diputats. És la història
només passat? Com és que està tan present a les converses fins
i tot de futur? N’hauríem de parlar o és millor oblidar-la i
seguir endavant? I és que no hi ha cap col·lectivitat humana
capaç d'afrontar el futur amb èxit si no se’n coneix el passat.
Per això consideram important seguir recuperant la història per
posar-la a l'abast de tothom. Pensam que el coneixement de la
història és una eina indispensable per entendre el present i
pensar el futur. Per tant, consideram necessari seguir engegant
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polítiques per preservar i desenvolupar la memòria, el
patrimoni i la identitat col·lectiva. 

L'oblit de la memòria democràtica ha suposat que a les
generacions que han arribat a l'etapa adulta al llarg de tots
aquests anys els falti una formació sòlida sobre la història del
nostre país i de la nostra terra, sobre el que va passar durant la
dictadura i la lluita antifranquista. Sembla com si hi hagués una
estratègia intencionada per evitar aprofundir en el passat, que
facilita la manipulació mediàtica i política amb la vigència
d'una mitologia plena de llocs comuns com reobrir velles
ferides, venjança i rancor, condicions indispensables per donar
veu i peu a la permissivitat davant un franquisme sociològic
que ha cristal·litzat en un partit ultra com VOX.

Com adverteixen els historiadors, la incomprensió del
passat neix fatalment de la ignorància del passat. No es pot
construir un futur amb un passat basat en la impunitat i la
mentida. La memòria democràtica és la recuperació de la
veritat des de la memòria ferida de les víctimes i els seus
valors, que va defensar la resistència antifranquista, sent
conscients que són valors que van donar lloc juntament amb
dècades de lluita als drets i llibertats de què avui gaudim. Per
això és important no oblidar la nostra història. 

Per tot això, avui venim a interpel·lar la Sra. Consellera per
defensar la política de memòria democràtica i, com ja li vaig
dir fa mesos, ens reiteram que la política de memòria
democràtica és un poc la política d'Estat, que ens dignifica, ens
engrandeix i enforteix la nostra democràcia.

Aquesta és la memòria i el reconeixement democràtics, una
memòria col·lectiva que té com a referents la democràcia, però
també el cost personal que ha suposat assolir en el temps per
difondre l’exemple i els valors de les persones a les
generacions futures, com el propòsit de no recaure en les
errades i els abusos del passat. 

No sols hem de conèixer els fets, ens cal entendre el perquè
i el com. Això ens permetrà desmuntar falsedats, els discursos
negacionistes que plantegen que va ser un conflicte entre
germans i que equiparen els colpistes que van ser les primeres
lluites contra el feixisme, aquest atac i la divisió entre bàndols,
que suposa la major fractura social i suposa el rebuig més
absolut i la persecució cap als vençuts. Per això no interessa a
la dreta i a l'extrema dreta, que se sàpiga la veritat. I nosaltres
tenim i venim amb l'obligació de divulgar-la, ja que per al
jovent que ha de viure i sentir la democràcia com a pròpia,
perilla que s’esborri la memòria de tanta gent que va patir i
morir, precisament, en defensa dels ideals de democràcia i
llibertat i de ciutadania. 

No podem recordar les lluites de tants col·lectius
invisibilitzats, com són les dones, el col·lectiu de persones
LGTBI, els maçons, entre molts d'altres i la doble opressió que
varen patir. Així com tampoc no podem tolerar que no es
condemni el franquisme. Cal lluitar perquè la memòria se
segueixi duent a terme amb polítiques valentes i que a les
escoles s'ensenyi i s’eduqui en valors democràtics, mitjançant
la memòria de les persones que varen defensar els valors
republicans, que varen combatre el feixisme i el nazisme a
Europa, i es varen implicar en el combat per les llibertats

democràtiques en el nostre país. No pot ser que a França i altres
països lluitadors republicans siguin considerats herois, i aquí no
es conegui ni el seu nom. No podem permetre que no es
respecti la Llei de memòria. És urgent garantir que es
compleixi. 

I és que el pacte PP-VOX, ha vengut -i tenim molts
exemples d’aquests fets- a dinamitar i a fer-nos retrocedit
quaranta anys; un pacte que inclou com a preu fulminar la Llei
de memòria, una llei que, per cert -i és important deixar-ho
clar-, incorpora més de cent esmenes del PP i que va comptar
amb el seu suport a gran part de l'articulat; una llei que fou
treballada de forma conjunta per tots els partits de forma
dialogada i consensuada, i amb aquesta llei el Parlament de les
Illes Balears condemna per primera vegada la dictadura
franquista i rebutja qualsevol forma de totalitarisme i regiment
antidemocràtic; un pacte que es va marcar com a objectiu
fulminar les polítiques de memòria. 

Vostè ens va dir a les seves primeres intervencions que
aquest govern està compromès amb les polítiques de memòria,
mentre a la seva conselleria el pressupost d'enguany es marca
com un dels objectius derogar -diu així literalment-, “derogar
totes aquelles normatives que promoguin l'enfrontament, la
divisió o ataquin la unitat de la nació, així com evitar la
destrucció de monuments històrics”. Tot molt govern, tot molta
institució que vol abraçar tothom i totes les sensibilitats. 

Per altra banda, protegeixen i permeten declaracions dels
representants polítics, com la que va fer el conseller David Gil
de VOX, que va enaltir el cop d'estat franquista en el ple de
Consell de Mallorca, i encara no hem tengut cap resposta per
part del Govern de Prohens, cap missatge de solidaritat ni el
rebuig per mostrar la seva empatia amb víctimes i familiars.
Així com tampoc i és que, lluny de mostrar aquest compromís
la memòria, deixen impune  aquest atac a la dignitat de
víctimes i familiars, arxivant les denúncies presentades per
aquest grup parlamentari i per Memòria de Mallorca contra el
conseller, mentre tampoc no hi ha hagut cap paraula de rebuig
al president, ni de condemna del president del Consell de
Mallorca, per haver permès aquestes paraules a la institució
d'aquesta illa. 

Amb la derogació de la Llei de memòria democràtica volen,
a través d'una manipulada i malentesa concòrdia, enterrar la
memòria de les víctimes del franquisme, impedir el seu
coneixement, el de la veritat, la justícia, la reparació i el deure
de memòria dels poders públics, per evitar la repetició dels
abusos del passat.

Sra. Consellera, dit això, ens agradaria que ens contestés
aquestes qüestions. Què ha canviat d'ençà de l'aprovació de
l'actual Llei de memòria democràtica a les Illes Balears l'any
2018, amb ple consens i suport dels partits d'aquesta cambra,
inclòs el Partit Popular, perquè ara la vulguin derogar? Ja no
condemnen el franquisme? Quins motius els han duit a derogar
i els duen a derogar, en mans dels ultres de VOX, aquesta llei?
Quins motius tècnics, quins informes tenen que sustentin
aquesta derogació? Creu que aquesta llei ha generat alarma
social? Creu que és una prioritat derogar la Llei de memòria?
Creu que és una prioritat màxima per a la ciutadania d'aquesta
terra? Aquest és el preu d'aquest govern? Aquest és el peatge
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que paguen als ultres de VOX per seguir aferrats a les cadires,
amb la Sra. Prohens al capdavant?  

On queden els principis i els valors del Partit Popular? On
és el PP que defensava el principi d’humanitat? On és el PP
dels grans consensos socials? On és el PP que diu que està amb
els drets humans? On és el PP que celebrava l'aprovació de la
Llei de memòria democràtica? On és el PP que participà del
procés d'elaboració i construcció d'aquesta llei i d'altres drets
democràtics? On és el PP que posava que aquesta llei no només
que fos de memòria, sinó també dels reconeixements? On ha
quedat el PP dels grans consensos? Perquè ara només veim el
PP del retrocés de drets, que passa més temps fent esforços i
malabarismes per justificar i blanquejar els ultres, a la vegada
que també blanqueja la dictadura i la repressió, demostrant que
són uns ultres més, com els de VOX. Cada dia ho demostren,
quant ataquen la llengua, la democràcia, els drets humans, les
minories, la pluralitat i la diversitat. Sí, sí, són els fets, no ho
dic jo, són les PNL i les iniciatives que voten sense cap tipus
d'escrúpol de la mà dels ultres de VOX. 

Com valora l'estirada d'orelles de les Nacions Unides, que
conclou que les anomenades lleis de concòrdia i les
derogacions impulsades pel PP-VOX contra els valors de la
Llei de memòria democràtica, vulneren els drets humans,
invisibilitzen les víctimes i els seus familiars i les greus
violacions de drets humans i vulneren els estàndards
internacionals i tractats internacionals subscrits per Espanya? 

Esper Sra. Consellera, que em contesti, com a mínim a
aquestes qüestions. 

Gràcies.

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Lamin. Per part del Govern de les Illes Balears,
té la paraula la consellera de Presidència i Administracions
Públiques, Antònia Estarellas, per un temps de deu minuts.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Moltes gràcies. Moltes gràcies, Sr. Lamin, per la seva
interpel·lació. A veure, aquest govern -i ara li contaré amb fets-
no es pot dir que s'ha posat de costat en el tema de la
recuperació de la memòria democràtica. Em pareixen molt
fortes les seves paraules, on ens acusen de repressió, on ens
acusen de franquisme. Li ha faltat dir-nos "fatxes", li ha faltat,
supòs que a la contrarèplica ens ho dirà. Em pareixen unes
paraules molt dures i molt fora de to dins aquest parlament.

(Alguns aplaudiments)

Els senyors de VOX tenen les seves..., és el que m’ha dit
vostè, és el que m’ha dit vostè. Aquí, aquest govern comparteix
totalment la primera part de la seva intervenció, i és que un fet

tan greu, com és una guerra civil, germans contra germans, on
aquí tots tenim familiars que han patit aquesta guerra, d’una
banda i de l’altra, que han patit persecució, que han patit ser
investigats, no és només aquesta bancada que ha tengut l’ocasió
de tenir familiars que puguin ser reprimits o investigats; aquest
govern no ha deixat de fer-hi feina cada dia. Aquest govern des
del primer dia, des de la primera interpel·lació que ja em va fer,
crec que vostè, dia 31 d’octubre de 2023, hem dit quin era el
full de ruta d’aquest govern.

I m’agradaria molt que em digués vostè, mantenint la Llei
de recuperació de persones desaparegudes, que em digui vostè
quin drets colculcam, quins drets amagam. Si això no dóna
també compliment a totes i cada una de les premisses fetes des
de l’ONU, en tema de memòria, recuperació i democràcia.
M’agradaria saber què hi tenen vostès tan en contra. El que
passa és que per ventura no els va bé que aquest govern es posi
a fer feina i a dia d’avui, aquest govern ha fet més dins aquesta
llei, que el que varen fer vuit anys enrere ...

(Remor de veus)  

Així sí, així sí. 

Bé, li donaré qualque cosa. Primer de tot, les víctimes són
de tots, així ho vàrem dir també quan es va defensar la Llei de
memòria, ja vàrem dir que era una llei que, per suposat,
l’acabarem votant a favor, però que era una llei que no tenia en
compte totes les víctimes, quan es fa la història, també s’ha de
tenir en compte una visió neutral de la història, no una visió
només ni d’una banda ni de l’altra, neutral. Estic d’acord que
els joves d’avui en dia no la coneixen, i això és greu, i d’això
m’he queixat, perquè jo mateixa tenc filles adolescents. No
coneixen la memòria, no coneixen el franquisme, tampoc no
coneixen què va passar i qui era ETA i quines eren les seves
conseqüències. Per tant, crec que hi ha un gran buit dins
l’ensenyament que, efectivament, passaria perquè tots els joves
coneguessin la nostra història d’avui en dia, contemporània,
perquè aquests fets no es tornin repetir, en aquest punt ens hi
trobaran.

Jo li he dic: primer de tot, aquest govern ha donat
continuïtat a tots els projectes que estaven en marxa dins una
llei tan important com és la de recuperació de persones
desaparegudes represaliades per la Guerra Civil. El Govern va
adjudicar aquest contracte i a dia d'avui, estam en el quart pla,
s'han fet les següents intervencions: en el cementeri de Son
Coletes, Manacor; en el cementeri de Sant Francesc, fossa de
Sant Vicenç, fossa l’hospital de Sang, cementeri de Son Carrió,
cementeri exterior de Sant Llorenç, ... Tot això ha possibilitat
que 79 persones que estaven dins aquestes tombes de manera
anònima, hagin pogut ser recuperades, amb el que això suposa,
no és recuperar un cos, és poder contactar amb les víc... tant de
bo tothom pogués ser reconegut, i és poder entregar a uns
familiars, que en aquesta conselleria ja hem pogut fer dues
entregues, s’ha de veure la part emotiva d’aquest tema, poder
entregar a uns familiars unes persones que no sabien on les
tenien i rebre l’homenatge.

I jo també dic: i visibilitzar. Per tant, això és complir amb
la Llei de memòria democràtica.
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A part d'això, vàrem adjudicar, hi havia adjudicats set
contractes que no estaven ni tan sols... hi havia el contracte
adjudicat, però no hi havia ni la planificació ni on s'havien de
fer dins les escoles: 36 funcions teatrals amb diferents
temàtiques, que es varen fer dins el curs acadèmic a les escoles
que voluntàriament ho volen fer. Això també és visibilitzar i és
que els joves puguin entendre una part del conflicte des de
diferents perspectives. Això també ho ha fet aquest govern.
Hagués pogut no fer-ho i es va fer.

Després aconseguir... no, és així. Després, continuàvem fent
la feina de la passada legislatura amb l’encarregada de les
pedres de la memòria, pedres de la memòria que vol dir
dignificar aquelles persones que a un moment donat varen ser
invisibilitzades i fer un reconeixement i tornar-les als seus
municipis. Amb aquest projecte també seguim, vuit pedres que
tenim, dues ja han estat col·locades i la resta es recol·locaran
amb l’homenatge que es fa de visibilització d’aquestes persones
que tornen a ca seva, com un acte simbòlic.

Per una altra banda, tornam tenir obertes les fosses de
recuperació de la memòria històrica del cementiri de Son
Coletes de Manacor.

I també, com vostè ja sap, perquè m'ho ha demanat a
diferents ocasions, seguim amb les obres del columbari que
vàrem tenir el problema que tingué al cementeri de Son
Valentí. 

A més, si vostè entra a la pàgina de memòria democràtica
del Govern, tenim dins el nostre enllaç es continua amb el
memorial de la paraula, perquè les associacions memorialistes
ens han demanat, que és molt important, que aquestes cartes es
puguin visibilitzar totes aquestes cartes i aquest memorial,
aquest projecte segueix dins la pàgina web de la Conselleria de
Presidència.

Per tant, Sr. Lamin, jo entenc que a vostè tot li pugui
semblar poc, el que no li puc ja quasi quasi ni respectar és dir
que nosaltres anam, com ha dit vostè, que fem una repressió,
això són les paraules que vostè ha dit, sí, perquè ha dit que la
ultradreta fa una repressió, la ultradreta fa una repressió
suportada per nosaltres, per tant, ens ha dit que nosaltres fèiem
una repressió de les actuacions de memòria, que m'ha de
perdonar, però això li agrairia que a la pròxima intervenció ho
matisàs, perquè no és ver, no és ver.

A part, a part de tot el que vostè digui o deixi de dir, aquest
govern no conculca cap dret, aquest govern té dins les seves
competències, tenint en compte que ja dic que acomplim tots
els temes de memòria amb la Llei de recuperació de les
persones desaparegudes, tots els drets fonamentals els tenim
integrats tant dins la Constitució Espanyola com en el nostre
Estatut, i en aquest marc sempre hi farà feina el Govern. I, per
suposat, no s'impedeix de cap manera, bé, també he de dir que
nosaltres podem... o es pot derogar la Llei de memòria, una,
perquè realment són dues lleis que tenim de memòria, perquè
aquesta també és una llei de memòria, sinó la segona Llei de
memòria, però l'estatal és bàsica, i també aquí no es conculca
cap dret perquè segueix essent d'aplicació en aquest govern.

Per tant, acomplim i seguim complint i seguirem complint
amb tots els preceptes de la memòria democràtica.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, consellera. Iniciam el torn de rèplica del grup autor
de la interpel·lació, té la paraula el diputat Omar Lamin, per un
temps de cinc minuts.

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

Gràcies, vicepresident. Sra. Consellera, no és que em
matisi, és que o vostè tal vegada no m’escoltava, però jo en cap
moment no he acusat el Partit Popular ni de partit franquista, ni
de partit que exerceixi opressió. Jo el que li dic és que vostès
donen suport a un partit que enalteix i un partit que justifica la
repressió, vull dir, entengui’m, eh?, vull dir, cadascú a “lo seu”
d’acord?

Anem per qüestions, vostè em parla de germans entre
germans, els germans no es maten, els germans no es maten,
Sra. Consellera, vostè tal vegada no s’ha llegit la llei, però
precisament la Llei de...

(Remor de veus)

..., Sr. President, per favor...

EL SR. PRESIDENT:

Sí, demanaria silenci.

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

Per tant, jo no sé quin paràmetre tenen vostès, que defensen
un concepte determinat de família,, jo crec que la família es
protegeix, s’estima, però no es mata, després altres qüestions,
però crec que això és una justificació fins i tot ofensiva per a la
persona que cerca un familiar, que s’ha de veure revictimitzada
cada vegada que es vulnera un dret, com és el dret, no només
a la recuperació, sinó també que se sàpiga el que va passar,
perquè és important. I vostè ho ha dit entre línies, és important,
però perquè això es conegui hi ha d'haver un marc que defineixi
els objectius, les polítiques. I vostès s’ho volen carregar, Sra.
Consellera.

Vostè defensa i rebutja a la vegada la Llei de memòria, i em
diu: són dues lleis. És que vostès tenen l’obligació, i ja li vaig
dir, Sra. Consellera, fa un temps, aquesta Llei de memòria i de
reconeixements democràtics, segueix vigent, i vostè, com a
responsable d'aquest departament i d'aquestes polítiques, té
obligació de complir aquesta llei, cosa que no han fet en la
mesura que no hi han estat ni han promogut el reconeixement
a les famílies, i això està tan previst dins la Llei de recuperació
com dins la Llei de memòria democràtica.

Vostè m'ha fet tota una descripció de fets i de polítiques que
es desenvolupen fruit de l’herència del pacte de progrés: les
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obres de teatre, qui les va deixar en marxa i qui les va repartir
entre els centres és el pacte de progrés, que em va costar, però
em va contestar, em va contestar, jo entenc que és una qüestió
complexa.

Els reconeixements són fonamentals, les pedres que vostè
em diu, això és un reconeixement en si, això implica que es faci
també sensibilització, conscienciació i això s’ha de fer a tots els
àmbits i qui ha de liderar és l'administració pública, perquè
també té un deure de memòria i de democràcia també, i l’ha
d’exercir, i no l’exerceix. Ja no només l’exerceix tenint en
marxa i seguint vigent la llei, sinó també derogar-la és perquè,
bé, és una qüestió ideològica i no passa res, i ho reconec, i
siguin valents i ho diguin.

Després, vostè em parla de bàndols, hi tornam a ser, li
contaré i li diré la definició de víctimes la va elaborar Amnistia
Internacional, organització que algun partit d'aquesta cambra
titlla de “xiringuito” l'adjectiu més guapo, però supòs que el
Partit Popular estarem d'acord que és una organització de
reconegut renom, que té una trajectòria i que es va consensuar,
es va consensuar, i incorpora totes les víctimes. Primer de tot
lleva la concepció de bàndol que a vostès tant els agrada, no es
parla de bàndol, es parla de recuperar totes les víctimes, es
parla de fer memòria amb totes les víctimes i els seus familiars.

Per tant, és important que vostè, com a consellera, com a
màxima responsable d'aquestes polítiques, tengui integrat això,
perquè si no vostè el que alimenta és aquesta idea ultra que
aquí és una guerra entre germans i que venim a no ser què. No,
vostè ha de fer polítiques per a tothom, independentment del
seu origen, del seu sexe o de les seves idees, només faltaria!

Jo sé que de vegades els costa una mica, però és important
que es posin dins el rol que els pertoca.

I deixi que li digui una cosa, consellera, amb tot el respecte
que li tenc, no és una qüestió d'un acte d'intimitat, com em va
dir fa un temps, la política de memòria és un deure, és una
obligació, de deure dels servidors públics i de les
administracions públiques, perquè només ens engrandirem i
serem el reflex del paràmetre de democràcia i de llibertat que
volem per a la gent, per al present i per al futur, en la mesura en
què reconeguem que no ens significam en els errors del passat.
I un exemple, i li diré per anar acabant, que un poble que no
coneix la seva història està condemnat a repetir-la, i això ens
estam jugant, amb la derogació d'aquesta llei estam no només
a l'etapa més fosca, sinó que ens arriscam a tornar, no només a
justificar, miri, el que passa al pròxim orient és un bon
exemple, ...

EL SR. PRESIDENT:

Hauria d’anar acabant, Sr. Lamin.

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

Vaig acabant, Sr. Vicepresident- de la importància de
parlar-ne, la importància de fer justícia i, sobretot, d'estar al
costat correcte de la història, enfront i devora els més dèbils i
a favor de la democràcia, la justícia. Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Diputat. Per torn de contrarèplica, té la paraula
la consellera Antònia Estarellas, per cinc minuts.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens): 

Moltes gràcies. Jo crec que som en el lloc correcte de la
història, Sr. Lamin. Vostès bé, jo crec que aquesta és una
discussió que ja l'hem tengut via preguntes, via interpel·lacions,
i ho dic convençuda que aquest govern fa el que li toca fer i li
pertoca fer, aquest govern fa una aposta, a vostè li semblarà
mínima, però una aposta per a la recuperació de totes les
persones desaparegudes i la dignificació de totes les persones
desaparegudes. 

Jo crec que fins aquí, no només això, se'ls fa un
reconeixement públic, seguim amb el memorial, seguim amb el
banc d’ADN per si poguessin sortir més víctimes represaliades,
i jo crec que això és el que ha de fer un govern, fer feina sense
pensar ni en uns ni en els altres, fer feina per tothom, i això és
el que es fa aquest govern. 

A mi m'agradaria saber si sempre ha estat així, no ha estat
així. Miri, quan entres a aquesta banda també t’arriben moltes
percepcions, perquè jo el discurs que vostè em fa aquí, li compr
íntegrament, íntegrament, la història no s'ha de tornar a repetir,
estam totalment d'acord, crec que ha d'aflorar, se n’ha de parlar.
Jo crec que, de fet, ja a les dates que estam, ja s'ha escrit molt
aquesta història i s'ha de recordar perquè els nostres fills no
caiguin mai en la temptació que les bipolaritzacions ens duguin
a problemes més grossos. Crec que estam en un moment donat
on la societat està molt bipolaritzada i molt tensionada, i crec
que haurien de fer tots un pensament del que realment volem en
ares a la democràcia. 

Però després hi ha coses que no, que no les hi puc, per
dir-ho de qualque manera, comprar. Els actes institucionals que
vostè em diu. Ho hem de respectar tot. Hi ha famílies que no
volen fer un acte públic de reconeixement. No, no, tenc dues
famílies que se’m queixaren d’una pressió, perquè ells no
volien fer un acte públic, ells volien en la manera, en el sentit
dolorós, i els dic que tant de bo la gent que no entén el que
realment suposen aquests actes, aquests fets, veure els familiars
com d’emocionats estan, tant de bo tothom ho entengués, Sr.
Lamin, tant de bo, tant de bo tothom compartís això, però ho
hem de respectar. Hi ha gent que no vol ..., tots hem estat ... jo
he estat regidora, he estat municipis, tots hi hem estat, hi ha una
part, una part de la gent, quan jo li dic, no es tracta de bàndols
o no bàndols, ... va ser una etapa molt dolorosa, perquè hi va
haver famílies que varen tenir gent ... vostè em dirà no vull dir
“bàndols”, no ho vull dir, però hi va haver gent dins les
mateixes famílies cosins contra cosins, germans contra
germans. Això va passar, i hi ha gent que no en va parlar. 

Jo a ca meva tenia un padrí que s'estimava més no parlar-ne,
anava a una residència i trobava dos padrins que s'havien
enfrontat, que dinaven a la mateixa residència, mil coses, de

 



DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 36 / 14 de maig de 2024 1893

distint color polític, és a dir, s'han de fer les coses, s'han
d’aflorar, s'ha d'intentar sempre no polaritzar. S'ha d'intentar
tenir un discurs el més deute possible, respectant tothom,
perquè jo respect tothom, a mi no hi ha res que em sembli més
dolorós i més repulsiu que una dictadura, sigui del (...) que
sigui, sigui de dretes o d’esquerres, totes les dictadures que van
en contra de les llibertats de la gent, les repudiaré i aquest
govern les repudia. 

A partir d'aquí tenim un full de ruta i aquest és el fulla de
ruta que seguirem.

Resolucions de ..., jo ho entenc, entenc perfectament que
vagin en contra de la derogació de la llei. Entenc perfectament
que les associacions hi estiguin en contra, fins i tot que diguin
que rompen amb aquest govern, perquè volen rompre ..., jo
respect les posicions que vulgui agafar tothom, però no
confonguem. Aquest govern no va en contra ni de cap resolució
de l’ONU, ni va en contra dels drets humans, ni té cap interès
de fer bons i dolents dins aquesta llei, sinó de seguir fent una
feina que crec que hem de fer, que és de tornar la dignitat a
unes persones que varen viure un episodi més negre de la
història que ha passat dins Espanya.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, consellera. 

III. Moció RGE núm. 6269/24, presentada pel Grup
Parlamentari VOX, relativa a política general en
perspectiva de família, derivada del debat de la
Interpel·lació RGE núm. 3729/24.

A continuació, passam al tercer punt de l'ordre del dia que
correspon al debat de la Moció RGE núm. 6269/24, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a política general en perspectiva de
família, derivada del debat de la Interpel·lació RGE núm.
3729/24. Per part del Grup Parlamentari VOX, té la paraula el
diputat Agustín Buades, per un temps de cinc minuts. 

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Muchas gracias, presidente. Buenos días, señoras y señores
diputados. Esta moción que deriva de la interpelación que hice
a la consellera hace dos semanas viene perfecta, porque mañana
es el Día Internacional de la familia. Hay que acordar que la
ONU en 1974 declaró en Año Internacional de la Familia, y
este año cumplimos 30 años de esa celebración.

30 años en que desde el Govern y desde la sociedad civil
hemos luchado para mantener, para reforzar la figura de la
familia. Cabe recordar que la consellera Cirer y yo estábamos
juntos en la Conselleria de Gobernación, y realizamos el Primer
Congreso Internacional de la Familia. Hay que recordar
también que en el 2004, estando yo como alto cargo en la
Conselleria de Familia, hicimos el Segundo Congreso
Internacional de la Familia. Y ayer, la conselleria celebró el
Año Internacional de la Familia con una interessantíssima

conferencia, a la que asistí, sobre la familia y valores. Y el
mensaje era muy claro: si queremos una sociedad con valores,
tenemos que tener una familia con valores. Esta es la
oportunidad para que hoy esta moción se apruebe por
unanimidad, para reforzar mañana el Día Internacional de la
Família.

 Y quiero empezar como comencé en la interpelación a la
consellera, con preguntas. ¿Es indiferente para la sociedad que
las familias estén rotas o sean estables?, los números nos dicen
que no es indiferente. Consejo General del Poder Judicial, el
año pasado hubo 2.319 rupturas, una tasa de 1,88 por cada mil
habitantes, la más alta o una de las más altas de toda España.
Esto no tendría ninguna relevancia si tenemos en cuenta que
hubo 600 menores en disoluciones matrimoniales, separaciones
o divorcios no consensuados, y, por lo tanto, fueron menores
que padecieron no consensuar el divorcio o la separación y, por
tanto, la frustración.

O ayer mismo, el Instituto Convivèxit nos dijo que se han
duplicado hasta 1.200 sus actuaciones en comparación con el
año pasado, es decir que los menores en los colegios han tenido
que acudir a este instituto. Por lo tanto, es necesaria la familia.
Que los podres puedan conciliar su vida laboral t familiar o que
no tengan tiempo para ello, este es uno de los grandes retos y
posiblemente veremos una ley de conciliación familiar pronto
en este ...

Que los niños nazcan o sean abortados. Ayer, el telediario,
que no es sospechoso de ser de VOX, dedico cinco minutos-
cinco minutos- a hablar del envejecimiento de la población,
diciendo que había un déficit muy grande de natalidad. El
invierno demográfico, esa palabra que no le gusta a la
izquierda, es uno de los grandes retos que tiene este gobierno,
empezar a revertir ese invierno demográfico. Que los hijos sean
educados en un determinado contexto o en otro, que sean
educados por sus padres o según los intereses doctrinales del
gobierno de turno. Los hijos no son del Estado, son de los
padres. Y, por lo tanto, tenemos que intentar plena libertad de
elección en la educación. 

¿Es realmente importante la familia? ¿Tiene vigencia en
pleno siglo XXI? ¿Realmente cumple una serie de funciones
sociales vitales de la sociedad? Sí. 

Y por todas esas razones hemos presentado esos doce
puntos, donde incidimos en la labor fundamental de la familia,
en cómo mejorar la calidad de la familia y el bienestar de todas
las familias, en legislar con perspectiva de familia. Ha sido este
gobierno con el apoyo de VOX quien ha hecho cumplir la ley
que ustedes aprobaron, los de la izquierda, y que no
cumplieron. 

El carácter universal, no exclusivamente asistencial de la
política familiar; el fomento de la natalidad y de la maternidad;
la conciliación y la corresponsabilidad; la atención especial y
(...) a las familias con conflictos y vulnerables; el interés
superior del menor, que ustedes se olvidaron de invertir 18.000
euros en las menores tuteladas y agredidas sexualmente.

Por todo ello, nosotros presentamos esta moción, porque
queremos tener una sociedad fuerte y estable, y para tener una
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sociedad fuerte y estable necesitamos tener familias fuertes y
estables.

Gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gracias, Sr. Buades. Començam la intervenció dels grups
parlamentaris que han presentat esmenes, en aquest cas, el
Grup Parlamentari Popular, que ha presentat cinc esmenes, les
RGE núm. 6645, 6646, 6647, 6648 i 6649/24. Té la paraula la
diputada Marga Durán, per un temps de cinc minuts.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Moltes gràcies, president. Molt bon dia, diputades i
diputats. Des del Partit Popular consideram que la família és
una institució essencial amb capacitat de contribuir a la
constitució i millora de la nostra societat, ja que exerceix un
paper crucial en el desenvolupament emocional, social i
cognitiu dels individus.

Al llarg de la història, l'estructura familiar ha variat
considerablement des de les famílies extenses
multigeneracionals fins a les famílies nuclears més petites i,
més recentment, amb una diversitat d’estructures familiars que
inclouen famílies monoparentals, famílies reconstituïdes,
famílies sense fills, etc.

Les famílies continuen adaptant-se i transformar-se i
obliguen també a les administracions a donar resposta a les
noves necessitats i desafiaments. I aquí també trobaran el Partit
Popular, perquè respectam la llibertat individual d'elecció del
tipus de família que cada individu triï.

Des de la Conselleria de Família i Afers Socials, tal i com
va dir la consellera Cirer quan li vàrem fer la seva
interpel·lació, es considera que la transversalitat és clau dins
totes les polítiques de protecció de les famílies, com tampoc no
es pot oblidar un altre principi que és el de la protecció de les
famílies en situació de vulnerabilitat.

I precisament aquestes dues màximes, la transversalitat i la
protecció i ajuda a les famílies i als sectors i col·lectius més
vulnerables, han marcat les mesures i decisions en matèria de
família del Govern de Marga Prohens.

Quant al punt de la moció que ha presentat el partit VOX
derivada de la interpel·lació, votarem a favor dels punts 1, 3, 5,
8, 9, 10 i 12, i hi hem presentat sis esmenes.

Quant al primer punt, quant a fomentar i augmentar la
consciencia fonamental de la família, dir que després de molts
d'anys en què no se celebrava el Dia de la família, com vostè ha
dit abans, per part de la Conselleria de Famílies i Afers Socials
ahir vàrem poder presenciar una conferència, una magnífica
conferència -també repetiria- de la Sra. Alejandra Melús. Per
tant, votarem a favor perquè aquest govern creu en la família i

creu que aquest dia s'ha de celebrar i és bo que tengui actes
institucionals per part de la conselleria.

Quant al segon punt, hem presentat una esmena tècnica. 

Quant al tercer punt, hi creim, es demanen polítiques que
tenguin como sujeto no solo la persona considerada
individualmente, sino los colectivos organizados, i d’altres, i es
demana una transversalitat de les polítiques del Govern.
Nosaltres hi creim. El Govern del Partit Popular hi creu, i a més
així ho va expressar i ho va explicar ben detingudament la
consellera a la seva intervenció a la interpel·lació. 

Hi votarem a favor perquè és el que fa aquest govern de
Marga Prohens, en menys d'un any la Conselleria de Família i
Afers Socials ha creat una subvenció per a oci adaptat amb una
partida d’1.600.000 euros. I jo vull dir que el millor
reconeixement que pugui tenir aquesta conselleria amb aquesta
partida, amb aquest import, que és per primera vegada que tots
els nins que tenen una dependència, no només de grau de 3,
sinó de grau 2, és la primera vegada que es posa aquesta
quantitat i es fa d'aquesta manera.

I és l'agraïment en forma de watsapp que em varen fer uns
pares que em varen demanar, per favor, que transmetés a la
consellera que havia alleujat molt totes aquelles famílies que
havien de suportar una despesa perquè els seus fills tenguessin
oci, temps de lleure, els mesos d'estiu de 700 euros i que
aquesta vegada era gratuït gràcies a la conselleria.

En menys d'un any, des d'Educació s’ha posat la gratuïtat de
l'etapa educativa 0-3 anys; en menys d'un any s'ha ampliat el
servei de transport escolar a infantil i batxillerat; en menys d’un
any des de Salut s'han posat mesures oportunes de captació i
fidelització de sanitaris perquè pugui hi haver oncòlegs, perquè
hi pugui haver logopedes, perquè hi pugui haver cardiòlegs,
perquè hi pugui haver metges que, evidentment, afecten les
famílies; en menys d’un any, des de la Conselleria d'Hisenda
s'han posat damunt la taula rebaixes d’imposts, millores
tributàries, però també tota una sèrie de deduccions que van
directes a les famílies, com l'adquisició de llibres,
desgravacions per extraescolars, deduccions per naixement,
deduccions per adopció, millora de deducció per acolliment; en
matèria d'habitatge totes les mesures que s'han fet; en matèria
d'ocupació, amb una llei que s’està preparant de conciliació i
corresponsabilitat.

Al punt 4, hem presentat una esmena... que hem arribat a
una transacció, ara l’hem impresa, la passarem a tots els partits
polítics. 

Al punt 6 hem presentat també una esmena, que també hi
haurà una transacció, que hem passat a tots els partits polítics. 

Al punt 7 hem presentat una esmena que s'accepta. 

Al punt 9, on es parla dels serveis de mediació, evidentment
hi votam a favor, perquè ja hi ha un servei de mediació familiar
que ja existeix a la Direcció General d'Infància i Joventut. 

I al punt 10 feim una esmena. 
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En definitiva, nosaltres votarem a favor d'aquesta moció, Sr.
Buades. Hem presentat tota una sèrie d'esmenes perquè
trobàvem que hi havia una mica de marge de millora i, sobretot,
una sèrie de qüestions tècniques que volíem millorar. 

Li donam l'enhorabona pel timing d’aquesta moció, perquè
demà és el Dia de les Famílies, i just volem acabar donant
l'enhorabona al Govern, des del nostre grup parlamentari volem
donar l'enhorabona al Govern, donar l'enhorabona a la
conselleria i a la consellera Catalina Cirer perquè el Govern de
les Illes Balears amb el suport i amb els vots del partit VOX,
amb aquests 110 punts d'acord que tenim d'investidura, s'han
aprovat tota una sèrie de mesures en un temps rècord que no va
ser capaç d'aprovar en vuit anys de govern d'esquerres
l'esquerra. 

Per tant, el Partit Popular...

(El Sr. President reprèn la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. DURÁN I CLADERA: 

... arriba amb els deures fets al Dia de la Família.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Para fijación de posiciones, por el Grupo
Socialista, la Sra. Fernández, tiene la palabra.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Gràcies, Sr. President. Bon dia, senyors diputats i
diputades. Sr. Buades, com li dic habitualment a la comissió on
coincidim, llegir les seves iniciatives sempre és un exercici de
nostàlgia, que no d'enyorança, d'una Espanya i d’unes Illes
Balears que ja no existeixen, d'un temps que la majoria dels que
som aquí, afortunadament, no vàrem viure i que, per tant, no
coneixem de primera mà. 

Però per sort tenim la memòria col·lectiva, tenim la
memòria de les companyes que des de l'activisme, el feminisme
i la lluita individual varen aconseguir uns drets que no
deixarem que ens robin tan fàcilment. 

I no deixarem que ens robin drets quan van de cara i ens
diuen que la violència de gènere no existeix i que volen
eliminar la llei que ens defensa contra les violències masclistes,
però tampoc no deixarem que ho facin amb mocions
aparentment inofensives i plenes de llocs comuns i llenguatge
buit que amaguen subtexts que posen en perill els nostres drets
com a dones, vulguem o no ser mares, vulguem o no estar
casades o aparellades.

Perquè, sap què passa? Que jo llegesc la seva moció i
record el consultori d’Elena Francis, aquell senyor -sí,
naturalment Elena Francis era un senyor i es deia Juan Soto-
que deia a les dones que escrivien desesperades i demanant
ajuda davant el maltractament psicològic o físic de les seves
parelles, que aguantassin, que esperassin, que les coses
canviarien, que se sacrificassin pel bé de la família. 

Vostè volen reviure Elena Francis? Reeditaran la Guia de
la buena esposa perquè aguantem matrimonis o parelles que
ens fan infeliços?...

(Alguns aplaudiments)

... perquè bàsicament és el que diu el punt número 9: “El
Parlamento de las Islas Baleares insta al Gobierno de las Islas
Baleares a prestar una atención especial y prioritaria a las
familias en situación de conflicto o en riesgo de que éste se
produzca, buscando así contribuir a la -atenció!- prevención
de las rupturas familiares”. Votarà el PP a favor que les
administracions públiques interfereixin d'aquesta forma en la
vida privada de la gent? Heu retrocedit tant al PP, que ja heu
arribat al PP que va votar en contra del dret al divorci?

(Alguns aplaudiments)

En el punt 5 volen fomentar la natalitat, posant en marxa
plans d’informació a dones embarassades, informació de
natalitat a dones embarassades? Les embarassades ja saben
com es fan els fills. O és que en realitat el que volen dir és, fer
programes per convèncer les dones embarassades que volen
exercir el dret a l'avortament, que no ho facin?

 (Alguns aplaudiments)

Segur que no, segur que no, Sr. Buades, perquè això és
il·legal i tota coacció, acte ofensiu, molest o intimidatori contra
les dones que volen exercir el seu dret a avortar, comporta pena
de presó. Ho diu la Llei orgànica del 22 i ho va avalar el
Constitucional fa unes setmanes. 

(Alguns aplaudiments)

Si el PP els dóna suport en aquest punt, les dones balears
amb la llei a la mà, ens aixecarem com ho varen fer quan el Sr.
Gallardón va intentar retallar el nostre dret a decidir sobre el
nostre cos. 

El punt 7 deixa bastant clar que la seva idea de família és
del segle passat: “Reconocer la contribución y aportación de
las familias, especialmente de aquellas con mayor número de
hijos, como elemento de cohesión social”. Això em genera dos
dubtes, el primer és si el reconeixement de les famílies
nombroses es farà a través d'un premi a la natalitat, com ho feia
Franco, i ara ha recuperat també la Junta de Andalusia del PP,
perquè, si és així, ja pot anar cridant vostè (...) per fer-se una
foto amb ella. I el segon, més important, és com es justifica que
una família nombrosa resulta més cohesionadora per a la
societat que una amb només un fill o cap fill. Perquè, clar, jo
em fic al seu cap, intent raonar com ho fa vostè i l’única solució
a l’enigma és que consideren que les bones famílies espanyoles
i molt espanyoles, és a dir, les de pell clareta i arrels
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judeocristianes, que tenen molts fills, faciliten que al nostre
entorn, els que es pareixen a la idea que vostès tenen de què és
un espanyol o un balear, continuïn sent majoria.

(Alguns aplaudiments)

El punt 4, que crec que és el darrer que tendré temps a
comentar, demanen que les polítiques públiques siguin de
caràcter universal i no sols dirigides a les famílies vulnerables.
Les polítiques públiques, Sr. Buades, sempre estan dirigides a
tota la societat, i el seu objectiu és eliminar les desigualtats,
almenys les polítiques socialdemòcrates. Eliminar les bases de
la desigualtat, a través de l'educació pública i gratuïta, per
exemple, no és una política assistencial, és un dret dels
ciutadans. Els incentius fiscals als que més tenen, pel fet
d'haver tingut un fill o sis, no tenen res de cohesionador. També
diuen, “reconocer el derecho de los padres a educar a sus
hijos”. Ja ho he dit en aquest faristol altres vegades, però no em
cansaré de dir-ho, els boixos i boixes en aquest estat, signant de
la Carta dels Drets del Nins, són subjectes de ple dret, no són
propietat de ningú i no pertanyen als seus pares...

(Alguns aplaudiments)

... els progenitors no tenen dret a educar els seus fills, tenen
l’obligació de fer-ho. El que no tenen, és el dret a triar els
continguts educatius que s’imparteixen dins l'educació
obligatòria. Ens tendran enfront cada vegada que proposin que
els “terraplanistes” evitin que els seus fills els expliquin que la
terra és rodona...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Vaig acabant Sr. President.

No vull acabar sense remarcar que si alguna d'aquestes
propostes surt endavant, no serà perquè VOX hagi presentat
aquesta moció, sinó perquè el Partit Popular li haurà donat
suport. Tinguin-ho en compte, senyors diputats de la dreta, no
es pot votar a favor de segons quines coses encara que les
maquillin amb un parell d'esmenes.

Gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por parte del Grupo MÉS per Mallorca, la
Sra. Carrió té la paraula. 

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Moltes gràcies, president. Bon dia, diputades i diputats. Sr.
Buades, ens separen oceans, oceans infinits, en relació amb la
moció que vostè presenta avui aquí i que va defensar fa quinze

dies, perquè el que vostè defensava és veritablement la
vertadera ideologia del patriarcat pura i dura, i li he de debatre
tots i cadascun dels motius que plantejaven la seva intervenció
per defensar-la. 

Primera, i aquí també li ho debat al Partit Popular, la família
no és una institució, la família no és generadora de drets, ni de
prestacions, ni li convé a l'Estat, perquè així surt més barat
perquè té cura dels seus majors, com vostè defensa una vegada
i una altra a les comissions. La família no és un bé de mercat,
no forma part del capital, com vostè pretén, no és una empresa
del capital, és un concepte que inclou, d'una manera ampla i
d'una manera heterogènia, aquell subjecte social, aquella
organització social, a través dels quals les persones ens
relacionam i ens agrupam. I qualsevol organització social serà
vàlida per dir-se famílies, per dir-se tribus, per dir-se el que li
vulgueu dir, sigui quina sigui la manera i la forma en què
s'organitzi, siguin monoparentals, siguin formades per dos
homes, siguin formades per dues dones, les que tenguin fills,
les que no, les reconstituïdes i les que no tenen cap lligam de
sang, les veïnades, els grups d'amics, els quintos, les amigues
de tota la vida. 

Perquè us diré una cosa, la família de sang que maltracta
deixa de ser família, perquè el que defineix l'organització social
que s'anomena família, o que vosaltres voleu anomenar famílies
són dues coses, és la llibertat de cuidar, el luxe de cuidar,
l’honor de cuidar i de ser cuidat i de ser un espai de benestar i
de cura. Si no és això, no és un espai segur, no és un espai a
protegir. 

I a partir d'aquí res del que vostè argumenta no té sentit, no
existeixen famílies estables o rompudes. La ruptura d'una
família, d'una organització social que fomenta el patiment, que
genera patiment, és una bona notícia, és una bona notícia. La
ruptura que provoca pobresa femenina, segons vostè defensa,
no és la ruptura del matrimoni, és el sotmetiment de la dona a
l'estructura familiar que li impedeix el desenvolupament
econòmic i propi. Aquest és el generador de pobresa femenina,
no que un home l’abandoni. 

No totes les famílies aporten igual, diu vostè. I per què?, per
què no totes les famílies aporten igual? Totes i cada una de les
famílies, siguin de la forma que siguin, s'organitzin de la
manera que s'organitzin, aporten igual. I quan vostè diu que no
aporten igual, a què es refereix, Sr. Buades? Al manteniment de
les pensions? O es refereix al manteniment de la raça i de
l’ADN taurí? Els nins que fan falta, segons vostès, són els
blancs i els nacionals espanyols? Són aquests els que
necessitam? 

I aquí li neg la segona de la seva base ideològica, no
existeix l’hivern demogràfic, i sí, hi ha més morts que
naixements, però la població de les Illes Balears creix any rere
any, creix any rere any. O és que si no són blancs i nacionals no
compten i, per tant, no creixen? Li ho diré, perquè bastaria
donar-los d’alta o permetre donar-los d’alta a la Seguretat
Social per acabar amb tots els problemes que vostè planteja.

I passam a la tercera. Sap vostè com pot algú tenir els fills
que vulgui tenir? S’ho ha plantejat mai, com? Doncs tenint un
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estat que sustenti els drets i l’estat de benestar, perquè les
decisions puguin ser lliures. 

I no, vostè, i li negaré la major de totes, no defensa les
famílies i li diré per què, perquè voten en contra de l’aturada
dels desnonaments, perquè voten en contra de l’apujada del
salari mínim interprofessional, perquè voten en contra de
l’apujada de les pensions, perquè voten en contra i manifesten
obertament que estan en contra dels drets dels infants, perquè
no donen suport a les reformes laborals que protegeixen els
treballadors i les treballadores, que llavors són dones pobres.
I voten en contra del dret del matrimoni homosexual. I llavors
hem de suportar, perquè ho hem de suportar, i suportar que els
donin suport, que defensi la natalitat quan li preocupa més un
fetus que un infant desnonat...

(Alguns aplaudiments)

I això és una vergonya. I vostè defensa una família
patriarcal, basada en el frau de l’amor romàntic i en l'esclavitud
de la dona com a manera de sostenir...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

... els privilegis dels homes. I aquí no ens hi trobarà, Sr.
Buades, aquí no ens hi trobarà. A MÉS per Mallorca la trobarà
en la revolució de les cures i en diluir la família tradicional en
una alternativa de benestar i no de buit i de sotmetiment. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por el Grupo Mixto, Sra. Gómez, tiene la
palabra.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sr. President. Sr. Buades, en aquesta moció hem
llegit la lletra de les seves propostes, però la música la vam
escoltar l'altre dia a la interpel·lació que va fer. La veritat és
que he volgut recuperar les seves paraules, i jo crec que vostè
no és conscient d'algunes coses que diu, i les vull llegir perquè
vostè crec que no n’és..., de veritat que pens que no n’és
conscient. 

Vostè ve a dir coses com que l’hivern demogràfic i la
inestabilitat social són conseqüències de les ruptures familiars.
Això consta en acta. Clar, vostè té un cap de partit, que es diu
Abascal, que té quatre fills, per tant, ha ajudat a moderar
l’hivern demogràfic, però que està divorciat. Clar, seguint
aquests seus raonaments, el Sr. Abascal col·labora en la
inestabilitat social amb el seu divorci. Ho dic perquè és tan
tremend el que es va afirmar l’altre dia.

Miri, més coses. “El aborto constituye la primera causa de
muerte en España”. Clar, com deia la Sra. Carrió, no ens
importen els que moren a la Mediterrània. La primera frase que
vaig escoltar en aquest parlament del seu partit va ser: “más
cruceros, menos Open Arms”. Vull dir, que les morts ens
importen unes i altres no? És molt fort. No, no, no, és una frase
seva.

Miri, miri, més coses divertides de la música de l’altre dia.
“En el origen de la situación de exclusión social, fracaso
escolar, delincuencia, violencia juvenil, adicción, embarazos
en adolescencia, se encuentra el elevado porcentaje de
desestructuración familiar”. Vostè fa aquesta descripció, per
després dir que gràcies a la família, doncs, tiram bé. Per tant, es
contradiu contínuament. 

Ara ve una de les més fortes: “cuando se tienen hijos, se
quiere que sean buenas personas y uno no sabe cómo hacerlo,
pero se quiere que sean buenas personas -al loro-, y si se
corrompe un niño en la escuela te duele”.  Què vol dir, Sr.
Buades?, què vol dir? Bé, però és que és molt fort que hagi dit
vostè una barrabassada com aquesta.

Continuaré, ara en ve una de maca. “La familia ha
sobrevivido a totalitarismos, a las guerras mundiales, a la
incorporación de la mujer en el mundo del trabajo”. Ha
comparat la incorporación de la mujer en el mundo del trabajo
con las guerras mundiales.

(Alguns aplaudiments)  

Més, més, ara en ve una altra de maca. “Como cosa natural,
a la revolución sexual”. Tanta sort que la família ha
sobreviscut a la revolució sexual.

(Alguns aplaudiments)

Continuaré. La família també ha sobreviscut als
anticonceptius. Tanta sort!

(Alguns aplaudiments)

Ara en ve una de maca. I, òbviament, a la ideologia de
gènere, Sr. Buades, ha sobreviscut a la ideologia de gènere. Ahí
está, con problemas, como siempre, pero ahí está. La familia
es indestructible a pesar de las guerras mundiales y de que la
mujer se ha puesto a trabajar. És tremend!

De veritat que crec que vostè..., jo no em puc imaginar que
vostè de veritat cregui el que va dir l’altre dia. Per això és
impossible donar suport a la seva moció perquè la lletra és
quasi comprable, però la música de l’altre dia, òbviament, no
es pot comprar, però ni a cegues ni... bé.

Miri, aquesta moció que vostè ha presentat cerca actuar
sobre les famílies per prevenir ruptures familiars i promocionar
la maternitat. Però sap com ho vol fer vostè?, criminalitzant el
divorci i l’avortament. Sort que vostès no són intervencionistes,
si ho arriben a ser, el tenc dormint a casa meva, Sr. Buades.

(Alguns aplaudiments)
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El seu concepte de família és el de la família natural només,
quasi bé un model victorià que deixa fora altres tipus de família
i que, per suposat, són inexistents a la seva moció. 

El foment de la natalitat és un objectiu lloable i necessari
perquè Espanya és ver que és un país molt envellit, però per
fer-ho la gent ha de gaudir d'unes condicions mínimes per
poder desenvolupar un projecte de vida, Sr. Buades, que
incorpori tenir fills i filles, si és que un o una els vol tenir,
perquè no hi ha obligació de tenir fills i filles, Sr. Buades. No
ens hem de posar a produir, les persones no són màquines de
produir fills ni filles. I més li diré, ni hauríem de tenir fills i
filles pensant que els tenim perquè ens han de cuidar, perquè
açò és cosificar les persones. Ens convertirem en una fàbrica de
tenir fills que ens han de cuidar? És que és molt tremend. Això
ja ho vaig sentir dir el Dia de Balears. Vostè s’imagina que un
té fills perquè t’han de cuidar? Açò..., bé, entre d’altres coses.

La gent, les famílies, han de poder tenir un habitatge en
condicions on poder tenir cura de la criança. Clar que sí, de la
criança, no de la maternitat, de la criança, Sr. Buades. Que està
molt sorprès que el PP doni suport a l'esmena del PSOE sobre...
home!, clar que sí, és que va de criança, ja no va de maternitat.
És que han passat quaranta anys d'aquestes maternitats que a
vostè li encanten, Sr. Buades.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Miri, sap què passa, Sr. Buades?, que VOX sempre posa
impediments a iniciatives per baixar els preus dels lloguers, per
posar un exemple. A vostè no se li ha acudit que la gent no té
fills perquè no arriba a final de mes sense fills? Compta tu amb
fills!  Clar, i si no s'arriba a final de mes, és perquè els lloguers
estan molt clars. Vostès no volen posar topall als preus dels
lloguers, vostès estan en contra d’apujar el salari mínim...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

... professional.

Miri, la seva moció, com he dit abans, criminalitza...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Gómez.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Perdoni?

EL SR. PRESIDENT:

Sí, acabi, per favor. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Bé, res, i ja per acabar, li recordaré que no fa falta ser de
VOX per defensar la família, que és Unides Podem qui ha
impulsat el projecte de llei de famílies que ara mateix es
tractarà al Congrés dels Diputats.

Moltíssimes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Buades, tiene la palabra. 

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Bueno, muchas gracias por el apoyo incondicional a mi
moción. Ha sido “aclaparador”, vamos. Tengo 65 años y lo que
he oído hoy, lo he oído durante mis 65 años. No me sorprende
nada. No me hace ni un agujero, ni uno, en su idea de lo que no
es la familia. Ustedes aquí no han venido a defender una
moción o a atacar una moción, han venido a imponer su
ideología.

(Algunes rialles) 

Sí, sí, ríanse, si estoy acostumbrado a que se rían, no se
preocupen. Llevo muchos años defendiendo lo mismo y
muchos se han reído, pero al final me han dado la razón. 

Agradecer al Partido Popular sus enmiendas. Por supuesto
que las voy a admitir, incluso con las transacciones que nos han
pasado. 

Sra. Fernández, no se meta en mi cabeza, efectivamente.
No, no lo intente, no lo intente porque además usted es mujer
y yo soy hombre y pensamos distinto aunque ustedes...

(Remor de veus)

Sí, a ver, ¡ohhhh!, ... la cabeza, tal, la guerra de los sexos,
¡ha empezado la guerra de los sexos! Señores, ustedes están
anclados en el siglo XIX. Simone de Beauvoir, la familia es un
nido de perversión. Ustedes son los de la nostalgia. Son
ustedes, no nosotros, ¡ustedes!

 La prevención, pues claro que hay que prevenir. Claro,
toda ruptura, toda ruptura de una familia tiene sus
consecuencias. Si se tiene que romper una familia, que se
rompa, no digo que no, pero ¡hay menores, hay menores!...

(Remor de veus)

¡Ah, pues da igual!, que los menores lo pasen mal en un
divorcio o una separación no consensuada, da igual, es ustedes
lo que vienen a decir aquí.
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El aborto, el feto, para ustedes eso ya no es vida, ya no es
un ser humano. Pues se equivocan, es un ser humano, y aquí,
desde aquí quiero volverlo a repetir: un feto es un ser humano
con todos sus derechos...

(Alguns aplaudiments)

... Y no me cansaré de decirlo, y es la primera causa de
mortalidad. Y, si no, miren ustedes las estadísticas del
Ministerio de Sanidad.

La familia numerosa y la familia monoparental, yo no me he
metido en las familias monoparentales, y las respeto
muchísimo, incluso soy yo el que les dije a las familias
monoparentales hace cinco años que se asociaran y pidieran sus
derechos. Y las familias monoparentales se tienen que proteger,
pero las familias numerosas también. ¿Por qué? Porque las
familias monoparentales tienen unas necesidades y las familias
numerosas están aportando capital humano, que es lo que está
faltando en este país, envejeciendo. Y, por lo tanto, a las
familias numerosas hay que protegerlas, porque están
aportando nuevos trabajadores, nuevo capital humano, y a las
monoparentales hay que protegerlas porque tienen necesidades
muy básicas.

Pero ustedes no, ustedes están en la guerra de sexos y de ahí
no se mueven.

MÉS, bueno, el libro, el libro de la ideología de género,
patriarcado, heteropatriarcado, no soporta, el feto, las muertes
del Mediterráneo, no se vaya tan lejos, aquí 3.000 abortos y 10
mujeres abortaron 6 veces, y ¿ustedes qué hicieron? Nada. Pero
hay que mirar el Mediterráneo, pero aquí, aquí, aquí al lado, en
esta ciudad. Ustedes no, ¿no hay que hacer nada? Que sigan
abortando.

(Remor de veus)

No todos aportan igual, la familia de sangre que maltrata,
en fin, todo ideología de género.

Mire, ustedes se dedican a lo siguiente: el PSOE acaba de
hacer pública una nueva ayuda, escuchen: “los cónyuges y
parejas de hecho imputados que declaren estar periódicamente
enamorados tendrán derecho a 5 días hábiles de permiso
laboral remunerado para reflexionar. Estos días de gracia se
conocerán como “begoños”; ejemplo: me voy a coger un
“begoño”, fulano no viene hoy, se ha cogido unos “begoños”...

(Remor de veus)

Esto es lo que ustedes están haciendo para la familia, nada
más, nosotros estamos trabajando desde hace treinta años y
seguiremos trabajando.

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Vamos a proceder a la votación de la
moción. Hay dos enmiendas, perdón, Sr. Buades, el resto de
enmiendas del PP se aceptan, ¿verdad? Muy bien.

Bien, entonces se aceptan las enmiendas al punto 2, 7 y 10,
y en los puntos 4 y 6 las transacciones que tienen todos los
grupos. ¿Podemos votar conjuntamente toda la moción? Muy
bien. Votamos.

31 votos a favor, 24 en contra.

Queda aprobada la moción en los términos expuestos.

IV.1) Proposició no de llei RGE núm. 2032/24,
presentada pel Grup Parlamentari Popular, relativa a la
defensa de la supressió de l’impost de successions.

Y pasamos al punto cuarto del orden del día, que es la
Proposición no de ley RGE núm. 2032/24, del Grupo Popular,
sobre defensa de la supresión del impuesto de sucesiones.
Tiene la palabra, por el Grupo Popular, la Sra. Cardona.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Gràcies, president, i bon dia a tots. Bé, dia 28 de maig de
2023, els ciutadans de les Illes Balears, de forma majoritària,
varen votar el programa del Partit Popular, un dels punts
d’aquest programa, i que també formava part del pacte de
governabilitat amb VOX i del suport de Sa Unió, era la
supressió de l'impost de successions. És per això que el Consell
de Govern va aprovar, dia 18 de juliol del 2023, aquest
compromís amb un primer paquet de mesures de reforma fiscal
a través del Decret Llei 4/2023, que es va consolidar en aquest
Parlament i que després es va tramitar com a llei.

Tot això en virtut del previst a l'article 30.28 de l'Estatut
d'Autonomia de les Illes Balears, relatiu a la competència
exclusiva en matèria d'ordenació de la hisenda autonòmica, i de
l'article 129 d'aquest Estatut, relatiu a les competències en
matèria tributària. Supressió entre pares i fills, néts i padrins, i
entre cònjuges, tant per causa de mort com per herències en
vida, mitjançant els pactes successoris, per a qualsevol cabal
hereditari.

A la vegada inclou una reducció entre d'altres grans
familiars propers, com és entre germans i d’oncles a nebots.
Parlam d'un impost injust i que la seva eliminació ja ha
beneficiat quasi a 6.000 famílies, el 85% de les persones que
l’han hagut de pagar han decidit aplicar-se la bonificació del
cent per cent. Una mesura que, com veiem, està avalada pels
ciutadans de les Illes Balears a les urnes, i que estic
convençuda que també per aquells que no ens varen donar el
seu vot, però que s'han pogut aprofitar d'aquesta mesura.

Com tots sabem, el Govern d'Espanya, en el marc de
negociació dels pressuposts generals, va plantejar, per part del
seu soci Sumar, la imposició d'un nou impost nacional a les
herències. Un pressupost per al 2024 que el Govern d'Espanya
ha desistit de presentar, però que supòs que tornarà posar
damunt la taula per als del 2025, tot dins la reivindicació d'una
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harmonització d'imposts mitjançant la imposició de figures
fiscals de caràcter nacional, que contrarestarien la capacitat
fiscal de les comunitats autònomes en invalidar l'acord adoptat
pel Govern balear de suprimir l'impost de successions.

La presidenta Prohens ja ha anunciat que reclamarà respecte
per l’autonomia fiscal i tributària quan es negociï el nou
sistema de finançament autonòmic.

Pel que fa al Partit Socialista, ja sabem què opina, ja que
quan parlam d'harmonització vol dir pujada d'imposts.

Però ens agradaria saber què opina d’això MÉS per
Mallorca, que sempre reclama autonomia fiscal i es va
presentar a les eleccions generals amb la marca de Sumar. No
es pot entendre que aquells que s'omplen la boca de parlar de
pluralitat, de plurinacionalitat i de federalisme, pretenguin
aplicar un centralisme jacobí en política fiscal i tributària.

Per tot això, des del Grup Parlamentari Popular.
Consideram necessari reclamar al Govern d'Espanya que
desisteixi d’aquest atac a l'autonomia tributària de les Illes
Balears, per la qual cosa proposam els següents punts d'acord
de la proposició no de llei:

Primer: “El Parlament de les Illes Balears insta el Govern
d'Espanya a respectar l'autonomia fiscal i tributària de les
comunitats autònomes i a desistir de qualsevol mesura que
impliqui harmonitzar els imposts cedits”.

Punt número 2: “El Parlament de les Illes Balears insta el
Govern d'Espanya a respectar la voluntat dels ciutadans de les
Illes Balears expressada a les urnes el passat 28 de maig, i
plasmada a l'eliminació de l'impost de successions entre
familiars directes”.

I punt número 3: “El Parlament de les Illes Balears insta el
Govern d'Espanya a desistir de crear un impost estatal sobre les
herències que deixi sense efecte l’eliminació de l'impost de
successions feta pel Govern de les Illes Balears, complint amb
el mandat dels ciutadans durant els primers 10 dies de govern”.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. A continuación, intervienen los grupos que
han presentado enmiendas, el Grupo Socialista ha presentado
las enmiendas RGE núm. 6550 i 6551/24, el Sr. Pou tiene la
palabra.

EL SR. POU I GARCIAS:

Moltes gràcies, Sr. President, bon dia de bell nou a tots els
diputats i diputades. Esper que no li sàpiga greu a la Sra.
Cardona que el Grup Socialista pugui tornar emetre la seva
opinió en una PNL que, en essència, el que planteja és que el
Partit Popular va guanyar unes eleccions, que té un programa
polític que va dur i que vol aplicar, perquè és el seu contracte
amb els ciutadans, i que el que no vol és que el Govern

d'Espanya pugui immiscir-se en unes competències que
considera que són de la comunitat autònoma. Evidentment,
vostès saben que el Partit Socialista mai no ha posat en entredit
els resultats electorals.

Sí que es nota que la PNL es va presentar fa diverses
setmanes, li ho dic perquè, en revisar el seu programa polític a
l’àrea que ara és de controvèrsia, com és el turisme, ens anam
a la pàgina 26 i diu “derogació de les moratòries de places des
de la Llei 2022", i a la pàgina 28 diu “recuperació de l'esperit
de la disposició addicional quarta de la Llei 2012", que és la
que va crear les 115.000 places. I ja li deia a la pregunta al Sr.
Bauzá, si estam com amb Grouxo Marx, si hi ha uns principis
no es poden canviar.

Tota aquesta reflexió és perquè vostès al seu axioma volen
aplicar el programa polític, però si vostès mateixos es fan una
OPA a vostès mateixos i renuncien al seu programa polític! Per
tant, quin sentit té aquesta PNL? Quin és el Partit Popular de
veres, el de dijous passat, el d’abans de dijous? Senyors del
Partit Popular són vostès incongruents.

I, en qualsevol cas, i seguint el seu sil·logisme, que ja
hagués quedat descartat per ell mateix, vostè planteja que tenen
competències, ha dit, exclusives, referint-se l'Estatut
d'Autonomia. Jo, Sra. Cardona, que la tenc en molta vàlua, i
entenc que aquesta PNL està supervisada pel vicepresident
Costa, que és professor de fiscal, supòs que vostès s'han llegit
l'article 19 de la LOFCA, i supòs que vostès s’hauran llegit la
Llei 14/1996, de 30 de desembre, de cessió dels tributs de
l'Estat a les comunitats autònomes. I és que el que tenim
d’impost de successions són imposts cedits, la potestat
originària continua en mans de l'Estat; el que es fa és cedir la
recaptació i alguns aspectes puntuals.

Per tant, al Govern d’Espanya, els agradi o no, és a la seva
disposició determinar el que consideri en el marc competencial
i, per tant, vostè el que ha de fer és respectar també les
eleccions que hi va haver justament després del 28 de maig, en
concret, el 23 de juliol, on els ciutadans varen manifestar que
hi hagués un govern d'esquerres en el conjunt d'Espanya, i entre
l’acord de govern que hi havia hi ha el de tornar recuperar un
impost de successions. Per tant, el mateix argument que vostè
planteja de les eleccions en el cas d'aquí, és perfectament vàlid
en el cas d'Espanya, amb l’element afegit que són unes
eleccions posteriors.

Per tant, perfectament legitimat està el Govern d'Espanya i,
per tant, la seva argumentació no s'aguanta ni des del punt de
vista normatiu, i crec que el Sr. Costa crec que començaria a
suspendre els exàmens que ell mateix posava a la Universitat,
però, en qualsevol cas estaria bé que s'aplicassin de manera
estricta a la normativa.

Sigui com sigui i passant al tema de fons, efectivament, des
del Partit Socialista dissentim de la seva política de l’impost de
successions, d'entrada a nivell pràctic, perquè vostès són
conscients -i em perdonaran-, però varen fer un bunyol fiscal en
tota regla, i com li agrada dir al Sr. Vera, dato mata relato:
sabem ja que hi ha un 15% dels ciutadans que no es beneficien
de les bonificacions, un element a reflexionar.
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D'altra banda, les dades ens demostren que qui realment es
beneficia d'aquestes bonificacions, de manera sobre
representada són els rics. Per tant, vostès el que han fet és
beneficiar pràcticament en exclusiva els rics. I no parlin d'un
impost de successions que no té sentit, l’impost de successions,
per molt que ho diguin, és igual que les 115.000 places que
vostès falten a la veritat de la normativa, l’impost de
successions és vigent a pràcticament tota Europa. Per tant, els
que van en contra d'Europa són vostès, i els record que ara hi
ha eleccions europees, però allò de si agafen un poquet
d’europeisme.

Per tant, evidentment, estam en contra de la PNL que vostès
proposen i hem presentat dues esmenes alternatives, que el que
plantegen és, precisament, en tot cas, instar el Govern
d'Espanya que continuï avançant en la progressivitat del
sistema fiscal, tal com estableix l'article 31 de la Constitució,
i, evidentment, que restableixi l'impost de patrimoni, que es
mantengui i restitueixi l'impost de successions, perquè la
progressivitat és una qüestió important.

I vostès el que fan és un drenatge de recursos, i després han
de fer qüestions com la que varen fer, com aquests mal papers,
de quan parlàvem, per exemple, de la gratuïtat del transport
públic, que o el pagava el Govern del Sr. Sánchez o vostès
resultava que no el volien pagar. Per què? Perquè fan un forat
al sistema impositiu.

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

EL SR. POU I GARCIAS:

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

Pel Grup MÉS per Mallorca, Sr. Apesteguia, tiene la
palabra.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Moltes gràcies, Sr. President. Sra. Cardona, veig que està
interessada en l’opinió de MÉS per Mallorca quant a això, idò
no passi pena, que li diré.

En una proposició que vostès plantegen amb títol Defensa
de la supressió de l'impost de successions, vostès saben que hi
estam en contra, vostès saben perfectament que nosaltres
consideram que la supressió parcial de l'impost de successions
que vostès varen dur a terme no és bona i, per tant, nosaltres
vàrem ser molt crítics, i seguim essent crítics, i seguim essent
crítics per diverses raons.

La primera és que l’eliminació parcial de l'impost de
successions que vostès varen dur a terme és profundament
classista, perquè vostè ha dit alguns percentatges sobre

l’aplicació d'aquesta eliminació parcial de l'impost de
successions, però se n’ha deixat un: quin percentatge de gent
s'ha beneficiat del percentatge major de la baixada de la
recaptació que hi ha hagut? Poquíssima gent s'ha beneficiat
molt, i molta gent s'ha beneficiat molt poc o res,...

(Alguns aplaudiments)

Perquè vostè diu: “el patiment de veure les dificultats que
suposaria als seus hereus rebre el que els volien deixar”. Vostès
no varen plantejar una modificació en aquest sentit, si
l'haguessin presentada en aquest sentit, haguéssim mirat com
solucionàvem aquells problemes que hi pogués haver respecte
de l'aplicació de l'impost de successions. Vostès varen eliminar
-a lo grande- una persona que rep 10 milions d’euros
d'herència, les dificultats que suposaria als seus hereus rebre el
que els volien deixar. Jo, si em deixen 10 milions d'euros, li
assegur que l'únic que no tenc és patiment per les dificultats
que això em suposaria! 

(Alguns aplaudiments)

Perquè, a més, afecta la hisenda de les Illes Balears, perquè
vostès ens diuen: no, abaixam imposts, però això no afecta la
hisenda. Perquè estam en un moment expansiu econòmicament,
perquè en el moment que s'estabilitzi o patim, -no ho volem-,
però patim un moment de retrocés, deixarem de recaptar, per
una banda, que era just, perquè gravava especialment aquelles
persones que més tenien o que més rebien.

I, a més, perquè ens lleva arguments a l’hora de defensar
que el sistema de finançament que patim ens castiga
especialment a les Illes Balears, i que no rebem els fons que
necessitam per tal de mantenir els serveis públics necessaris per
a la nostra població. Perquè aquest impost, la cessió d'aquest
impost, compta dins el sistema de finançament autonòmic.

I vostès han dit: una part del que rebem dins el còmput de
finançament autonòmic no ho necessitam. I, és clar, quan vagin
a defensar una millora del finançament autonòmic -i nosaltres
hi serem al seu costat-, quin argument empraran? Sí vostès
diuen que el que rebíem ens sobrava!

I, per tant, nosaltres comprendrà que votem en contra dels
punts 2 i 3, perquè no compartim la seva defensa de
l’eliminació d'aquest impost de successions, la qual cosa crec
que és del tot comprensible i natural, i que no li sorprèn.

Sí que és vera que, si vostè em parla de la defensa de
l'autonomia fiscal i tributària a les comunitats autònomes i
d'anar en contra de les harmonitzacions fiscals imposades de
forma vertical, aquí sí que hi serem, com sempre hi hem estat.
I, per tant, votarem que sí al seu punt número 1.

Però la defensa de l’autonomia fiscal i tributària, sap com
es faria de bon de veres? Sap quines comunitats no passin pena
de les harmonitzacions fiscals que du a terme l'Estat espanyol?
Navarra i el País Basc. És clar, el País Basc té el seu concert
econòmic, Navarra té el seu conveni econòmic i, per tant, tenen
la completa autonomia fiscal i tributària. Vostè creu que
nosaltres no som capaços de tenir aquesta completa autonomia
fiscal i tributària que tenen el País Basc i Navarra? No som tan

 



1902 DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 36 / 14 de maig de 2024 

llestos com els bascos i els navarresos, no som tan capaços
d'autogovernar-nos com els bascos i els navarresos?

Perquè el PP, un temps, sí que ho pensava, que nosaltres
érem capaços de tenir aquesta capacitat d'autonomia fiscal i
tributària: el 1991, vostès i nosaltres vàrem aprovar una
modificació de l'Estatut d'Autonomia per defensar el concert
econòmic per a les Illes Balears. Què ha canviat? Hem tornat
més incapaços, ara som més beneits? Quin és el canvi? Per què
ara el Partit Popular no ho pot seguir defensant?

Mirin, tenen la possibilitat, perquè els hem presentat una
esmena. Si vostès de bon de veres volen defensar la capacitat,
l'autonomia fiscal i tributària a les Illes Balears, defensin que el
sistema sigui així, no haver d'anar a pidolar al Govern de l'Estat
que, per favor, ens respecti la nostra autonomia fiscal i
tributària; que siguem capaços nosaltres de prendre les
decisions que nosaltres vulguem prendre. I jo defensaré el seu
dret a aprendre males decisions, que és el que varen fer amb
l’eliminació de l'impost de successions, perquè jo crec que el
Govern d'aquí i les majories parlamentàries d'aquí tenen dret a
fer el que jo no defens, perquè això és la democràcia, defensar
que un pugui fer el que va en contra del seu credo polític. Si no,
si vostès no voten a favor que nosaltres tenguem la mateixa
autonomia fiscal i tributària que tenen el País Basc i Navarra,
vostès són els més jacobins de tots.

I jo els... -ara que han descobert la paraula “jacobí” i que
l’empren, així, d’una forma intensa- descobreixin...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

... descobreixin què són els girondins i comencin a practicar-ho,
i llavors per ventura ens trobarem.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por parte del Grupo VOX, para fijar
posiciones, Sra. Verdú, tiene la palabra.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gracias, Sr. Presidente, señoras y señores diputados. Hoy,
desde esta tribuna, quiero defender una política fiscal que,
desde VOX, consideramos esencial, el dinero de los ciudadanos
debe estar en los bolsillos de los ciudadanos y no en el de los
políticos. La política fiscal depredadora del Gobierno de Pedro
Sánchez no hace más que asfixiar a los españoles bajo un yugo
de impuestos injustos y excesivos, porque quieren seguir
castigando a nuestros ciudadanos que simplemente desean
pasar el legado de su esfuerzo y trabajo a sus hijos, en uno de
los momentos más difíciles de su vida, como es la pérdida de
un familiar.

El impuesto de sucesiones, señores, es uno de los más
injustos y punitivos que existen. En numerosos países, donde
se valora la prosperidad y el esfuerzo individual, este impuesto
ha sido eliminado por considerarlo no solo injusto sino también
perjudicial para el crecimiento económico. Este impuesto ha
sido eliminado con éxito en países de nuestro entorno, como
Austria y Portugal, demostrando un claro beneficio económico
y social.

Sin embargo, aquí, en España, bajo el Gobierno de
Sánchez, vemos como se intenta profundizar aún más esta
política de expoliación proponiendo iniciativas fiscales que
solo servirán para igualar a todos en la miseria.

Desde VOX, siempre hemos defendido que el dinero
gestionado por los propios ciudadanos es infinitamente más
eficiente que el malgastado por la máquina burocrática del
Estado, pero es que, además, este impuesto no sólo afecta a la
liquidez de las familias, sino que también perjudica nuestra
economía, al desincentivar el ahorro y la inversión.

Apelamos a todos los partidos de esta cámara para que
apoyen esta proposición, porque no se trata sólo de una
cuestión fiscal, sino de un principio fundamental de justicia. En
VOX seguimos comprometidos con un modelo de gobierno que
asegura que cada euro que el ciudadano confía al Estado sea
utilizado con el máximo cuidado y eficiencia, y que cada
medida que adoptamos sirva para mejorar el poder adquisitivo
a quienes verdaderamente lo merecen, los ciudadanos.

Desde VOX en las Islas Baleares, gracias al acuerdo del
Partido Popular con nosotros, hemos tomado una postura firme
contra estos intentos de imponer más cargas fiscales que solo
benefician a una burocracia inflada y a los políticos
desconectados de la realidad, para poner fin a la tiranía fiscal
que este gobierno socialista quiere perpetuar y con el objetivo
de devolver el poder a los ciudadanos, asegurando que el
dinero que ganan con su esfuerzo se quede donde pertenece, es
decir, sus bolsillos y sus familias, hace unos meses se convalidó
en este parlamento el Decreto Ley 4/2023, gracias al cual, entre
otras medidas, se ha eliminado el impuesto de sucesiones de
nuestros ciudadanos.

Apoyar esta PNL es votar a favor de la justicia fiscal y
també enviar un verdadero mensaje claro al Gobierno de Pedro
Sánchez: en las Islas Baleares y en toda España no toleraremos
más asfixia fiscal ni abusos gubernamentales.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por el Grupo Mixto, Sra. Gomila, té la
paraula.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, president, bon dia, senyors diputats i senyores
diputades. La bonificació del cent per cent de l'impost de
successió va ser una de les primeres mesures estrella del
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Govern Prohens, que, a la pràctica, no fa més que
desnaturalitzar l'impost. Des de MÉS per Menorca sempre hem
defensat un sistema tributari just inspirat en els principis
d'igualtat i progressivitat, en que la ciutadania contribueix al
sosteniment dels serveis públics, d'acord amb la seva capacitat
econòmica i, per tant, els que hereten quantitats milionàries han
de contribuir, solidàriament, a garantir uns bons serveis públics,
a tenir un estat de benestar per a tothom, que les famílies
puguin arribar a final de mes, que totes les persones tenguin
garantit l'accés a l'educació, a la sanitat, al transport o a
l’habitatge.

En canvi, el PP fa el contrari, fa que els més rics cada
vegada ja hagin de contribuir menys al sosteniment dels serveis
públics, a l'educació, a la sanitat, a l’habitatge, concretament,
el Govern deixarà d'ingressar anualment uns 100 milions
d'euros, una quantitat superior a la que destina anualment a
polítiques d'habitatge. I per què? Perquè quedin a les butxaques
dels que més tenen.

Amb l'excusa de no gravar aquell avi que ha treballat tota
la vida i vol deixar una caseta en herència als seus fills i als
seus nets, que hem de recordar que només pagaven un 1%, i
que MÉS per Menorca comparteix que no ho hagin de pagar,
i per açò vam presentar una esmena en aquest sentit als
pressuposts. El PP crea, en canvi, un benefici fiscal, sobretot
per als qui més tenen.

L’impost de successions és un impost estatal, cedit a les
comunitats autònomes, açò vol dir que en el seu dia l'Estat va
cedir la recaptació d'aquest impost a la comunitat autònoma de
les Illes Balears com una via per contribuir al finançament
autonòmic. Per tant, amb la supressió d'aquest import, el
Govern llança un missatge que no necessita més doblers i que,
en conseqüència, dóna l'excusa perfecte perquè l'Estat redueixi
el finançament autonòmic a les Illes Balears.

MÉS per Menorca defensa l'autonomia fiscal, de fet,
defensam que el Govern hauria de tenir més autonomia fiscal
i, encara més, defensam un sistema de concert econòmic com
s'aplica amb èxit en el País Basc i Navarra, de manera que les
Illes Balears hauríem de poder recaptar els imposts dels seus
habitants i decidir en què els gastam.

Ara el PP s'apunta al carro de l'autonomia fiscal amb un
relat suposadament autonomista, darrera del qual vol ocultar la
seva autèntica intenció de perdonar imposts als més rics. Veig
que el PP torna a insistir a repetir la mateixa cantarella: els
ciutadans que rebien una herència dels seus familiars directes
no hauran de tornar pagar per aquell bé pel qual ja van pagar
els seus avis, els seus padrins, i que ell sap ben cert, eh, -vostès,
senyors del PP- saben que açò que diuen no és cert, l’impost
sobre successions i donacions grava l’increment de patrimoni
obtingut per una persona física, és a dir, si un fill o un net
hereta una propietat de l’avi, ha incrementat el seu patrimoni,
i açò és el que paga, no paga pel bé en si, no paga dues vegades
pel mateix. Per tant, senyors del PP, no haurien de mentir de
manera tan descarada, convé que ho expliquin bé als ciutadans
perquè ho tenguin clar.

Els que hereten menys de 700.000 euros no paguen, que són
la majoria de les herències que reben les famílies de classe

mitjana o baixa, o que deixa en herència aquell avi que, amb la
seva suor, té un “hortalet” i que vol deixar als seus fills o als
nets, aquesta gent no paga, ni paga, per descomptat, doble.

El PP defensa la supressió de l'impost de successions amb
l'excusa de la llibertat, la seva és una visió un poc elitista de la
llibertat. Quina llibertat té aquella persona que ha de treballar
més de 40 hores setmanals per poder arribar a final de mes?
Quina llibertat aquell joves que no pot trobar un pis per
emancipar-se, perquè a la seva ciutat no hi ha lloguers
assequibles? Per a MÉS per Menorca la llibertat és tenir un
sistema públic de salut que ens atén quan no ens trobam bé; és
tenir un sistema educatiu que garanteix una igualtat
d'oportunitats; la llibertat és poder gaudir d'un habitatge digne.

La llibertat del PP és per als rics i per, en canvi, tenir un
estat de benestar més deficient per als que no són tan
afortunats. La llibertat de MÉS per Menorca és un estat de
benestar fort i per a tothom.

Per altra banda, el PP demana al Govern d'Espanya que
respecti la voluntat dels ciutadans de les Illes, li recordaré que
en el cas de Menorca no era aquesta voluntat, perquè la
representació de Menorca en aquest parlament és de 7 diputats
d'esquerres i 6 de dreta, per tant, a Menorca va guanyar
l'esquerra. I en el cas de l'Estat espanyol, tampoc, perquè la
voluntat va ser que hi hagués un govern progressista. Per tant,
aquest argument que vostès diuen i que, a més a més, posen en
el punt número 2 és molt i molt fluix. El PP només mira els
resultats electorals quan li interessa i no quan no li interessa. 

Per tot açò, MÉS per Menorca farà un vot d'abstenció en el
punt número 1 i farà un vot contrari als punts números 2 i 3.

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Sra. Cardona, tiene la palabra.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Gracias, presidente. Bé, faré menció a un poc les tres
esmenes, que no m’ha donat temps abans. 

Sr. Apesteguia, vostè ho ha dit, està en contra de l'impost de
successions, d'eliminar l'impost de successions. Supòs que no
el sorprendrà que nosaltres no li acceptem l'esmena que ha
presentat on demana l'equivalent al concert econòmic basc o el
conveni econòmic navarrès mitjançant la reforma de l'Estatut
d'Autonomia de l'any 1991 per poder garantir l'autonomia fiscal
i tributària. 

Des del Partit Popular ja hem dit en nombroses ocasions
que no estam d'acord amb aquest concert econòmic perquè
suposaria acabar amb l'estat d'Espanya. 
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De fet, el Sr. Vicepresident, el Sr. Costa, dia 17 d'octubre,
que li varen fer una interpel·lació, ja es va pronunciar sobre
aquest tema i va dir que no defensaria un concert econòmic,
però sí que defensarem un sistema de finançament just per a la
nostra comunitat -i esperam tenir el suport de tots vostès-, ja
que hem de poder tenir la capacitat per poder modular la
càrrega tributària dels ciutadans de les nostres illes. 

Respecte de les esmenes que ha presentat el Partit
Socialista, bé, no sé per on començar, perquè m'ha començat,
Sr. Pou, a parlar de moratòries de places turístiques... no sé,
m’ha fet una mescla aquí d’ous amb cargols que no sé molt bé
per on ho he d’agafar. 

Bé, m'han sorprès un poc les esmenes perquè em fa la
impressió que si vostès fossin els que estiguessin al Govern ara
també haurien eliminat aquest impost de successions i
donacions. És així, Sr. Pou? Em fa la impressió amb les
esmenes que ha presentat. 

L’esmena 6550 que ha presentat va en la línia que l'Estat
respecti l'autonomia de la comunitat autònoma de les Illes
Balears en matèria tributària. Diu que la progressivitat s'ha
d'entendre del conjunt de tot el sistema tributari, que és el que
diu el Tribunal Constitucional a diverses sentències per
justificar les diferències que existeixen entre les diferents
comunitats. L'important és que, com estableix l’article 31 de la
Constitució, el sistema tributari ha de ser progressiu.
Progressivitat sí, harmonitzacions no. Això sí, vostè amb
aquesta esmena, amb l'esmena que ha presentat vol llevar la
paraula “harmonitzar”, que és precisament el que nosaltres, des
del Partit Popular, volem defensar. Volem defensar autonomia
tributària.

Respecte de l'esmena 6551 dóna a entendre d'una manera
innòcua que suprimir l'impost de successions i donacions va en
contra del principi d'igualtat de l'article 14 de la Constitució
Espanyola, que diu que els espanyols són iguals davant la llei
sense que pugui prevaler discriminació alguna per raó de
naixement, raça, sexe, religió, opinió o qualsevol altra condició
o circumstància personal o social. Aquesta igualtat
constitucionalment s'entén respecte dels drets fonamentals
recollits a la Constitució Espanyola, no respecte de l'estatut de
cada ciutadà depenent d'allà on visqui, ja que tenir tots el
mateix estatut aniria contra el dret d'autogovern de les
autonomies, consagrat a la Constitució i als estatuts
d'autonomia. 

Des del Partit Popular hem presentat aquesta PNL per
rebutjar de manera ferma l’oposició davant un possible nou
impost sobre les herències que anul·li la bonificació de les
comunitats autònomes on governa el Partit Popular; que, per
cert, són moltes, i ja sé que els dol; un nou impost proposat per
la vicepresidenta del Govern de Pedro Sánchez per poder
aprovar els pressuposts generals de l'Estat 2024 i dels que ja
han desistit de presentar malgrat l’obligació que tenen de
presentar un projecte de llei de pressuposts generals de l'Estat
imposat per la Constitució a l'article 134.1; un nou impost que
segurament tornarem a veure damunt la taula per poder aprovar
els pressuposts de 2025 o en qualsevol altre moment, sí és que
encara són al Govern.

Els record que l'eliminació de l'impost de successions és
una demanda de la societat de les Illes Balears i que des del PP
sempre hem considerat com injust. Ja sabem que el Govern de
Pedro Sánchez només crea imposts per comprometre la bona
gestió que s'està fent a les comunitats autònomes governades
pel Partit Popular, com és l'impost a grans fortunes que es
varen inventar. 

Li record també, Sr. Apesteguia, que vostè ha parlat que se
n'han beneficiat només els que tenen 10 milions de patrimoni.
No, aquests paguen a partir de 3 milions d'euros. 

Aquesta és la gran diferència entre l'esquerra i la dreta.
Nosaltres apostam perquè els sous estiguin a les butxaques dels
ciutadans i no ens mans del Govern central, que cada vegada
més centralitza la recaptació tributària. El PP no anirà per
aquest camí. El Govern de Marga Prohens defensarà allà on
faci falta l'autonomia tributària. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muy bien, vamos a proceder a la votación. Son tres puntos,
puesto que no se acepta ninguna enmienda. ¿Se pueden votar
conjuntamente?

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sr. President, nosaltres demanam el vot separat del primer
punt.

EL SR. PRESIDENT:

Muy bien. Pues, votamos el primer punto. Votamos.

35 a favor, 19 en contra, 2 abstenciones.

Y votamos los puntos 2 y 3 conjuntamente. Votamos. 

32 a favor, 24 en contra.

IV.2) Proposició no de llei RGE núm. 2469/24,
presentada pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a pla
de xoc per promoure un major ús de la llengua catalana als
centres educatius.

Pasamos a la Proposición no de ley RGE núm. 2469/24, del
Grupo Socialista, sobre el plan de choque para promover el uso
de la lengua catalana en centros educativos. Tiene la palabra la
Sra. Fernández.

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

Gràcies, Sr. President. A la nostra comunitat autònoma
tenim la gran riquesa de comptar amb dues llengües oficials: la
llengua castellana, oficial de l'Estat, i la llengua catalana pròpia
de les Illes. 
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La Constitució Espanyola, en el seu article 3.3, afirma que
la riquesa de les diferents modalitats lingüístiques d'Espanya és
un patrimoni cultural que serà objecte d'especial respecte i
protecció. Així ho creim i ho defensam els socialistes, estimam
la nostra llengua pròpia i som conscients que requereix d'una
protecció especial per tal que no es perdi, perquè és la nostra
cultura i és element identitari i cohesionador de la societat
balear.

I així ho diu la Llei de normalització lingüística de 1986
com també la Llei d'educació de 2022 en diversos apartats a
l'exposició de motius, on diu que ha de ser una normativa que
afavoreixi una educació de qualitat i que es fonamenti, entre
altres aspectes, en el reconeixement de la llengua catalana com
a llengua vehicular del sistema educatiu i com a element
essencial per al manteniment de la cohesió social. 

També coincideixen les dues lleis en afirmar com a
imprescindible l'adquisició de la competència comunicativa en
llengua catalana pròpia de les Illes Balears i en llengua
castellana, de manera que al final del període de l’ensenyament
obligatori tots els alumnes siguin competents per emprar amb
fluïdesa les dues llengües, tant oralment com per escrit. 

La societat balear ha canviat molt des de la Llei de 1986,
però el seu esperit envers la necessitat de protecció i foment de
la nostra llengua continua sent més vigent que mai. Per una
part, la realitat actual fa més necessari que mai continuar
apostant pel foment de la nostra llengua pròpia, que té molta
menor presència en la societat actual que el castellà.

Segons l'enquesta d'usos lingüístics de les Illes Balears, que
és de 2014, la llengua primera de la majoria de la població que
actualment resideix a les Balears és el castellà, un 48,6% de la
població enquestada la va identificar com la seva llengua
primera, seguida del  català, un 37,9%, i altres llengües, 9,9%.
A més, fora de la llar i en el consum cultural, sectors com el
cinema, els videojocs, les xarxes socials o les plataformes
digitals, el castellà també és la llengua majoritària en tots els
àmbits. 

Per tant, la suposada imposició del català és una invenció de
la ultradreta i el bilingüisme cordial de Marga Prohens és una
farsa, d'ençà de la posada en marxa d'aquest govern, amb el
suport del partit VOX al capdavant de la institució autonòmica,
així com els governs de PP i VOX a institucions insulars i
municipals, la nostra llengua pròpia pateix un continu atac i
menyspreu, i s’incompleix la normativa abans esmentada. El
Govern de Marga Prohens va eliminar la Direcció General de
Política Lingüística, així com també a diferents consells
insulars i alguns ajuntaments; va eliminar el requisit del català
a la sanitat i va minvar, així, els drets dels ciutadans i
ciutadanes de les Illes a ser atesos en la nostra llengua pròpia.

També hem vist la retirada a governs municipals de
l'exigència de la capacitació lingüística dels empleats per
atendre adequadament la ciutadania, com passa a Calvià,
Marratxí o Palma. Però un dels atacs més greus és la posada en
marxa del Pla de segregació lingüística a les nostres escoles,
que segregarà els nostres infants segons la llengua que parlin,
que dificultarà l'assoliment per part dels nostres alumnes de la
competència lingüística en les dues llengües oficials, que

fomentarà enfrontament dins les escales i crearà un problema
de cohesió i de convivència. Han creat un problema on no
existia i hi destinaran 20 milions per a un trimestre.

Aquesta mesura va en direcció totalment contrària a les
necessitats de la nostra societat actual, un infant que a ca seva
tengui com a llengua materna el castellà, que ara, amb el seu
pla pilot, li redueixin les hores que escoltarà el català, i, a més,
com confirma l'enquesta dels usos, l’oci i tot el consum cultural
que té també és majoritàriament en castellà, ens pot dir la
Conselleria d'Educació, que tenc aquí el Sr. Vera, com pretén
que continuï fomentant-se i aconseguint que siguin competents
en les dues llengües? Si vostè mateix, Sr. Vera, va dir que el
sistema actual així ho aconseguia, i vostè ara l’alterarà.

Els centres educatius és on els nostres infants i els nostres
joves han de tenir garantida la igualtat d'oportunitats i el seu
dret de conèixer, estimar i ser competents en les dues llengües
cooficials de la comunitat autònoma, tots els representants de
la comunitat educativa, família, col·legi de docents,
associacions de directors, inspecció educativa, sindicats, també
el Consell Escolar de les Illes Balears i les entitats culturals li
han demanat que retiri el Pla, de la mateixa manera que milers
i milers de persones li demanaren a la Diada de la Llengua, a la
Sra. Prohens, que rectifiqui.

Deixi aquestes polítiques d'atac i menyspreu de la llengua
pròpia i compleixin l'Estatut d'Autonomia de les Illes Balears,
que, a l'article 35, exposa que la comunitat autònoma té la
competència exclusiva per a l'ensenyament de la llengua
catalana, i disposa que la normalització lingüística ha de ser un
objectiu dels poders públics.

Per acabar, he de dir que els acords que presentam a la PNL
són uns acords totalment en positiu, de protecció i foment de la
nostra llengua pròpia,...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

... en els centres educatius -sí, acab, Sr. President-, i que han
estat consensuats amb els representants de la comunitat
educativa i entitats culturals.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. A continuación, intervendrán los grupos
que han presentado enmiendas. El Grupo Popular ha
presentado las RGE núm. 6541, 6542, 6543 y 6544/24, Sra.
Curto, tiene la palabra.

(Alguns aplaudiments)

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202406541
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202406542
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202406543
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202406544
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LA SRA. CURTO I ALEMANY:

Diputades, diputats, bon dia. Des del Grup Parlamentari
Popular hem presentat un seguit d'esmenes que totes tenen com
a base que des del nostre grup consideram important que
l'aprenentatge de qualsevol matèria té millors resultats quan es
treballa des de la motivació i els propis interessos dels infants,
allunyant-se del concepte d'imposició. L'aprenentatge d'un
idioma no pot ser imposat de manera efectiva ni duradora i la
imposició pot generar resistència i manca de motivació als
estudiants, el que dificultarà l'aprenentatge d'adquisició de
l'idioma.

És per això que en el punt número 1 proposam un pla de
xoc de mesures educatives per millorar el coneixement de la
llengua catalana. Quan parlam d’activitats educatives són les
que se centren, principalment, en el procés d'ensenyament i
aprenentatge formal, que tenen com a objectiu transmetre
coneixements i habilitats específiques, i creiem que aquesta és
la tasca de la Conselleria d'Educació i Universitats, la creació
d'un pla de mesures que es dugui a terme en contextos formals
i permetin millorar el coneixement de la llengua catalana.

I per aquest mateix argumentari votarem a favor del punt
número 2 de la proposició no de llei, ja que veiem important el
foment de la llengua i la col·laboració estreta entre la
Conselleria d'Educació i Universitats i altres institucions i
entitats públiques i privades per aconseguir un objectiu comú.
Em crida l'atenció que en els acords s’anomeni específicament
el Consell Social de la Llengua Catalana, per part del Grup
Parlamentari Socialista, quan a l'anterior legislatura no només
no es varen acomplir els terminis de convocatòria, sinó que
quasi ni es varen posar en marxa les seves propostes.

En el punt número 3, hem presentat una esmena on
demanam el canvi d'una única paraula, l'acord sol·licita que la
conselleria promogui activitats educatives i de dinamització
lingüística amb la finalitat de promoure que la llengua catalana
sigui emprada normalment, i nosaltres proposam modificar la
paraula “normalment” per la de “lliurament”. Com he
manifestat al principi de la meva intervenció, des del Grup
Parlamentari Popular creiem que la llengua no s'ha d'imposar
i que s'ha de treballar per dotar de recursos a les escoles, els
infants o qualsevol àmbit de les nostres illes, perquè la gent faci
un ús voluntari de la llengua, que els alumnes triïn fer un ús pel
plaer que els suposa o per la seva llibertat individual.

Votarem a favor del punt 4, ja que consideram important
dotar de recursos l'alumnat d'incorporació tardana al sistema
educatiu de les Illes Balears, ja que el llenguatge és crucial per
a la seva integració, èxit acadèmic i benestar general, un bon
suport lingüístic li dóna l'oportunitat de desenvolupar tot el seu
potencial i contribuir de manera significativa a la comunitat
escolar.

En el punt 5, hem presentat una esmena on instam la
Conselleria d'Educació i Universitats a millorar la partida
destinada als programes educatius de normalització lingüística
i actualitzar-los, ja que, encara que el Partit Socialista esmenta
uns determinats programes educatius, consideram que a
qualsevol programa s'ha d'avaluar si acompleix els objectius
proposats inicialment i s'ha d'actualitzar a la realitat canviant de

les nostres aules. Des del Grup Parlamentari Popular
consideram que no es tracta de treballar només aquests
programes educatius en la seva implantació inicial, sinó que és
de vital importància que totes les mesures siguin actualitzades
a una societat canviant.

El punt número 6 el votarem a favor, ja que consideram
molt positiu els programes de formació Intercentres, així com
consideram que la formació ha de ser el pilar per treballar
metodologies innovadores o per cercar les millors opcions per
obtenir unes bones competències lingüístiques.

Pel mateix argumentari del punt 5, hem presentat una
esmena en el punt 7, on proposam instar la Conselleria
d'Educació i Universitats a continuar elaborant i actualitzant els
recursos necessaris, d'acord amb la metodologia i eines actuals
per a l'aprenentatge de la llengua pròpia. Consideram que vivim
a un món canviant on les metodologies també canvien, i les
proposades enguany poden no ser les més adequades per a l'any
vinent, i així successivament.

És per això que proposam l’elaboració dels recursos i la
seva actualització, però obrint la porta a altres propostes actuals
innovadores a favor de l'aprenentatge de la llengua pròpia.

Per acabar, votarem en contra del darrer punt sobre l'estudi
de l'ús de la llengua en el sector educatiu, perquè encara que
posem en valor la professionalitat de qualsevol comitè
d'especialistes que venguin de la nostra Universitat de les Illes
Balears, consideram que l'anàlisi actual de la llengua ja és
motiu suficient per tal de seguir amb tots i cadascun dels
programes de suport a la llengua catalana, així com en el
foment de l'ús per part dels nostres estudiants.

Per acabar, vull manifestar que, per molt que es vulgui
repetir que el Partit Popular està en contra de la nostra llengua,
la defensa del nostre Estatut de les Illes Balears, l'aplicació de
la Llei de normalització lingüística i el respecte cap al Decret
de mínims, fa que aquestes afirmacions només siguin per atacar
i no tinguin un fonament real per dir i afirmar que no només
l'esquerra estima la nostra llengua, sí, la nostra, no la vostra,
creiem que tothom ha de tenir la llibertat per expressar-se en la
llengua en la qual se senti més còmode, creiem en la llibertat de
poder triar, per aquest motiu en el Parlament podem escoltar
intervencions en les dues llengües, igual que les podem escoltar
en el carrer. Però també som molt conscients de la necessitat de
la creació de mesures per potenciar l'ús de la llengua catalana,
mesures que, encara que ho vulguin negar, no ha deixat mai de
fer el Partit Popular. Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Para fijación de posiciones, por parte del
Grupo VOX, Sra. Cañadas, tiene la palabra.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. Bueno, hoy, una vez más, nos
enfrentamos a un intento descarado por parte del PSOE de
imponer su agenda ideológica en nuestras aulas con su
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proposición no de ley. La imposición de una lengua en la
educación es una estrategia que va en contra de los principios
de libertad y democracia, en lugar de promover la inclusión y
la cohesión social, estas políticas sólo sirven para dividir a la
sociedad, creando barreras innecesarias entre los ciudadanos.

En VOX creemos firmemente en la protección de todas las
lenguas de España, pero siempre dentro de un marco de respeto
a la libertad individual y sin imposiciones que solo buscan
servir a intereses partidistas y no al bien común. Y, por
supuesto, creemos firmemente en la defensa del atacado y
perseguido español, idioma común de todos los españoles. 

Desde VOX nos oponemos no solo porque son una afrenta
a la libertad de elección educativa, sino también una
inaceptable distracción de los verdaderos problemas que
enfrentan nuestros ciudadanos. En un momento en que más del
60% del sueldo bruto de nuestros ciudadanos de Baleares se
destina al pago del alquiler, según datos recientes, es
absolutamente irresponsable y desconectado de la realidad
gastar recursos públicos en la imposición de políticas
lingüísticas fracasadas. 

Los datos de informes PISA y PIRLS son demoledores y si
el catalán tiene menos uso es por su fracasada inmersión y
dictadura lingüística del catalán, y esta es la realidad que les
duele. 

El dinero de los contribuyentes debe utilizarse para resolver
cuestiones críticas que reviertan directamente en la mejora de
la calidad de vida de los ciudadanos, no en financiar campañas
que persiguen destruir nuestra cohesión social o que incluso
suponen un perjuicio para la calidad educativa de nuestros
alumnos y coartan los derechos de miles de familias.

La imposición de la lengua en la educación, sobre todo
cuando se lleva a cabo tratando de marginar el español, lengua
oficial del Estado y de todos los ciudadanos de Baleares,
resulta tremendamente perjudicial, especialmente si tenemos en
cuenta que, según el Instituto Cervantes, el español es la
segunda lengua materna del mundo y la cuarta en el cómputo
mundial de hablantes, es el tercer idioma más usado en Internet,
el segundo en grandes plataformas digitales y la cuarta lengua
más estudiada. 

El PSOE y sus políticas “sanchistas” continúan
demostrando un desdén por lo que realmente importa: la
calidad educativa y la libertad de elección.

¿Por qué en lugar de concentrarse en mejorar los estándares
educativos y garantizar que todos los estudiantes de Baleares
tengan acceso a una educación de calidad, prefieren imponer
restricciones lingüísticas?

Esta PNL, lejos de ser un esfuerzo por preservar una
lengua, resulta un intento de socavar la cohesión social y restar
importancia a la urgente necesidad de atención en la calidad
educativa y el rendimiento estudiantil.

En VOX no apoyamos ni apoyaremos medidas que sirvan
para segmentar y dividir a nuestra sociedad, especialmente
cuando estas medidas se implementan en el ámbito educativo,

que debería ser un espacio de aprendizaje y desarrollo libre de
imposición ideológica. 

En lugar de estos intentos de imposición lingüística, nuestro
acuerdo de gobierno se ha comprometido a promover una
educación que respete todas las lenguas cooficiales, sin
imponer ninguna sobre la otra, garantizando que todos los
estudiantes puedan prosperar gracias a un denominador común
que nos une a todos y que es nuestra lengua española.

Además, hemos propuesto mejoras en la calidad de la
educación y en la transparencia administrativa, eliminando la
burocracia que lastra el progreso educativo y disminuyendo las
ratios, demanda de años de la comunidad educativa. 

Continuaremos defendiendo el derecho de los padres a
elegir la educación que desean para sus hijos, sin que el Estado
les imponga una lengua u otra. 

Es imperativo que hoy se rechace esta proposición y nos
enfoquemos en políticas que verdaderamente aborden los
desafíos reales que enfrentamos, como la crisis de vivienda, la
mejora de la infraestructura educativa y la elevación de los
estándares académicos. No vamos a permitir que la educación
de nuestros hijos sea campo de batalla política ni que se
convierta en herramienta de división social. 

Dejen de usar a las familias que disfrutan de una fiesta
como el Correllengua, dejen de usar a los menores, dejen de
usar la lengua como arma de confrontación y si realmente,
señores del PSOE, tanto les preocupa la educación han tenido
ocho años para demostrar lo que han demostrado, que es lo
contrario. 

Gracias.

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por el Grupo MÉS per Mallorca, Sr.
Apesteguia, té la paraula.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Moltes gràcies, Sr. President. Sra. Cañadas,...

(Rialles de l’intervinent i algunes rialles)

... miri, jo li he de donar la raó per una vegada a la vida, i li
propòs un pacte: si vostè du aquí una proposta de destinar els
inútils 750.000 euros que varen pactar amb el PP per a la seva
oficina de persecució lingüística i els 20 milions d'euros per a
un trimestre de segregació lingüística i destinar-los al problema
de l'habitatge, nosaltres els ho votarem a favor,...

(Alguns aplaudiments)

... mentrestant, deixi de venir aquí a fer demagògia de la més
barata i de la més insubstancial, perquè vostès, el seu grup
polític, en aquest parlament, no han proposat ni una sola
proposta per solucionar els problemes de l'habitatge a les Illes
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Balears, ni un. Vostès només s'han preocupat de perseguir la
llengua catalana on han pogut i fins on els han deixat els seus
companys del Partit Popular. 

Mirin, senyors del PSOE, evidentment donarem suport a
tots i cadascun dels punts d'aquesta proposició. És important en
una comunitat autònoma, amb un creixement poblacional tan
gran com el que tenim a les Illes Balears, que l'escola tengui
tots els recursos necessaris per aconseguir garantir que tota la
població acabi l'educació secundària obligatòria amb una
competència igual en les dues llengües oficials, que és a més el
que marca la legislació vigent.

I permeti’m una reflexió que vostè ha apuntat i que jo
consider que és important, l'educació és bàsica a l’hora de
garantir aquest dret, però no pot ser exclusiva, no podem
abocar tota aquesta responsabilitat damunt l'escola de les Illes
Balears, perquè el món ha canviat molt i necessitam moltes més
eines i necessitam reinventar la política lingüística per seguir
garantint que la llengua catalana és una llengua viva i que el
seu ús social es manté plenament en el carrer de tots i cadascun
dels nostres pobles i dels nostres barris.

I, per tant, crec que necessitam fer totes aquestes mesures
per les quals vostè aposta, però moltes més, entenc que és una
proposició que se centra en l'àmbit educatiu, però és important
fer aquesta reflexió, que la feina en favor de la plena
normalització i del ple coneixement per part de tota la població
de les dues llengües oficials s'ha de fer més enllà de l'escola.

I en aquest sentit, jo vaig fer una reflexió la setmana
passada, en una pregunta que vaig formular a la presidenta del
Govern, sobre quins eren els motius de les polítiques
lingüístiques que estaven tirant endavant des del Partit Popular,
i la Sra. Curto..., vostè no em podrà respondre perquè ha fet
formulat esmenes i, per tant, ha intervengut abans que jo,
però... jo els deia que una cosa són els motius, els motius són
coneguts, és a dir, els motius són que varen decidir pactar amb
VOX i els varen imposar aquesta agenda, i fins aquí tot és
públic i notori, però això no és una raó. Una raó és un element
racional basat en criteris empírics, objectivament
comprovables. 

I, és clar, jo quan els deman: vostès quina raó tenen per
imposar el programa de segregació lingüística a les escoles?...
I en aquest sentit jo li posava unes dades a la presidenta que no
em va contestar. Li vaig fer referència a l'estudi “Assoliment de
la competència educativa en l'expressió oral en avaluació del
diagnòstic a sisè de primària del curs 2017-2018", que és l'únic
que tenim, fet per l’IAQSE. I en aquest sentit, vostè recordarà
que jo vaig fer referència a unes dades que són vertaderament
preocupants: els alumnes d'entre 11 i 12 anys, la seva
competència lingüística oral és satisfactòria en castellà en el
74,6%, que és baix, però és equivalent a les comunitats
autònomes monolingües, i és satisfactori en català en el 54,7%,
20 punts per davall. I vostès, davant aquesta realitat que els
alumnes quan acaben l'educació primària són 20 punts per
davall en competència lingüística oral, proposen reduir hores
de català. 

Vostè entén que quan li demanam quina raó tenen per fer
aquests programes no puguem esperar cap resposta?, perquè

vostès tenen un motiu, però no tenen cap raó.  I això és una
cosa que ens preocupa, perquè vostès han de garantir un dret,
i el dret que han de garantir és el dret dels infants i dels joves
de conèixer, de ser plenament competents en les dues llengües
oficials quan acaben l'educació obligatòria, i allò que tenim és
un decalatge en detriment del català, per molt que VOX intenti
repetir un mantra i un discurs que no és cert i que no es basa en
cap dada. És que no ens poden donar cap dada que avali el seu
discurs i les seves propostes. És que jo els en faig una: jo els
dic les dades que són vertaderament comprovables, i, per tant,
jo crec que hem de garantir molt més drets. 

Per tant, votarem a favor d'aquesta proposició no de llei de
forma convençuda. I, a més, vull felicitar-la, Sra. Fernández,
perquè sé que vostè la presenta de forma honesta, perquè hi
creu, però també li vull dir una cosa: hem de ser valents quan
defensam la llengua catalana a l’oposició, però també quan som
al Govern.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por parte del Grupo Mixto, Sra. Gomila,
té la paraula. 

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, president, totes o gairebé totes les persones que
tenen la llengua catalana com a pròpia en aquestes illes són,
com a mínim, bilingües, el que representa una riquesa
lingüística i cultural per als que vivim a les Illes. 

La diversitat social, cultural i lingüística de la nostra
societat es reflecteix a l'escola, i aquesta ha de ser un espai
privilegiat per crear vincles i afavorir el coneixement i l'estima
per la nostra llengua per part de tot l'alumnat i de les seves
famílies. I les institucions de les Illes Balears n’han de garantir
l'ús normal i prendre les mesures necessàries per assegurar-ne
el coneixement i crear les condicions que permetin arribar a la
igualtat plena de les dues llengües. 

I no podem permetre que els conflicte lingüístic que
pretenen crear alguns grups polítics es traslladi a l'escola. Per
raons pedagògiques i socials no s'han de trencar els consensos
educatius, els consensos institucionals que a l'any 1986 es varen
assolir amb l'aprovació de la Llei de normalització lingüística.
La normalització lingüística a les Illes és encara ara un procés
incomplert. Però no podem obviar els avanços que s'han
produït gràcies a les polítiques de promoció activa del foment
de la recuperació de l’ús a tots els nivells de la llengua catalana
pròpia de les Illes Balears. 

Per seguir avançant cap a aquesta normalització de la
llengua pròpia, del català és imprescindible que a les Illes hi
hagi una escola en català, reforçada i sense retallades. L'escola
és un àmbit privilegiat per afavorir l'ús del català i també per
fer d'altaveu de la nostra llengua dintre de l'escola i, sobretot en
altres àmbits socials, com els espais d'oci i esportius, on cada
vegada hi ha menys presència de la llengua catalana.
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Davant obsessions partidistes contra la llengua catalana, que
no fan res més que convertir una altra vegada els centres
educatius en un camp de batalla, ja existeix una normativa prou
clara i que garanteix el respecte i la llibertat d'ús de les dues
llengües oficials: l'Estatut, la Llei de normalització lingüística,
la Llei d'educació i el Decret de mínims. I el Govern i la
Conselleria d'Educació tenen obligació de complir-les. I, per
tant, el PP té la obligació de fomentar i protegir la llengua
catalana, fer complir el Decret de mínims a tots els centres
públics i concertats, garantir que els alumnes nouvinguts no es
concentrin a pocs centres i aprenguin la nostra llengua,
respectar l'autonomia de centres i posar a l'abast dels centres
educatius les eines necessàries per dur-ho a terme. 

Val la pena recordar al Govern i a la Conselleria
d'Educació, que, segons l'Estatut, se entitat consultiva en
matèria de llengua és la Universitat de les Illes Balears i, per
tant, no haurien de prendre mesures sense el seu vistiplau, com
estan fent ara. Convé que ho tenguin en compte. El Govern i la
Conselleria d'Educació s'han de preocupar per resoldre dèficits
concrets, ràtios, manca de professors de suport, millores a les
infraestructures dels centres, en lloc de generar tensió
lingüística creant conflictes artificials i obrint la porta a la
fractura social i cultural i a la divisió de la societat amb dues
comunitats lingüístiques diferenciades, com pretenen els
experiments antipedagògics del Pla de segregació lingüística
del nostre alumnat per fer retrocedir l'ús normal de la llengua
catalana sempre en benefici de l'extensió de l’ús del castellà. 

Tots els informes propis i externs sobre qualitat educativa
posen de manifest que l’ensenyament en llengua catalana no
comporta cap perjudici per assolir uns bons resultats en llengua
castellana. Al revés, la llengua que ho té més difícil és la
catalana, donat el context d'extensió d’ús social del castellà
entre els infants i els adolescents. I en el mateix punt de vista,
també és positiu quan milloren els resultats en llengua catalana,
també milloren els resultats que s'obtenen en llengua castellana
i, per tant, es compleix l'objectiu que tots alumnat, a finals de
l'educació obligatòria, tengui un domini adequat tant del
castellà com del català.

En temes quantitatius i qualitatius, si una llengua està
minoritzada les Illes és el català, no es castellà. I en aquest
context de predomini creixent de l’ús social del català, l'única
manera de garantir la igualtat real entre tots els alumnes de les
Illes és que els fillets i filletes que no tenen la llengua catalana
com a pròpia l’aprenguin l'escola. Com va dir la Sra. Cañadas,
hi ha milions de persones que parlen en castellà i, per tant,
aquesta llengua no està en perill, no així la llengua pròpia de les
Illes, el català, que sí que hi està.

La proposta que avui presenta el PSOE va en el sentit de
garantir aquest aprenentatge, aquesta protecció de la llengua
catalana en els centres educatius, potenciant diferents
programes i projectes en català entre tot l'alumnat dels nostres
centres, per tal de fer que la llengua catalana pugui ser apresa
per tothom i pugui ser estimada per tots els que vivim en
aquestes illes, pel que MÉS per Menorca hi farà un vot
favorable. 

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Sra. Fernández, tiene la palabra. 

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

Gràcies, president, i gràcies als grups que donaran suport a
aquesta proposta o a alguns punts de la proposta. 

Sr. Apesteguia, compartesc amb vostè dues reflexions. La
primera que, efectivament, és una proposta dedicada a
educació, però, sens dubte, s'ha de fer molta feina perquè es
pugui ampliar sobretot el seu ús fora de l'escola, però almanco
que ens quedi aquest reducte on puguin conèixer i estimar i
escoltar la nostra llengua en aquests moments; reflexió que hem
de seguir fent i treballant. De la mateixa manera que
compartesc la reflexió que ha fet quant a defensar la nostra
llengua des de l'oposició i quan governam, com hem fet plegats
aquest aquests anys i com tornarem fer en acabar aquesta
legislatura.

(Alguns aplaudiments)

Quant a VOX, Sr. Apesteguia, compartesc amb vostè una
altra cosa, m'havia apuntat el mateix pacte, Sra. Cañadas, crec
que estam tots d'acord. Per tant, guanyarà la votació destinin els
20.000.000 d'euros i els 750.000 a l’oficina d’inquisició
lingüística - com li deim nosaltres- a habitatge i amb els vots
que acabam de dir que li donarem s'aprovarà aquesta mesura,
estam esperant aquesta proposta. I una cosa més vostès, senyors
diputats i diputades de VOX, que sempre ens parlen de la
Constitució, Sra. Cañadas, li ho diré en castellà, perquè tal
vegada amb la traducció es perd, a la Constitució “artículo 3,
el castellano -no el español-, el castellana es la lengua oficial
del Estado”. I el segon punt diu: “las demás lenguas españolas
serán también oficiales”. I las demás lenguas españolas, es,
per exemple, la nostra llengua catalana, pròpia d'aquí. 

(Alguns aplaudiments)

I després, Sra. Curto, vostè ha acabat dient que el PP no ha
deixat mai de dur endavant aquestes mesures, on era vostè el
temps de 2011 a 2015?, era Partit Popular, era només,
únicament el Partit Popular, sense la pressió de VOX que va
aplicar aquestes mesures que vostès ara estan tornant a aplicar. 

Vostès han presentat tres esmenes, aquest acord, que consta
de vuit punts, el primer, el segon i el tercer estan talment com
està signat a l'acord marc amb els sindicats, que el conseller
d'Educació va dir que duria endavant. 

El primer parla de posar en marxa un pla de xoc de mesures
socioeducatives per promoure un major ús de la llengua
catalana en els centres educatius, i talment ho hem dut aquí. Per
aquest motiu no acceptam la seva esmena, perquè, a més, vostè
parla que als centres educatius amb aquesta esmena fomentem
el coneixement, però no només el coneixement, el que és
importantíssim -i això ens ho ha dit l'informe d'usos lingüístics
em els adolescents- és que s'ha constatat que el coneixen, el
problema és que l'han d'emprar, l’hem d’usar. I, per tant, és per
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això que nosaltres feim aquesta proposta més àmplia,
coneixement i ús, no només coneixement. 

El segon punt parla, ja ens han dit que hi votaran a favor, ...
i, efectivament, clar que parlam del Consell Social de la
Llengua Catalana, i tot és millorable, però que vostè em digui
que no sap com jo parl del Consell Social de la llengua
catalana, quan vostès, Sra. Curto, ara, en aquests moments fa
dos mesos l'han convocat botant-se tots els terminis, botant-se
els procediments, amb un BOIB que ha hagut de tornar enrere,
perquè han nomenat representants que no podien ser canviats,
... no passa res, tothom s'equivoca, però donem el pes que toca
al Consell Social de la Llengua Catalana.

El tercer acord parla de crear un servei específic de
normalització lingüística a l'àmbit educatiu específic. Els que
han creat vostès no és específic, i a l’acord posa específic.
Vostè diu que en aquesta esmena que ha fet només canvia una
paraula, però és que aquesta paraula ho canvia tot. 

Efectivament, nosaltres volem promoure que la llengua
catalana sigui emprada normalment tant a les activitats
extraescolars com a les escolars, i vostès volen posar que sigui
emprada lliurement. Tornen a emprar la paraula “llibertat” amb
total perversió. Quina llibertat tendrà un infant d'emprar-la si
no l'ha après, Sra. Curto?, quina llibertat coartam als infants
que no aprendran les dues llengües perquè vostès estan aplicant
aquestes polítiques?

Després, a les dues darreres esmenes que fan referència a
potenciar els programes, els  recursos que ja estan en marxa, jo
li he proposat una transacció perquè, com he dit, aquesta PNL
està feta conjuntament amb sindicats, amb famílies, amb les
associacions de directors i directores, i han valorat molt
positivament aquest programa i no volen que s'elimini. La meva 
transacció ha estat -i la hi he passat-, podem afegir que s'han
d'avaluar, s'han de millorar i també obrir que es facin a altres
programes o a altres recursos que no són aquests. Vostè m'ha
dit que no accepta aquesta transacció. Per tant, nosaltres
respectam el que m'han traslladat els representants de la
comunitat educativa, no acceptarem cap de les seves esmenes. 

I, per acabar, treballem plegats, fomentem mesures per
preservar el tresor tan preuat com és la nostra llengua, pròpia
del territori, element identitari i vertebrador de la societat
balear, i no ens aturarem de repetir: sí a la llengua, sí a la
memòria, sí al territori.

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por tanto, no se acepta ninguna enmienda,
así que vamos a proceder a votar la proposición en su
redacción...

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Presidente.

EL SR. PRESIDENT:

¿Sí, Sra. Durán?

LA SRA. DURÁN I CLADERA.

Presidente, desde el Grupo Parlamentario Popular
solicitamos votación separada. Queríamos votar los puntos 1,
5 y 7 conjuntamente, los puntos 2, 4 y 6 conjuntamente, y los
puntos 3 y 8 finalmente también conjuntamente.

EL SR. PRESIDENT:

¿Va bien al resto de grupos?, ¿sí?, muy bien. Pues vamos a
votar los puntos 1, 5 y 7. Votamos.

24 a favor, 7 en contra, 26 abstenciones.

Votamos los puntos 2, 4 y 6. Votamos.

49 a favor, 7 en contra.

Y finalmente votamos los puntos 3 y 8. Votamos.

24 a favor, 33 en contra. 

V. Compareixença de la consellera d’Habitatge,
Territori i Mobilitat, per tal de donar compliment del punt
tercer de la Moció RGE núm. 5887/23, relativa a política
del Govern en matèria d’habitatge (escrit RGE núm.
6002/24, del Grup Parlamentari Mixt).

Pasamos al quinto punto del orden del día que consiste en
la comparecencia de la consellera de Habitatge, Territori i
Mobilidad, para dar cumplimiento al punto tercero de la
Resolución derivada de la Moción RGE núm. 5887/23, sobre
política del Govern en materia de habitatge. Tiene la palabra,
por parte del Grupo Mixto, el Sr. Castells.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sr. President. La Sra. Consellera ja tenia
ganes d'intervenir i, com que ja va fer la compareixença a la
premsa ahir, ja els hi va explicar, clar, és l'avantatge que tenen
aquestes compareixences, serveixen per a això. El que vostè ha
fet, Sra. Consellera, és el que preteníem, que anés a la premsa
i els expliqués aquest pla.

(Alguns aplaudiments)

Si no haguéssim demanat aquesta compareixença, que és
una estirada d'orelles, és una compareixença que demanem
perquè s'ha incomplert una moció, segurament vostè encara
estaria pensant a veure què feia amb aquest programa. Llavors,
nosaltres feim l'estirada d'orelles, aquí es va aprovar una moció,
es va aprovar el mes d'octubre, es va aprovar per una
amplíssima majoria, i el Govern no ha complert. Aquest és el
motiu pel qual avui es produeix aquesta moció, perquè el
Govern no ha complert els plans que es va comprometre a tirar
endavant en aquest parlament. 

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202305887
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202406002
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202406002
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Com vostè recordarà aquesta moció, quan la vàrem
presentar, la vàrem presentar amb voluntat de consens i vàrem
afegir-hi mesures que no eren les preferides de MÉS per
Menorca, sinó aquelles que crèiem que podia haver-hi un
terreny de joc compartit pels partits del Govern i els partits de
l'oposició. Escolti, vostès no faran les nostres polítiques, ja ho
entenem, però almanco facin les seves. Llavors, aquesta era una
de les mesures que els proposàvem, el programa de Lloguer
Segur.

Vostè sempre ha insistit que un dels greus problemes de la
manca d'habitatge és que els propietaris no s'atreveixen a
llogar. Jo sóc escèptic sobre aquesta explicació, però bé, el don
el benefici del dubte. Vostès consideren que els propietaris no
s'atreveixen a llogar, doncs, facem un programa de Lloguer
Segur.

Sóc escèptic, entre altres coses, perquè això ja es va fer a
les Illes Balears. L'IBAVI,  fa un bon ramat d'anys, va tirar
endavant un programa d'aquests i no va acabar de funcionar.
Supòs que hauran après per què no va funcionar aquell
programa i si el tiren endavant, com diu la premsa, que ens hem
assabentat per la premsa que volen tirar endavant, doncs supòs
que aprendran per què allò no es va produir. 

En qualsevol cas, escolti, no fa mal. Nosaltres, és a dir, crec
que això pot ajudar que s'incorporin uns quants habitatges al
mercat?, sí. Crec que hi ha molts propietaris que no lloguen
perquè tenen por que els llogaters els facin malbé, que no
cobrin, tal? Home, no sé si deuen ser tants, perquè m'imagino
que si una família té un actiu, que és un habitatge que està buit,
home, m’imagín, en principi, o tenen molts doblers i no els ve
d'aquí o si no, el normal seria que vulguin treure-li un
rendiment. Per tant, ja veurem si aquesta mesura del programa
de Lloguer Segur donarà el resultat esperat. 

En qualsevol cas, nosaltres, com que creim que mal no en
pot fer, ho vàrem posat damunt la taula, vostès ens varen agafar
el guant i varen votar-hi a favor, fantàstic, i ara el que demanem
és aquest compliment d'aquesta moció. 

Llavors, el que sabem és que a hores d’ara el diari Última
Hora explica moltes coses que vostè els va explicar ahir, però
ara per ara, ni cinc de calaix. Aquest programa no el tenim en
marxa. I a mi m'estranya perquè aquest és un..., com li deia, no
només és que a aquesta comunitat autònoma ja hi ha hagut un
programa similar a aquest fa uns anys sinó que, a més a més, hi
ha moltes comunitats autònomes que tenen programes similars
en marxa. Jo n’hi citaré uns quants. 

El primer que vàrem estar mirant, el programa que té la
Generalitat de Catalunya, que es diu Aval Lloguer, que és del
més bàsic que hem trobat. És un programa que és estil
assegurança, és a dir, és una assegurança que tots aquells que
s'adhereixen a aquest programa, la Generalitat, a través de la
seva agència d'habitatge, fa una assegurança que garanteix als
propietaris doncs que en cas que tinguin un problema amb el
desnonament cobraran durant uns mesos el lloguer, entre tres
i sis mesos, i, per tant, els dóna aquesta assegurança mínima,
aquesta cobertura mínima. Hi ha unes condicions per adherir-se
al programa, que la renda pactada no superi determinats
llindars, etc. Aquest seria el programa més bàsic.

Un programa similar més complet el fa el País Basc, que és
un programa que es diu ASAP. Aquí l'assegurança garanteix
més coses, no només el cobrament del lloguer en cas que hi
hagi un procés de desnonament, sinó unes pòlisses que
garanteixen el cobrament de la renda, els possibles desperfectes
i l'assistència jurídica en cas que s'hagi d'anar a un
desnonament. Per tant, és un programa similar, més complet,
però que està dintre d'aquesta família del que serien programes
d'assegurança, programes que, d'alguna manera, l'agència
pública d'habitatge del govern autonòmic fa una assegurança.
Un detall important d’aquest programa, ASAP, és que el
Govern basc fixa els preus màxims dels lloguers; és a dir, per
poder gaudir d'aquestes assegurances hi ha uns preus màxims
de lloguer. 

La segona categoria d'aquests programes són els programes
que jo deia que són més ambiciosos o més sofisticats.
L’exemple també el tenim al País Basc, amb un programa que
es diu Bizigune. En aquest cas, la implicació de l'agència
pública d'habitatge és molt més alta, perquè hi ha una
intermediació real. En aquest cas, el propietari cedeix
l'immoble a la Societat Pública del govern autonòmic, el cedeix
mitjançant un contracte d’usdefruit durant sis anys, per tant, el
Govern passa a ser l'explotador d’aquell habitatge.
Evidentment, li garanteix al propietari el cobrament mensual
d'una quantitat per aquest canvi d'aquell usdefruit, però ja no
podem parlar de lloguer perquè, clar, el propietari no rep cap
lloguer, rep una compensació a canvi d’aquest usdefruit i, a
més a més, el Govern contracta una assegurança de llar
multirisc, es garanteix evidentment la devolució de l’habitatge
en acabar el període i el propietari es desentén de la gestió del
pis, la fa en aquest cas l’Alokabide, que és aquesta agència
pública del Govern basc.

Per tant, tendríem aquests dos models, l’Aval Lloguer, més
simple, o aquest altre model, Bizigune, on hi ha una
intermediació real, perquè el Govern assumeix la tasca de posar
aquest habitatge en el mercat.

A Navarra hi ha una borsa de lloguer que es diu Nasuvinsa,
que és similar a aquest que he dit de Bizigune, és a dir, de
l’anterior, és a dir, aquest més, més ambiciós en el qual també
es garanteix el cobrament puntual del lloguer, hi ha la
devolució de l’habitatge en bon estat i hi ha una assegurança de
la llar. I, a més a més, aquí hi ha uns elements addicionals molt
importants que tal vegada podríem afegir-los al programa que
es tiri endavant, que és tot el tema de l'adequació de l’habitatge.
a dir que hi ha una implicació del Govern per finançar
l'adequació a l'habitatge, en aquest cas, amb un préstec al 0%
d'interès, és a dir, l'Agència del Govern de Navarra fa aquest
finançament i després s’ho va cobrant dels primers lloguers que
es reben amb l'explotació d'aquest habitatge. 

I després, a banda d'aquests altres exemples de Catalunya,
País Basc, Navarra, el País Valencià també té un ventall de tres
línies d'ajuts que una mica desenvolupen aquestes dues, dues
famílies que he dit, família més tipus assegurança i la família
més tipus intermediació, tipus, diguem-ne, d’agència pública
que realment es fa càrrec de llogar els habitatges. Al País
Valencià, d'una banda, ja la xarxa Lloga’m, que és com
intermedi entre aquest més tipus d'assegurances i més tipus
intermediació, aquí en aquest cas els propietaris voluntàriament
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posen el seu habitatge en lloguer amb aquesta xarxa, i tenen
una sèrie d'avantatges, bàsicament les pòlisses d'assegurança
que ja hem vist en els altres casos, que garanteixen el preu, el
cobrament de la renda, la defensa jurídica, la reparació dels
desperfectes, i, a més a més, també en aquest cas aquesta xarxa
finança la contractació d'una assegurança multirisc. 

Aquí també s'ha de dir que a canvi d'això, la renda de
lloguer no pot superar un determinat topall, i aquest és un dels
temes que a mi m'agradaria saber, si vostès estan disposats
també a fixar un determinat topall i, en aquest cas, també els
beneficiaris ... que aquesta és una altra dimensió, els
beneficiaris, clar, aquí estem parlant sempre dels que posen el
seu pis a disposició, en aquest cas, en alguns d'aquests
programes, com que hi ha una aportació de dobler públic,
també hi ha unes limitacions quant al perfil del beneficiari, i,
per tant, en alguns casos s'estableixen uns requisits de renda en
termes d’ics vegades l'IPREM per poder beneficiar-se d'aquests
d'aquests programes, no?

Com deia, al País Valencià hi ha un ampli ventall, hi ha un
altre programa, que és el programa Lloguer Solidari, que en
aquest cas sí que és totalment intermediació. És a dir, l'entitat
valenciana d’Habitatge assumeix l’usdefruit, abona el preu
d’aquest usdefruit i s'encarrega des de la rehabilitació fins a la
gestió de l'habitatge, evidentment, és un programa més
ambiciós, que jo, pel que he pogut llegir a la premsa, em
sembla que vostès també van en aquesta línia, la qual cosa,
doncs, serà molt interessant que ens expliqui aquí en seu
parlamentària. 

Hi ha després un altre programa, encara la Borsa Evita que
ve a ser similar a aquest que li acabo d'explicar, el programa
Lloguer Solidari, però no cobreix el tema de la rehabilitació. 

Per tant, aquí veiem que, d'alguna manera, ens movem entre
aquests dos models des del més bàsic al més ambiciós. A mi
m'agradaria que vostè ens expliqués una mica quina en porten
de cap, no?,  cap on vol anar, amb quins recursos disposen per
fer-ho, perquè clar aquí d'una banda hi ha una sèrie de recursos
humans molt importants per fer això, perquè agències que es
dediquen a gestionar propietats immobiliàries n’hi ha moltes
privades i, evidentment, hi dediquen un personal. L'IBAVI si
es que ho fa l'IBAVI, haurà de dedicar-hi personal, i també
quina dotació pressupostària, perquè, evidentment, aquí si s’hi
ha d'afegir això no serà a cost 0 com l'habitatge a preu limitat.

M'agradaria que a la seva primera intervenció ens pogués
donar resposta a aquests dubtes. 

Gràcies, Sr. President. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sra. Vidal, té la paraula. 

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

Gracias, presidente. Gràcies, Sr. Castells, per la seva ... bé,
per fer-me comparèixer i per poder-li explicar... com que ja és
una mica tard, posarem una mica humor, no m'estiri les orelles,
en deu mesos portem dues lleis aprovades, dues lleis a punt
d’entrar a tramitació parlamentària, un decret de simplificació,
amb una part important de mesures urbanístiques, una llei amb
consulta prèvia, dues lleis amb consulta prèvia, a punt d'entrar
a consulta prèvia, un programa de Construir per llogar, ...

(Alguns aplaudiments)

... un impuls a les ajudes Next Generation, les ajudes del Bo
Jove estan a tope, al programa de garantia hipotecària 269,
nosaltres versus 19 vostès, una millora del 50% dels usuaris del
transport públic, millora en 25 línies, recuperació d’11 línies,
millora en caps de setmana i festius ... em sembla que en deu
mesos no he pogut fer més, així que no m'estiri les orelles.

Continuant amb el toc d’humor que deia, ens ha repassat els
programes de lloguer segur de Navarra, del País Basc i el de
Balears?, ah!, no, que no n'hem fet cap.

Avui, per tant, els explicarem què és el que hem fet
nosaltres. En aquest programa donam compliment a un
compromís electoral del Partit Popular, de la de la presidenta
Prohens, un compromís d'aquest govern en el qual venim fent
feina des de principi de la legislatura. És cert que ve d'una
moció que es va aprovar, però, com vostè recordarà
perfectament, aquesta moció venia a recollir els punts que
aquesta consellera va tenir ocasió d'anunciar a la
compareixença i que, per tant, va ser un primer gran acord de
legislatura entre els partits d'aquesta cambra en matèria
d'habitatge, que jo convido a tothom a recuperar. Arran
d'aquesta compareixença es varen aprovar punts d'una moció
que anam complint, i jo agraeixo que vagi complint el
compliment perquè sap que la gestió sinó ens pot menjar.

L'esperit del programa es basa en la intermediació del
Govern i els propietaris d'habitatges buits i les persones que
cerquen un habitatge per llogar. Els propietaris que s'hi
adhereixin de manera voluntària posaran a llogar el seu
habitatge a preus assequibles amb l’atractiu que tenen totes les
garanties de cobrament que l'habitatge es rehabilitarà per al
lloguer i  recuperar-ho en bon estat, perquè el llogater qui és el
responsable és el Govern de les Illes Balears. L'objectiu és
aconseguir treure al mercat habitatges que actualment es troben
buits i sense ús habitualment a causa del temor dels propietaris
davant els abusos i la inseguretat generats en els darrers anys.
Ens referim a situacions d'impagaments de lloguers, a casos
d'“okupes” o de la nova figura dels anomenats “inquiokupes”,
que comencen a pagar el lloguer i que després deixen de pagar
i no poden ser desallotjats per acollir-se a les situacions de
vulnerabilitat que estableix la llei estatal. 

Pretenem augmentar l'oferta d'habitatge a preus assequibles
amb pisos ja existents i -insisteixo- buits perquè hi ha milers
d'habitatges que es troben buits, sembla que són entre 80.000
i 100.000 segons els càlculs de l'INE i altres estudis. Nosaltres
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volem, doncs, eliminar la incertesa dels propietaris davant la
possibilitat del no cobrament de les mensualitats de lloguer. 

Aquest programa es treballa de manera conjunta entre la
conselleria i l'IBAVI, al proper consell d'administració de
l'IBAVI està previst que aquest programa ja s'aprovi i consistirà
bàsicament que l'administració autonòmica o l’IBAVI, en el seu
nom, actua captant aquests habitatges buits als seus propietaris,
garantint totalment el cobrament de les quotes, de les quotes de
lloguer a uns preus de mercat i garantint la devolució dels
immobles al mateix estat. A la vegada, la inversió que fa el
Govern permet oferir aquests habitatges a preus accessibles. 

Es preveu que el pla tindrà inicialment una vigència de dos
anys des de la seva posada en marxa, els requisits dels
habitatges que puguin participar en aquest programa és que
només es poden acollir a habitatges que portin certament buits
sis mesos com a mínim, el que volem és que aflorin els que
estan buits, els habitatges han de tenir una antiguitat mínima de
tres anys, és a dir, no poden ser habitatges nous, han de tenir un
bon estat de neteja, és a dir, estar en condicions de poder ser
emprats de manera immediata i -molt important- els propietaris
no poden tenir la condició de grans tenidors.

Es preveu que l'administració aboni als propietaris un preu
de lloguer que s'acordi a través de l'agent immobiliari o dels
administradors de finques, que són els que en faran la gestió,
com molt bé diu, Sr. Castells, la gestió d'un programa tan
ambiciós com aquest requeriria d'un personal de què la
comunitat autònoma no disposa i, per tant, el que fem és fer un
conveni amb API i administradors de finques. Aquesta
administració llogarà aquests habitatges a un preu accessible,
i l'objectiu és que aquests habitatges siguin accessibles als
demandants de lloguer jove i de famílies, principalment de
classe mitjana, que a l'actualitat no poden assumir el cost del
lloguer de mercat. 

El preu màxim que abonarà el Govern al propietari
dependrà de la realitat de cada illa i municipi, i també hi ha
requisits per poder ser beneficiari d'aquests pisos. Establirem
uns límits d'ingressos de la renda de les persones llogaters, com
ja es fan els programes de garantia hipotecària, IBAVI i
d'altres, i també s'establiran altres requisits, per exemple, els
habitatges han de ser l'habitatge habitual i permanent del nou
inquilí durant la vigència del contracte, perquè no es podrà
destinar aquest habitatge a un altre ús, com lloguer turístic o
qualsevol altre ús, per suposat; s'hauran empadronar a
l'habitatge llogat i s'exigirà la mateixa o quasi idèntica
documentació que en el cas d'un lloguer particular, és a dir,
contracte de treball, referències i IRPF d’anys anteriors, etc.

S'establirà contractualment l'obligació que, en finalitzar el
lloguer, es retorni al propietari l'habitatge en les mateixes
condicions en què es va rebre el pis.

El Pla Lloguer Segur acompleix un compromís electoral i
també s'emmarca en el que preveu la Llei 5/2018, d’habitatge
de Balears, que sí que es va aprovar la passada legislatura.

S’han d’impulsar, per tant, per les administracions
públiques polítiques de foment per potenciar la incorporació al
mercat, preferentment en règim de lloguer, dels habitatges que

es trobin desocupats. Això és el que es fomenta amb el
programa Lloguer Segur, volem aprofitar els habitatges que es
troben buits per poder oferir-los a persones que cerquen un
habitatge i que no el poden trobar tenint així l’oportunitat
d'accedir al lloguer a un preu accessible, per sota del preu del
mercat i amb majors garanties, perquè serà l'administració la
que actuï com a arrendador.

Aquest és l’enfocament del programa, aportar garanties a
les dues parts, a propietaris i a futurs inquilins, i donar sortida
a habitatges que augmentin l'oferta a les Illes.

Aquest programa continua amb altres línies de feina de les
nostres polítiques d'habitatge, enfocades a la creació de nous
habitatges socials, mitjançant noves promocions d'habitatge
públic que l'IBAVI, també a través del programa Construir per
Llogar, per cessió de sòl públic a la iniciativa privada, per a la
construcció d'habitatge protegit.

També amb els nous habitatges que sorgeixen a través de
l'aplicació directa del Decret llei d'emergència. Sí que
s'establirà, dins aquest programa, donarem detalls ja quan
puguem fer una roda de premsa, perquè en aquests moments ja
saben que no ho podem fer per temes, bé, doncs per temes
electorals.

Nosaltres sí que contractarem una assegurança per garantir
que el Govern, quan rebi aquests pisos, doncs tenir aquest
suport d'una companyia d'assegurances especialitzada.

I la nostra intenció final no és ni més ni menys que
destensionar el mercat de lloguer, però no a través de mesures
coercitives i fracassades, com són les que s'estableixen amb les
polítiques del Govern de Pedro Sánchez, sinó amb mesures de
foment, amb mesures en les que sigui la confiança dels
ciutadans en els seus governants la que permeti aflorar tots
aquests pisos que es troben buits. I també amb la doble intenció
que aquests pisos que ara es troben destinats a un lloguer
turístic il·legal, davant les noves campanyes d'inspecció que
posa en marxa aquest govern, doncs, es decideixin a retornar
aquests habitatges que ara es destinen a lloguer turístic il·legal
al mercat residencial que els és propi.

Per tant, es tracta d'una mesura prevista en el programa
electoral que va conduir al Partit Popular a guanyar les
eleccions, és una mesura més de compliment del programa, és
una mesura que demostra que estam centrats en el que importa,
és una passa més en les nostres polítiques d'habitatge, no només
impulsam la construcció d'habitatge accessible, tant per a
compra com per a lloguer, sinó que treballam amb aquest
programa, que s'aprovarà, insisteixo, inicialment, pel consell
d'administració de l'IBAVI, en les properes setmanes, per poder
posar al mercat un percentatge important d'aquests 80 o
100.000 habitatges que sembla ser que es troben tancats a les
nostres illes.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)
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EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sr. Castells, té la paraula. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sr. President. Doncs sí, Sra. Consellera, li estirem
les orelles o li traiem targeta groga, no arribo a vermella perquè
els acords hi són per complir-se. Llavors, és clar, si el
Parlament aprova, amb una amplíssima majoria, que això es
faci, home, tal vegada vostè hauria de prioritzar-ho. Llavors,
bé, doncs si no ho prioritza la nostra feina és exigir-li que això
ho tiri endavant.

En tot cas, moltes gràcies per les seves explicacions.
Hagués estat més elegant que abans ho hagués explicat aquí,
abans d'explicar-ho a la premsa, però, bé, miri, cadascú sap la
seva exigència en aquest terreny, no?

Miri, això va a la seva manera, vostè ho sap, es fa una
interpel·lació, vostè diu: es va fer una moció amb tots els
temes, que és el meu programa de govern. És clar, és que jo la
interpel·lo sobre què pensa fer vostè en matèria d'habitatge,
vostè ho explica i llavors ho tradueixo en una moció perquè
s'aprovi; és que per això serveixen les mocions i les
interpel·lacions, per d'alguna manera forçar el Govern, o
comprometre el Govern que tiri endavant aquelles coses que el
Parlament considera que s'han de tirar endavant.

Entrant en els aspectes concrets, entenc que el seu programa
no contempla el tram rehabilitació. Vostès, bé, això no ho ha
dit vostè; és a dir, em semblava que només agafaran pisos que
estan en perfecte estat de revista. Doncs, bé, aquí jo crec que
ens deixam un tram molt important, que és el que jo realment
crec que és difícil, que és que hi ha gent que voldria jugar el
seu país, però no el pot llogar perquè està fora del mercat,
perquè necessita una rehabilitació i necessita una inversió
important. En aquest cas, jo li he parlat d'alguns programes que
estan molt bé, en què entenc que el títol que tindrà el Govern
serà el d’arrendatari i subarrendador, perquè, és clar, si jo soc
arrendatari perquè adquireixo el dret, diguem, d’ocupar un pis,
i després el llog jo mateix, és clar, pas a ser subarrendador.

Llavors, nosaltres hem parlat d'alguns casos en què el títol
era el d’usufructuari. Vostè em diu que en aquest cas entenc
que l'acord al qual arribaran amb els propietaris serà que vostès
els arrendaran el pis, per tant, vostès passaran a ser
l'arrendatari, i després el subarrendaran a tercers.

D’acord, els programes que inclouen la rehabilitació què
fan? A l'acord al qual arriben amb el propietari s’acorda que hi
haurà una inversió per posar el pis en condicions i que després
es deduirà del preu d’arrendament que el Govern hauria de
pagar al propietari, es deduiran aquestes quantitats. Això com
es gestionarà? Perquè vostè m'ha dit que sí, que hi haurà el tram
aquest de rehabilitació, com es gestionarà? Perquè això els API
no ho fan normalment; és a dir, vostè m’ha parlat de tota una
sèrie de coses que fan els API, vostè ja m'ha dit que ho farà
amb conveni amb els API, perfecte, res a dir, però hi ha una
part molt important, que és la rehabilitació, que s'haurà de
gestionar. Perquè, és clar, això vol dir, és a dir, qui assumirà les
obres, l'arrendatari, que serà l'IBAVI, o el propietari abans que

el pis entri en el programa? Tots aquests detalls, evidentment,
són importants.

Un altre element que m'ha sobtat, la veritat és que em sona
bé, però això té un preu molt car. Vostès diuen: pagarem al
propietari preus de mercat; després ha dit: bé, serà en funció...
li pagarem un preu màxim, ha dit, en funció de l'illa. Bé, és
clar, preu de mercat és preu de mercat, en funció del que sigui,
ja sigui de l’illa, ja sigui del barri o ja sigui de l'estat del pis, o
ja sigui de l'estatus del pis, el preu de mercat és preu de mercat.
Suposo que hi haurà una avaluació de quin és aquest preu de
mercat i vostès li pagaran al propietari aquest preu de mercat.
Però al subarrendatari, és a dir, aquells a qui vostès
subarrendaran el pis, li ho faran a un preu assequible. Per tant,
aquí hi ha una diferència.

Per tant, escolti, això és un programa molt ambiciós, és molt
intervencionista això eh?, és una política que cada vegada
m'agrada més. Per tant, la pregunta: amb quina dotació
pressupostària ho pagarà això? Perquè, és clar, si el programa
té èxit, que no morim d'èxit!, que es diu, perquè, és clar, serà
caríssim. Ja em sembla bé, però és molt important saber vostè
amb quina dotació pressupostària comptarà per cobrir aquest
diferencial entre el preu de mercat que vostès pagaran al
propietari i el preu limitat que vostès oferiran al subarrendatari.

Una altra pregunta, per què no grans tenidors? Per què no
hi han d'entrar els grans tenidors? El programa és voluntari,
vostè ho ha dit, bé, si hi ha grans tenidors, que una manera que
tenen de donar sortida a aquest estoc és a través del Lloguer
Segur, bé, no en tinc una opinió clara, simplement preguntar
per què sí o per què no?

I per últim, jo li he dit, vostè no sé si n’és conscient, fa
anys, li parl potser de fa prop de 20 anys, l'IBAVI va fer un
programa de Lloguer Segur, sembla ser que no va funcionar
perquè no va haver-hi prou oferta; és a dir, els propietaris no es
van sentir atrets per aquest programa. És clar, si vostès van
orientats a pisos que estan en perfecte estat de revista, bé,
realment els propietaris han de tenir incentius importants per
refiar-se de posar això en mans de l'administració, en lloc de
fer-ho pel seu propi compte. Per tant, simplement m'agradaria
saber si tenen en compte l'experiència aquesta, suposo que a la
conselleria hi ha gent, i a l'IBAVI hi ha gent que va viure
aquesta experiència...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

..., saber quina valoració en fan i si pensen modificar alguna
cosa del que es va fer en aquell moment, perquè aquest cop sí
que funcioni.

Gràcies, Sr. President. 

(Alguns aplaudiments)
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EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sra. Vidal, té la paraula. 

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

Gràcies. Sí, hi ha poc temps per explicar moltes coses a la
vegada. Hi haurà... Ara, no sé què he posat aquí... El tram de
rendes es tindrà en compte, efectivament, no tothom podrà
accedir a aquest programa, com és lògic, i també es tindrà en
compte un preu màxim dels habitatges. Els habitatges que
volem destinar a aquest programa no són habitatges de luxe,
sinó que són habitatges..., doncs, dels molts que hi ha tancats
que siguin, doncs, habitatges disponibles i a un preu de mercat,
però dins de..., o sigui, el màxim de què parlam són uns 1.500
euros per habitatge com a màxim, en els pobles hi ha major
tensió i quan parlo de diferències per illes, òbviament en una
illa com Eivissa on el problema és tan sagnant, el percentatge
haurà de ser diferent.

Si no entro a donar més detalls és precisament per respecte
al consell d'administració de l'IBAVI i després al Consell de
Govern, que són els òrgans que han de fer l'aprovació d'aquests
programes que, ja li dic, es produirà en les properes setmanes.

Sobre el tema de per què no financem el tema de les
reparacions abans per poder accedir a aquest programa, doncs,
miri, si tenim 100.000 habitatges buits, segur que un
percentatge petit estarà en condicions de poder-hi accedir. I,
per tant, nosaltres, en aquest moment en què tenim aquesta
urgència tan peremptòria, de posar... un parell de milers
d'habitatges en el mercat, el que necessitem és que els que es
puguin posar en marxa avui siguin els primers que es puguin
acollir a aquest programa.

La idea és fer un lloguer de set anys en aquests pisos. Per
tant, és una garantia per al propietari, si hi té interès que
comenci a habilitar el pis per poder-se acollir prest a aquest
programa abans que s’acabin els recursos perquè, evidentment,
els recursos sempre són limitats... 

Nosaltres el que pretenem és això precisament. Nosaltres
pretenem que el mercat es destensioni, perquè hi hagi un
increment de l'oferta. Si hi ha major oferta, els preus baixen,
perquè si tu connectes i pots triar entre ics, esperem que molts
més habitatges... també.

Sí, és un programa ambiciós. És un programa molt ambiciós
i... morir d'èxit?, doncs, no, perquè com tots els programes són
programes que esperem que siguin programes vius. Si nosaltres
aconseguim que el... com sempre, Sra. Garrido, quan parlem de
temes d'habitatge li agafa molt de riure, però, bé...

Sí, nosaltres... Sí, sí. Si nosaltres veiem que el mercat s’ha
destensionat i, per tant, hi ha molta més oferta al mercat i, per
tant, els preus baixen, el programa també es pot modular
d'alguna altra manera reduint aquest percentatge de
compensació, perquè el mercat, per si sol ja haurà fet aquesta
compensació, però és un programa que sempre intentarem que,

d'alguna manera, hi sigui. Sempre hem dit que considerem que
les polítiques socials, les ha de fer l'administració, no els
particulars. Estic d'acord que és una mesura intervencionista,
però aquestes mesures intervencionistes en aquest moment són
fonamentals. La gent... la gent... sí, sí...

(Alguns aplaudiments)

... gràcies, gràcies. Les mesures, les mesures intervencionistes
en aquest moment són... són importants, però les
intervencionistes que funcionen, no les intervencionistes que no
funcionen,...

(Remor de veus)

... no les intervencionistes que les poses al mercat i es retira la
inversió només a Catalunya de 4.000 milions, que quan el
projecte de Catalunya era fer habitatge social per poder ser
llogat, doncs, resulta que quan fan aquestes ocurrències el que
passa és que la inversió se’n va a altres comunitats autònomes
que fan intervenció més eficient i més d'acord amb el que és
una... una economia de mercat.

Respecte dels diners que tenim, Sr. Castells, en aquest
moment tenim 19 milions d'euros per destinar a aquest
programa.

Sobre el programa de l'IBAVI, que va fer fa vint anys i que
sembla ser que no va funcionar, doncs bé, en vint anys han
canviat moltes coses. Vostè i jo també hem canviat en vint anys
i els programes de l'IBAVI, jo no el conec, però també... també
ha canviat el que és el mercat, també ha canviat el perfil de la
gent i ha canviat absolutament tot.

Amb els batles amb els quals he pogut parlar de pobles...
sobretot de pobles petits amb els quals he parlat del programa
i els n’he fet cinc cèntims de quina era la nostra intenció, ens
han dit -i són de tots els colors- que estarien encantats fins i tot
de fer un porta a porta amb els seus veïns, perquè obrin les
portes i perquè posin al mercat els seus habitatges.

Esperem sincerament que funcioni. Esperem que, poc a poc,
es vagin tots apuntant a les polítiques d'habitatge d’aquest
govern, perquè veuran com amb l'esforç de tots funcionaran.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

No habiendo más asuntos que tratar, se levanta la sesión.
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